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Ч
и існує насправді в українському парламенті коаліція? За деякими 
ознаками нібито так. Дві великі фракції, доповнені рекрутованими 
нашвидкуруч колегами з вільного плавання, мають у сумі 226 депу-
татів. Цього більш ніж достатньо, аби братися до заміни уряду та по-

рядкування в парламенті. Але на цифрах все, власне, й закінчується.
Основні гравці парламентської «кухні» НФ і БПП вирішили зіграти в 

чергову гру в стилі «папєрєдніков». Ставку було зроблено на укрупнення 
фракції БПП  через залучення в її лави позафракційних депутатів або колег-
перебіжчиків. Найперше повернули вигнаного за специфічну поведінку 

 

НА ЧАСІ
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депутата Олега Барну, а далі вже закликали нових 
членів: колишніх нардепів із «Самопомочі» Іри-
ну Суслову, Віктора Кривенка та Павла Кишкаря, 
екс-свободівців Юрія Бублика та Сергія Рудика, 
депутата із групи «Воля народу» Андрія Неми-
ровського й позафракційного Сергія Міщенка. На 
яких умовах ці люди вирішили підставити плече 
президентській політсилі, історія замовчує, але 
деякі народні обранці, до яких також підходили 
з аналогічними пропозиціями, твердять, що ціна 
питання в кожного різна й може коливатися від 
пропозицій кинути трохи бюджетних грошей на 
округ та позакривати всі порушені кримінальні 
справи аж до цілком конкретного гонорару, ска-
жімо, $2 млн. Виплачувати його, щоправда, обі-
цяють частинами, але й це непогано. У будь-якому 
разі достатню кількість кнопкодавів назбирати 
вдалося, тільки-от чи вдасться повноцінно заді-
яти їх і надовго втримати в єдиному  колективі?

На час написання цього тексту певної інфор-
мації про конкретні домовленості з приводу узго-
дженої кандидатури нового прем’єра, а також 
його Кабінету немає. Кого тільки не сватають у 
прем’єри й міністри, але наразі все це лише вер-
сії. Про справжню ситуацію знає лише «велика 
сімка», яка шляхом спроб і помилок намагаєть-
ся зліпити хоча б щось варте уваги й при цьому 
вигідне для себе. Хоча можливий склад Кабміну 
почав викристалізовуватися. Нібито після довгих 
торгів усе-таки погодився очолити уряд ниніш-
ній спікер Володимир Гройсман. Першим віце-
прем’єром та міністром економіки може стати 
представник президента у ВР Степан Кубів, а його 

заступниками — Юлія Ковалів і Максим Нефьо-
дов. Віце-прем’єром із соціальних питань — Павло 
Розенко, віце-прем’єром із євроінтеграції — Іван-
на Климпуш-Цинцадзе, а віце-прем’єром із гума-
нітарних питань залишиться В’ячеслав Кирилен-
ко. Незрозуміла ситуація із протеже Гройсмана 
Володимиром Кістіоном. Його нібито планували 
посадити в крісло віце-прем’єр-міністра з питань 
АТО та окупованих територій, але фракція БПП 
наполягає на створенні окремого міністерства з 
питань у справах окупованих територій і тимча-
сово переміщених осіб, яке хоче віддати протеже 
Третьякова Вадиму Чернишу. Що ж до міністрів, 
то заступник глави АП Олександр Данилюк може 
очолити Мінфін, Остап Семерак із НФ — Міне-
кології, а Лілія Гриневич, теж із НФ, може стати 
керівником Міносвіти. Заступника він ницького 
мера Андрія Реву садовлять у крісло міністра со-
цполітики, заступника міністра інфраструктури 
Володимира Омеляна підвищать до рангу міні-
стра, Геннадій Зубко з віце-прем’єра — міністра 
регіонального розвитку перетвориться просто 
на міністра регіонального розвитку, в культурне 
відомство повернеться Євген Нищук, Міненерго-

вугілля обіцяють вручити порошенківцю Ігореві 
Насалику, аграрну політику віддадуть його со-
ратнику Тарасові Кутовому. Зі старих міністрів 
можуть залишитись очільник МВС Арсен Аваков, 
МО — Степан Полторак, МЗС — Павло Клімкін, 
Мін’юсту — Павло Петренко, Мінінформполіти-
ки — Юрій Стець та Міністерства молоді — Юрій 
Жданов. На посаду міністра Кабміну сватають ке-
рівника апарату голови ВР Олександра Саєнка. Із 
приводу міністра охорони здоров’я наразі ще ні-
чого не відомо, торги тривають. Відтак стверджу-
вати, що все найближчим часом проясниться і 
країна отримає нарешті новий уряд, зарано. Хоча 
цього дуже бажали б закордонні партнери, яким 
президент Порошенко пообіцяв, що все найближ-
чим часом стабілізується. Як і члени нової коалі-
ції, котрі не хочуть знову занурюватись у виборчі 
перегони, бо з таким шлейфом здобутків, як у них, 
це доволі ризиковано.

Наскільки нинішня модель коаліції виявить-
ся життєздатною, покаже час. Судячи з усього, 
вона ще більш тимчасове явище, ніж сподівають-
ся її творці. Ані уряд, якщо він буде створений на 
тих принципах, на яких формується, ані його пар-
ламентська група підтримки, схоже, не стануть 
рушіями сподіваних та безліч разів анонсованих 
змін. Урядіада розбила всі можливі ілюзії щодо 
можливої концентрації влади в руках президент-
ської команди. Багато хто цього боявся. Були й 
такі, хто вважав, що принаймні гіпотетично вона 
уможливить увімкнення процесу реформ, адже 
тоді було б більш-менш зрозуміло, від чиєї по-
літичної волі вони залежать. Але цього, мабуть, 
не буде. Під час коаліціади на-гора повилазили 
всі скелети і проблеми президентської команди, 
яка виявилася навдивовижу різношерстою та 
розрізненою. Навіть Гройсман, плоть від плоті 
Порошенка, і той, виявляється, вміє показувати 
зуби, коли коса находить на камінь. Що вже ка-
зати про решту «любих друзів». Увесь цей багаж 
нині впливатиме й на роботу уряду, й на коаліцію, 
а тому на політичній кризі навряд чи варто ста-
вити хрест.

Навіть якщо домовитися таки вдасться й уряд 
оберуть, щоб працювати повноцінно, коаліціан-
там доведеться шукати й надалі варіанти розши-
рення своєї компанії. 226 голосів — це критичний 
мінімум, і, зважаючи на багатополярність груп 
та інтересів, які становлять радше ситуативний 
союз, а в процесі неодмінно конкуруватимуть по-
між собою, наявність іще бодай кількадесяти на-
дійних партнерів коаліції явно не завадить. Чи 
знайдуться вони в парламенті й хто ними може 
стати, з’ясується в процесі. У тому, що охочих іно-
ді, коли вигідно, пограти в парі з провладною ва-
тагою виявиться чимало, можна не сумніватись. 
Утім, тоді вже доведеться говорити про існування 
«ширки». Але якщо це заради «проведення ре-
форм» та заради «підвищення добробуту і якості 
життя громадян України», то на таку дрібничку, 
мабуть, можна буде заплющити очі.

Отже, питання перезавантаження влади не 
перестає бути актуальним, урядіада це лише під-
твердила, а тому позачергові вибори чи то восени, 
чи то навесні наступного року таки будуть. А от 
коли саме, стане зрозуміло трохи згодом… 

ПІД ЧАС КОАЛІЦІАДИ НА-ГОРА ПОВИЛАЗИЛИ ВСІ 
СКЕЛЕТИ І ПРОБЛЕМИ ПРЕЗИДЕНТСЬКОЇ КОМАНДИ, 
ЯКА ВИЯВИЛАСЬ НАВДИВОВИЖУ  
РІЗНОШЕРСТОЮ І РОЗРІЗНЕНОЮ



 | 9

№ 15 (439) 15 – 21.04.2016 | УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ

ПОГЛЯД | НА ЧАСІ

Війна і ми
Юрій Макаров

З
а всією цією нескінченною трешевою нудо-
тою з ремонтом уряду та рекрутингом 
 коаліції якось забулася знаменна дата. 
Ну, може, й не забулася, але, безумовно, 

не прозвучала як слід: минулого вівторка 
виповнилося два роки від захоплення ро-
сійськими гастролерами українського 
Слов’ян ська та фактичного початку війни. 
Два роки — достатній час, щоб робити ви-
сновки. Що виявили епохальні події пере-
дусім у нас самих? Чого ми не знали про 
себе?

Для початку стало зрозуміло, що ми іс-
нуємо. До того, буквально «за п’ять хвилин» 
до Майдану, не лише серед тупих (як писали 
в радянські часи, «зоологічних») україно-
фобів, а й серед послідовних, переконаних 
патріотів лунали у хвилини відчаю сумніви в 
суб’єктності українців як нації та України як 
держави. Мовляв, не відбулися. Failed, бачите, 
state. Тепер зрозуміло, що відбулися, навіть 
непомітно для себе самих. Можна сперечатися 
щодо якості тих чи інших проявів цієї суб’єктності, 
але загалом вона нічим не поступається іншим єв-
ропейським народам, навіть тим, які мають неза-
лежність не одне століття. Не я перший і не щойно 
сформулював, що ми завдячуємо путінській Росії 
самоусвідомленням. Я й не претендую на прозріння, 
просто перераховую.

Так само з’ясувалося, що існує суспільство. Навіть 
громадянське суспільство. Можливо, не варто пере-
більшувати його масштаби та впливовість: кількість 
небайдужих громадян у повному розумінні цього 
слова, які готові жертвувати заради спільної справи 
своїм спокоєм, часом, здоров’ям і чесно зароблени-
ми грошима, а не лише співчувати з дивана, завжди 
й скрізь обмежується кільканадцятьма відсотками. 
Але в нас донедавна ніхто не те що не сподівався 
його побачити, а навіть не підозрював, де шукати. 

До речі, виявилося, що в нас є армія. Це взага-
лі сюрприз. Наступниця тієї, Червоної армії, яка 
від самого свого початку існувала заради реалізації 
безумних фантазій імперських маніяків і була роз-
рахована на те, щоб не жаліти своїх солдатів, вона 
не те що не модернізувалася після розпаду імперії, 
а, здавалося б, лише занепадала у своєму маразмі й 
розкраданні всього, що можна було розкрасти. По-
над те, була ніби майданчиком для негативного ка-
дрового відбору, до того ж нафарширована понікуди 
ворожими агентами. Аж раптом виявилося, що, по-
при очікуваний маразм окремих ланок, керівників 
і виконавців, попри жалюгідне оснащення, попри 
очевидну недосвідченість і неузгодженість, вона 
здатна тримати удар, учитися на власних помилках, 
розвиватися й зрештою перемагати противника, 
який у багато разів краще озброєний, відгодований 

і тренований, не кажучи про кількісну перевагу. Я 
кажу саме про кадрові збройні сили, бо добровольчі 
підрозділи — то окрема несподіванка.

Далі: хтось із подивом дізнався, а хтось із 
полегшенням переконався, що ми таки не 
Росія. Настільки не Росія, що навіть не ві-
риться. Список розбіжностей може зайняти 
не одну сторінку, і кожна з них такою мірою 
не на користь сусідки, що навіть незручно 
порівнювати, щоб не наразитися на звину-
вачення в шовінізмі, нацизмі, расизмі та ін-
ших смертних гріхах.

Нарешті відкрилося, що в нас є герої. 
Справжні, не вигадані, не сконструйовані на 
потребу політичному моментові. Ми поводи-

мося з ними не лише негуманно, а й безгоспо-
дарно: крім Надії Савченко та Олега Сенцова 

навряд чи середній українець згадає когось без 
підготовки. І тих, хто нагороджений усілякими 

відзнаками, і тих, хто ніяк не дочекається або вже 
ніколи не дочекається, щоб Батьківщина про нього 
згадала. 

На цьому, власне, позитив закінчується. Бо ві-
йна не дає змоги уникнути суворого розуміння того, 
що Україна та українці — надзвичайно інфантиль-
не утворення. Політичний клас у цілому безвідпо-
відальний, бізнес загалом думає короткими про-
міжками часу, значна частина населення наївна й 
бачить світ у координатах позаминулого століття. 
Величезні групи співвітчизників зайняті в «чорних» 
і «сірих» різновидах господарської діяльності — від 
принципового ухиляння від податків до відверто 
кримінальних промислів на кшталт контрабанди 
або стихійного видобутку корисних копалин. «Гро-
мадяни» (тепер уже в лапках) обирають популістів 
тільки заради того, щоб невдовзі їх люто ненавидіти. 

Починати лікувати дитинство в головах дове-
деться передусім через усунення браку комунікацій. 
Ті слабкі та ізольовані осередки соціально відпо-
відальних громадян (знову без лапок), які мали би 
бути скелетом повноцінного, ефективного, дієвого 
суспільства, повинні об’єднуватися у своїх діях або 
принаймні дізнаватися про існування одне одного. 
Інакше «еліти» знову все прос...ть і країна стане не 
адміністративно, а за своєю суттю частиною тієї ім-
перії, з якою воює.  

СЛАБКІ ТА ІЗОЛЬОВАНІ ОСЕРЕДКИ 
СОЦІАЛЬНО ВІДПОВІДАЛЬНИХ ГРОМАДЯН, 
ЯКІ МАЛИ БИ БУТИ СКЕЛЕТОМ 
ПОВНОЦІННОГО, ДІЄВОГО СУСПІЛЬСТВА, 
ПОВИННІ ОБ’ЄДНУВАТИСЯ У СВОЇХ ДІЯХ 



Давід Сакварелідзе: 
«Обіцяного карт-бланш від Порошенка не було»

Спілкувався 
Станіслав 
Козлюк
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Давід Сакварелідзе народився 15 вересня 1981 року в Тбілісі. 
У 2004-му закінчив юридичний факультет Тбіліського державного 
університету імені Іване Джавахішвілі. У 2001–2002 роках навчався 
на факультеті політології Університету Святого Бонавентури (США), 
у 2006–2007-му — на факультеті регіонального управління Універ-
ситету Тойо (Японія). Був першим заступником головного прокурора 
Грузії (2008–2012). Народний депутат парламенту Грузії в 2012–
2015 роках. Екс-заступник генерального прокурора України (з 16 лю-
того 2015-го до 29 березня 2016-го) та за сумісництвом прокурор 
Одеської області (з 16 вересня 2015-го до 29 березня 2016-го).

Т 
иждень поспілкувався з колишнім заступни-
ком генерального прокурора — прокурором 
Одеської області Давідом Сакварелідзе про 
роль президента в його звільненні, нафту Кур-

ченка та справу «діамантових» прокурорів.

З моменту вашого звільнення, «фінального акорду Шо-
кіна», минуло два тижні…

— Фінального акорду поки що не було. Шокін є, за-
лишилися його «послідовники». Ми зараз гово-
римо про виконувача обов’язків генпрокурора 
(Юрій Севрук. — Ред.), який без Шокіна жод-
них рішень не приймає. А той, своєю чергою, зро-
зуміло без кого не приймав і не приймає серйоз-
них рішень. Система опирається. Скажімо, на по-
чатку тижня прокурори звернулися до президента 
з проханням не призначати людину ззовні. На-
певно, хочуть такого самого «системного», як 
вони самі. 

Тобто Шокін і далі впливає на ГПУ?
— Звичайно.

Порошенко рік тому обіцяв вам карт-бланш. Він був?
— Не було. Коли на ваги став Шокін проти реформи 
(реформи, а не мене особисто), то він переміг. Всі 
узгоджені проекти паралізовані. Жоден напрям не 
працює.

У вас є конфлікти з Юрієм Севруком, Дмитром Сусом, Вла-
диславом Куценком?

— Немає. Це конфлікт не з особистостями, а зі світо-
глядом. Вони не відчувають запитів громадськості, 
претензії людей їх дратують. Не розуміють, чому 
суспільство не задоволене їхньою роботою. І водно-
час не борються з корупцією, бідністю, злиднями, а 
це одна з функцій прокуратури. Не вимагають від 
інших областей таких самих результатів, як в Одесі 
за п’ять місяців нашої роботи. Можуть же інші об-
ласті наступати на п’яти корумпованим депутатам, 
мафіозної еліти, кланам? Але вони цього не роблять, 
тому що більшість пов’язана з корупційними синди-
катами. 

Розкажіть про історію з Одеським припортовим заводом.
— ОПЗ — цікава тема, у якої багато перспектив. Її буде 
складно заховати й зам’яти. Там зацікавлені високі 
люди, не тільки з «Народного фронту», а й із БПП, 
які входять у будь-який кабінет у державі. Якщо ра-
ніше тільки Шокін телефонував президентові й ка-
зав: «Прибери цього грузина», то тепер додався ве-
ликий список народних депутатів, місцевих мерів, 
представників різних кланів.

Наприклад?
— Ківалов, Труханов, Голубов, Пашинський і так далі.

Пашинський?
— Там ще нафта Курченка замішана. Свого часу ми 
почали провадження за крадіжку нафти на 
700 млн грн. Це комусь не сподобалося. А коли йдуть 
торги за новий уряд, то такі речі мають значення. Так 
що на Давіда, його антикорупційні програми та кри-
мінальні провадження в Одесі не зважають. У нас 
були готові підозри щодо кількох фігурантів цього 
провадження. А за кілька днів до мого звільнення 
його забрали в ГПУ.

Прокуратура заявляла, що ви досі громадянин Грузії...
— Я відмовився від грузинського громадянства. На-
певно, днями мені нарешті надішлють повідомлення 
про це, оскільки і українським, і грузинським законо-
давством подвійне громадянство заборонене. Але я 
не порушував закону, оскільки за українським зако-
ном у мене два роки на відмову від громадянства. Ди-
вує, що прокуратура і спікер, як сучасний Вишин-
ський, озвучують позицію Шокіна, але при цьому 
вона іноді збігається, а часом і агресивніша, ніж по-
зиція тих самих адвокатів «діамантових» прокурорів, 
які були близькі до Шокіна. 



Як ви вважаєте, після звільнення справу «діамантових» 
прокурорів замнуть?

— Якщо заступник генпрокурора, вся команда, яка в 
цьому брала участь, паралізовані, щодо них фабри-
кують кримінальні провадження, до Віталія Каська 
вночі підбігають, блокують машину, вручають підо-
зру, потім намагаються втекти... Уявіть, який тиск 
буде на сам суд. Хочеться підтримати нашого проку-
рора Яніса Симонова, який залишився там фактично 
один. Я йому вдячний. Хочеться, щоб він вистояв до 
кінця. Також переживаю за справу щодо віджиму 
частки в сміттєпереробному підприємстві, у якому 
замішаний той самий Корнієць (Олександр Корні-
єць — один із фігурантів справи «діамантових» про-
курорів. — Авт.). Думаю, вона до суду не дотягне. До-
кументи залишилися в руках Шокіна, і там їх похова-
ють. Свого часу ICTV готував сюжет про походження 
діамантів. Надійшов дзвінок, за їхньою інформацією, 
з прокуратури. А може, з іншого місця. І від них на-
полегливо вимагали не показувати, звідки ті діа-
манти взялися. З огляду на все це чи можна гово-
рити, що справа закінчиться вдало?

Що з вашою командою зараз?
— Усі, хто був задіяний у важливих справах, виведені 
зі штату. На Всеукраїнській конференції працівників 
прокуратури 22 квітня вони забетонують призна-
чення лояльних до себе людей, створивши кваліфі-
каційну комісію. І в нового прокурора буде проблема, 
тому що без цього органу самоврядування прокура-
тури він не зможе нікого призначати. Ми пропону-
вали в ту комісію ввести міжнародних експертів, 
прокурорів, які проводили б співбесіди з високими 
чинами. Цю ідею обговорювали з Яном Томбінським, 
американськими, канадськими послами, Великою 
сімкою. Тільки їм потрібно розуміти: з нами прези-
дент і його фракція чи ні. Тоді вони були готові обго-
ворювати цей варіант. Потрібна була політична воля 
влади для реалізації.

Як просувається справа про зниклі $2 млн на реформи?
— Не знаю. Я єдиний допитаний свідок. Ці гроші як 
лежали на американських рахунках, так і лежать. І їх 
витратили б на реформи, але на жаль… Що шукає 
ГПУ, я не розумію. Можете в них запитати. Від По-
сольства США я знаю, що гроші не пропали. Думаю, 
Генпрокуратура це робить для того, щоб у когось ви-
никли сумніви: а раптом Давід справді вкрав 2 млн і 
поділив їх із послом або ще кимось?

Якщо Саакашвілі піде на вибори зі своєю партією, ви го-
тові йти з ним?

— Партії поки що не існує. Але є багато однодумців, 
які готові об’єднуватися та боротися. Якщо людина 
вичерпує всі адміністративні можливості, то залиша-
ється шукати інші варіанти. Мені український закон 
забороняє йти в Раду. І я був у парламенті Грузії. Це 
не моє. Але готовий допомагати й боротися. І не має 
значення, у Раді чи ні.

Як ви ставитеся до кандидатури Луценка на посаду голови 
ГПУ?

— З ним у нас близькі політичні й особисті стосунки. 
Він часто приїжджав до Грузії й нас підтримував. 
Тож я буду необ’єктивним. Думаю, у прокуратурі па-
нікують. Луценко — політик, він відчуває сигнали від 

суспільства, розуміє замовлення громадськості 
більше, ніж люди, які сидять у ГПУ. Напевне, тому 
вони просять його не призначати. Як на мене, по-
трібно, щоб людина була не із системи, щоб у неї не 
було зобов’язань перед прокурорами.

Чому за основу для реформи ГПУ взяли проект Портнова?
— Його узгодили з Венеціанською комісією. Як 
юристи вони перевірили на відповідність європей-
ському законодавству. А далі потрібно розбиратися 
самим, ураховуючи реалії України. Ми втратили ба-
гато часу, і дійшло до того, що в нас немає незалеж-
ної прокуратури, яка займалася б самоврядуванням. 
Портнова свого часу не цікавила реальна реформа. 
Потім ГПУ очолив Шокін, але, думаю, він закон і не 
читав. Проблема в тому, що запит громадськості не 
полягає в структурних змінах прокуратури. Скільки 
в неї департаментів, управлінь, нікого не цікавить. 
Головне — результат у роботі.

Які саме доручення в ГПУ ви не виконували? Що мав на 
увазі Шокін?

— Після провалу останнього туру набору в місцеві про-
куратури (вони оновилися на 16%) з’явилися вакансії. 
І мені сказали працювати з європейцями, знайти фі-
нансування, щоб провести подібний конкурс із нуля і 
заповнити вакантні місця. Я сказав, що сенсу в кон-
курсі немає, тому що станеться провал і в європейців 
буде дедалі менше ентузіазму це фінансувати. Ми 
тимчасово зупинили процес, поки не запрацювала б 
наша система з кваліфікаційною комісією.

Яке ваше найбільше досягнення за час роботи?
— Ми винесли проблеми в прокуратурі назовні. Ви-
вели на світло людей, які обійшли люстрацію і за-
ймалися тим, що заробляли гроші й боролися за свій 
добробут. Паралельно ми змогли знайти хлопців, які 
готові працювати за новими правилами. Саме їх за-
раз і звільняють. Ми зробили системі струс. Навіть 
моє звільнення — частина цього. 

А яка найбільша невдача, неприємність?
— Провал четвертого етапу конкурсу, на який ми ви-
тратили багато ресурсу, енергії, часу. Люди подава-
лися. У рядових працівників, які пройшли в трійки 
на четвертий етап відбору, велике розчарування. 
Шкодую про це. Я говорив із Шокіним і президен-
том, пояснював, що не можна підтягувати старих і 
діючих працівників місцевих прокуратур із цих трі-
йок. Але Шокін зробив по-своєму, навпаки. Хоча міг 
дати рядовим працівникам просунутися. Він міг пе-
резавантажити систему. А в результаті 84% керівни-
ків прокуратури знову посіли свої місця.

Порошенко спілкувався з вами після звільнення?
— Того самого дня телефонував і сказав, що рішення 
не узгоджене з ним. Все.

Ви в це вірите?
— Ні. Шокін без узгодження не діяв. Інакше я можу 
привітати Україну з тим, що глава держави не 
контро лює прокуратуру. У сучасних українських реа-
ліях це о значає, що прокурори настільки знахабніли, 
що нікого вже не слухають. Звільняють, відривають 
від справ, викликають на допит посла США... Але на 
практиці Шокін та інші просто нас переважили. 
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Тернистий шлях реформ 
в Укргазвидобуванні
Денис Казанський 

Про досвід високооплачуваного менеджменту на великому державному 
підприємстві 

Я
к відомо, незважаючи на активну рефор-
маторську риторику нинішнього керівни-
цтва країни, в Україні можна нарахувати 
небагато прикладів справді успішних якіс-

них змін. Про імітаційний характер роботи уряду 
Яценюка написано вже стільки, що зайвий раз 
змальовувати ситуацію безглуздо. Однак пози-
тивні приклади все ж є. Один із них — діяльність 
ПАТ «Укргазвидобування», де з червня 2015 року 
працює новий менеджмент, що прийшов із біз-
несу й отримує ринкові зарплати. За час роботи 
нової команди державна компанія змогла істотно 
поліпшити свої виробничі показники, а голо-
вне — практично побороти корупцію на закупів-
лях. З літа 2015-го там проводяться прозорі заку-
півлі через систему Prozorro, з яких виключені 
фірми-прокладки, що широко використовува-
лися раніше й зараз використовуються під час 
держзакупівель в інших держкомпаніях, до яких 
реформи поки що не дійшли.

Від початку роботи нової команди, яку очолює 
Олег Прохоренко, Укргазвидобуванню вдалося зао-
щадити на закупівлях 920 млн грн. Завдяки цьому з 
1 січня 2016-го було підвищено зарплати працівни-
кам підприємства більш ніж на 20%. Згідно з розро-
бленою керівництвом компанії стратегією розвитку 
до 2020 року обсяг видобутку газу планується на-
ростити до 20 млрд м³ (зараз близько 14 млрд м³).

Кандидатура Олега Прохоренка була відібрана 
на конкурсі. Він закінчив Школу державного управ-
ління ім. Кеннеді в Гарварді, працював у низці між-
народних компаній, зокрема в McKinsey & Company, 
де відповідав за Східну Європу, Центральну Азію та 
Каспійський регіон. Умовою приходу його коман-
ди на державне підприємство було підняття зарп-
лат до ринкового рівня. Не секрет, що нинішній 
рівень оплати праці в державному секторі просто 
сміховинний. І без відповідного підвищення жод-
них розмов про залучення фахівців високого рівня, 
здатних реформувати державне підприємство, бути 
просто не могло.

Оклади нового менеджменту були встановлені 
спеціальним рішенням НАК «Нафтогаз України», 
у структуру якого входить Укргазвидобування, і 
затверджені постановою Кабінету Міністрів. Зарп-
лата Прохоренка становить 398 тис. грн за місяць. 
Крім того, передбачені й преміальні винагороди, 
про умови та розміри яких ще ведуться переговори. 
Сам Прохоренко, відповідаючи на гострі запитання 

журналістів, уже не раз підтверджував, що справді 
отримує ринкову зарплату, характерну для газово-
го сектору, і запевняє, що без цієї умови побороти 
корупцію та налагодити успішну роботу компанії 
нереально.

Як писав у своєму блозі народний депутат Сер-
гій Лещенко, до призначення нового менеджменту 
Укргазвидобуванням керували люди нині покійно-
го олігарха Ігоря Єремеєва.

«Єремеєв поставив заступником голови прав-
ління Укргазвидобування Вадима Шленчака, ме-
режу заправок якого «Калина» придбав для своєї 
мережі WOG», — повідомляв Лещенко.

У червні 2015 року людей Єремеєва замінили на 
команду Прохоренка. Тож тепер робота останньої 
не дає спокою олігархічним групам, які втратили 
можливість заробляти на відкатах.

Як розповідає керівник Укргазвидобування, 
очолюване ним підприємство та його команда від-
чувають жорсткий пресинг із боку перевіряючих 
органів та деяких ЗМІ, що публікують матеріа-
ли відверто тенденційного характеру. «Особливо 
останнім часом стараються група «Депутатський 
контроль» і народний депутат Максим Поля-
ков», — каже Олег Прохоренко. За його словами, 
нардеп бомбардує органи влади та перевіряючі 
структури запитами, таким чином намагаючись 
заблокувати роботу Укргазвидобування. За неофі-
ційними даними, за Поляковим стоїть сумнозвіс-
ний екс-депутат Микола Мартиненко, який добро-
вільно склав мандат після корупційного скандалу.

Максим Поляков і справді цілком відкрито ло-
біює інтереси фірми-прокладки Moston Properties 
Limited, яка брала участь у тендерах Укргазвидобу-
вання до приходу туди нової команди й була усунута 
від конкурсів після руйнування старих корупційних 
схем. Зокрема, у своєму блозі він називає згадану 
прокладку, яка не має жодних виробничих потуж-
ностей, «іноземною компанією» і «головним пре-
тендентом на перемогу» в конкурсі. А як аргумент 

З ЛІТА 2015-ГО УКРГАЗВИДОБУВАННЯ  
ПРОВОДИТЬ ПРОЗОРІ ЗАКУПІВЛІ  
ЧЕРЕЗ СИСТЕМУ PROZORRO,  
З ЯКИХ ВИКЛЮЧЕНІ ФІРМИ-ПРОКЛАДКИ
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на користь надійності цієї компанії наводить те, що 
раніше вона вже перемагала в інших конкурсах за 
колишнього керівництва.

«Під час самого редукціону найменшу ціну за 
вказаний вище товар пропонувала іноземна компа-
нія Moston Properties Limited. Відповідно вона була 
основним претендентом на перемогу. Проте просто 
в день проведення торгів згадану компанію неспо-
дівано внесли до реєстру недобросовісних учасни-
ків! Приводом для чого стала «невідповідність її 
кваліфікаційної документації». У це можна було б 
повірити, якби Moston Properties Limited вперше 
претендувала на тендер! Але підприємство 2016-го 
вже брало участь в інших конкурсах, оголошених 
ПАТ «Укргазвидобування», і навіть перемагало в 
них. Тоді ніяких претензій у чиновників не виника-
ло», — написав Поляков.

Moston Properties Limited справді раніше вже 
вигравала тендери на постачання обладнання 
Укргазвидобуванню. У травні 2015 року, за мі-
сяць до приходу нової команди, згадана проклад-
ка брала участь у конкурсі, а крім неї ще одна 
пустушка, зареєстрована в офшорі. Куплена в 
Moston колтюбінгова установка тоді коштувала 
$5,85 млн. Вже у вересні того самого року піс-
ля зміни менеджменту на аналогічному тендері, 
куди компанія Moston Properties Limited не була 
допущена (про нього обурено пише депутат По-
ляков), переміг завод-виробник. При цьому ціна 
аналогічної установки для Укргазвидобування 
становила лише $3,5 млн. 

«Той корупційний тендер проводився під кон-
кретну установку, яка перебувала в порту Риги з 
2013 року. Підписали контракт, за яким перераху-
вали відразу 100%. Це 133 млн грн. Дуже поспіша-
ли, оскільки операція проводилася в червні 2015-го 
напередодні нашого приходу. Вони хотіли встигну-
ти все провернути. Гроші пішли на банк-акредитив, 
який мав перевести їх Moston двома траншами. 
Перший — коли установку відправлять залізни-
цею з Риги. Другий — коли вона прийде в Україну. 
Коли ми почали антикорупційне розслідування за 
цим фактом, банк устиг виплатити тільки перший 
транш, а другий заблокував на своїх рахунках. 

В акредитиву є термін. І він сплив. Банк так і не 
побачив повного переліку документів від Moston. У 
підсумку другий транш повернувся нам, бо конт-
ракт не був виконаний і прокладка не отримала по-
ловини суми на свій рахунок. А тепер вони бісять-
ся, що не отримали другу половину. Ми за фактом 
такого корупційного тендера скаржилися в СБУ, 
але наші заяви просто ігнорують», — розповів Олег 
Прохоренко.

Висунути якісь звинувачення новому менедж-
менту люди Мартиненка, по суті, не можуть, тому 
в хід ідуть переважно закиди щодо зарплат, які 
справді багатьом людям можуть здатися непомірно 
завищеними. А також проплачені мітинги та піке-
ти, нечисленні учасники яких вимагають відставки 
керівників Укргазвидобування, звинувачуючи їх у 
корупції.

Організаторів одного з таких мітингів під офі-
сом Укргазвидобування менеджери компанії за-
просили на розмову. При цьому також були при-
сутні народні депутати Сергій Лещенко та Віктор 
Кривенко. Відеозапис спілкування з «активістами» 

Прохоренко досі демонструє як анекдот. У бесіді 
«борці з корупцією» називали колтюбінгові уста-
новки, через які нібито й були організовані пікети, 
«котлюбітельним обладнанням».

У четвер, 7 квітня, у Комітеті з боротьби з коруп-
цією ВРУ відбулося засідання, присвячене роботі 
ПАТ «Укргазвидобування». На ньому нинішній 
менеджмент відзвітував про виконану роботу, а та-
кож заявив про факти тиску на нього перевіряючих 
органів.

На думку Прохоренка, його команда є кісткою 
в горлі для олігархічних кланів і корумпованих 
правоохоронців, які раніше отримували свій відсо-
ток від корупційних схем, що діяли на державному 
підприємстві. Тому дуже багато впливових людей у 
країні зараз зацікавлені в зміні менеджменту. 

Якщо це вдасться зробити й повернути держав-
не підприємство до старих схем, коли ним керували 
«міцні господарники» із зарплатою 8 тис. грн, що 
спрямовували сотні мільйонів на рахунки фірм-
прокладок, можна буде впевнено говорити про про-
вал ще однієї важливої реформи, яку на цей момент 
вважатимемо вдалою.

Ціна економії. Керівник Укргазвидобування Олег Прохоренко і його 
команда відчувають жорсткий пресинг із боку перевіряючих органів 
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Почути тінь
Любомир Шавалюк

Як дії НБУ стимулюють чорний ринок валюти

Х
отіли як краще, а вийшло як завжди. Це но-
вітнє російське прислів’я занадто часто 
справджується в Україні. Особливо коли 
йдеться про реформи, які проводять хоч і за 

найкращими світовими зразками, але без ураху-
вання внутрішньої специфіки. Яскравим прикла-
дом виступають деякі перетворення, котрі прово-
дить Національний банк України. Більшість адек-
ватних економістів, зокрема й іноземних, 
погодяться, що дії регулятора загалом потрібні, 
правильні й що він в авангарді реформаторів серед 
органів влади. Але при цьому часто НБУ працює 
грубо, що призводить до великих суспільних утрат, 
створюючи міцний ґрунт для небезуспішної спеку-
ляції тих, хто прагне політичних дивідендів.

НАМІРИ ПРОТИ РЕАЛЬНОСТІ
Нещодавно Нацбанк оголосив про поступовий пе-
рехід до режиму інфляційного таргетування. Тепер 
регулятор у своїй грошово-кредитній політиці орі-
єнтуватиметься не на валютний курс, який нама-
гався б утримати на певному незмінному рівні, а на 
певний показник інфляції — 5% у тривалому пері-
оді — й робитиме все для того, аби щорічне зрос-
тання рівня цін не надто від нього відхилялося. Що 
це означає? Головне, що зміниться: економіка 
більше не накопичуватиме протягом років дисба-
ланси (після цього ставалися чергові обвали — ва-
лютного курсу, банківського сектору, ВВП — з усіма 
наслідками для життя українців). Відтепер вона 
щодня нівелюватиме згадані перекоси за допомо-
гою низки «амортизаторів», основним із яких буде 
гнучкий валютний курс. А Нацбанк намагати-
меться згладжувати шоки таким чином, щоб у се-
редньому за рік інфляція була досить низькою і не 
так сильно била по кишенях українців. Здавалось 
би, хороша й потрібна реформа. Якби не кілька 
«але».

Для запровадження інфляційного таргетування 
потрібно відмовитися від фіксованого валютного 
курсу й перейти до гнучкого. НБУ це поступово ро-
бить. Але тут виникають дві проблеми.

По-перше, тіньова економіка перестає працювати 
в гривні (раніше, за часів курсової стабільності, робота 
в національній грошовій одиниці була доволі поши-
рена серед тіньовиків), позаяк валютні коливання з 
високою амплітудою призводять до нікому не потріб-
них утрат. Відбувається поступова доларизація тіні, а 
Нацбанк як емітент гривні втрачає і без того незна-
чний влив на тіньовий сектор економіки. Оскільки 
тінь в Україні досить масштабна й існує надалі, вона 
формує тенденції та очікування, які мають суттєвий 
вплив — тепер фактично неконтрольований — на клю-
чові макроекономічні показники, особливо інфляцію, 
яку таргетуватиме НБУ, та валютний курс, від якого 
суттєво залежить рівень цін за нинішньої структури 
економіки. Отже, досягненню Нацбанком інфляцій-
них цілей перешкоджатимуть не лише зовнішні еко-
номічні шоки, які тепер амортизує валютний курс, а й 
внутрішні, ті, які походять із тіньового сектору і є ма-
локонтрольованими. Чи буде в такому разі політика 
регулятора ефективною, запитання риторичне.

По-друге, оскільки в Україні тіньовий сектор дуже 
великий за обсягами (за деякими оцінками, близько 
половини ВВП) і є суспільною нормою, то багато під-
приємств працює на межі. Коли 2009 року реальний 
ВВП країни впав на 14,8%, деякі економісти заува-
жили, що від третини до половини цієї цифри, тобто 
5–7% офіційного ВВП, просто перейшло в тінь. Нині 
ситуація подібна. Підприємці, які працюють відкри-
то, відповідно до законодавства, повинні вести роз-
рахунки у гривні. Але якщо робота в національній 
валюті призводить до збитків, то вони перемістяться 
в тінь і почнуть розраховуватись у доларі, щоб вижи-
ти. За 2014–2015 роки реальний внутрішній продукт 
скоротився на 15,8%. Яка частина цього скорочен-

0

500

1000

1500

2000

2500

3000

3500

4000

Січ - 11 Січ - 12 Січ - 13 Січ - 14 Січ - 15 Січ -16

$ млн.

Продаж валюти населенням банкам Купівля валюти населенням у банків Середньорічний продаж Середньорічна купівля

Гримаси валютного ринку
Валютні обмеження НБУ, гнучкий валютний курс та економічна криза виштовхали близько 5/6 готівкого валютного обороту на чорний ринок, який нині процвітає. 
Побороти його об'єктивно неможливо, але  існування чорного ринку поставить не одну палицю в колеса економічних реформ
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ня — переведення в тінь, масштаби котрої, поза сум-
нівом, зросли?

Відпустивши гривню у вільне плавання для пе-
реходу до інфляційного таргетування, НБУ був зму-
шений ввести низку обмежень на валютному ринку, 
щоб не допустити занадто різкого обвалу курсу. У на-
шій економічній системі адміністративні обмежен-
ня — єдиний дієвий механізм утримання гривні від 
різкого знецінення у кризових умовах (можна тільки 
здогадуватися, яким був би курс долара, якби НБУ не 
ввів жодного). Але, враховуючи реалії тіньового сек-
тору, цей нібито потрібний крок нині вилізає боком.

ЧОРНА ВАЛЮТА
Нацбанк радо рапортує про те, що багаторічний від-
плив готівкової валюти з фінустанов перетворився 
на приплив (див. «Гримаси валютного ринку»). 
Але ж ці дані не мають нічого спільного з реальною 
ринковою ситуацією. Після того як у вересні 2014 
року НБУ обмежив 3 тис. грн обсяг готівкової ва-
люти, яку комерційний банк може в межах одного 
операційного дня продавати одній особі, не минуло 
й кількох діб, як сформувався її повноцінний чор-
ний ринок у національному масштабі. Логіка про-
ста: обмеження НБУ не усунуло потреби тіньового 
сектору економіки в іноземній валюті, тож останній 
вийшов у її пошуках на чорний ринок, фактично 
сформувавши його своїм попитом.

Уже в листопаді того самого року обсяг купівлі 
населенням готівкової валюти в банках зменшився 
втричі: від майже $600 млн до менш ніж $200 млн. 
І це не стало межею: в перші місяці 2016-го він уже 
перебуває на рівні $39 млн за місяць. Якщо вірити 
офіційним цифрам, то, здавалося б, усе гаразд: ку-
півля населенням валюти падає, відтак тиск на пла-
тіжний баланс та на курс гривні послаблюється. Але 
ж ці суми просто вийшли з офіційної статистики й 
перемандрували на чорний ринок. Виміряти це не-
можливо, але судіть самі: 2015 року імпорт товарів 
та послуг до України в грошовому вимірі знизився 
на 33%, номінальний ВВП (орієнтир рівня доходів) 
у доларовому еквіваленті втратив 32%. При цьому 
середньорічний обсяг купівлі населенням готівкової 
валюти в банках обвалився на 91% (див. «Гримаси 
валютного ринку»). Невже хтось думає, що тіньо-
вий сектор економіки, у якого зараз зросла мотива-
ція працювати в іноземній валюті, зазнав таких втрат 
доходів? До того ж Тиждень не раз розповідав про 
розквіт контрабанди, який стався нещодавно.

Очевидно, це втрати не тіньового сегмента еконо-
міки, а офіційної статистики. Ідеться про $250–300 
млн за місяць, якщо орієнтуватися на показники ва-
лютного ринку 2014 року й брати до уваги зменшен-
ня ділової активності у 2015-му, а це вп’ятеро більше, 
ніж нинішні офіційні цифри. Якщо враховувати обо-
роти ринку до 2013 року включно, то падіння буде в 
рази більшим, але тоді на ньому діяли кардинально 
інші схеми, тож порівняння недоречне. Імовірно, це 
той порядок сум, які тепер щомісяця проходять через 
чорний ринок готівкової валюти. НБУ на них жод-
ним чином не впливає, щó може датися взнаки під 
час проведення політики інфляційного таргетування 
та й узагалі в підтриманні макроекономічної стабілі-
зації (про механізми треба говорити окремо).

Зрозуміло, що такі обсяги валюти мали якось 
з’явитися на чорному ринку. Попервах був справ-

жній дефіцит іноземних грошей. Протягом кількох 
місяців, поки чорний ринок іще не встиг міцно стати 
на ноги, біля банківських кас щодня вишиковувалася 
черга охочих заробити кількадесят гривень, купивши 
на себе сотню доларів і тут-таки продавши її міняй-
лові, який чекав на вулиці й давав людям нагоду «за-
робити».

Згодом чорний ринок почав конкурувати з офі-
ційним і пропонувати вищу ціну: вартість долара 
на ньому була в середньому на 5–10% вищою, ніж 
у банках, а в окремі дні досягала 20% і вище. Наслі-
док — більшість людей, які раніше здавали валюту в 
фінустановах, перейшли на тіньові послуги. Офіцій-
на статистика підтверджує: середні обсяги продажу 
населенням готівкової валюти банкам торік не пе-
ревищували $200 млн, що понад удвічі менше, ніж 
у 2014-му. До цього слід додати валюту з вилучених 
депозитів (залишки валютних вкладів знижуються 
дотепер). Відтак нині іноземних грошей для забезпе-
чення потреб чорного ринку уже не бракує.

Отже, потоки валюти на вході в чорний ринок і 
на виході звідти більш-менш зрівноважилися. Він 
відбувся, став зрілим і зажив власним життям. Про 
потужність цього ринку свідчить факт, що торік у лю-
тому — березні, коли гривня котилась у прірву, саме 
на ньому нафтотрейдери знаходили обсяги валюти, 
необхідні їм для імпорту пального. Порядок масш-
табів ринку імпортного пального в Україні відомий. 
Якщо нафтотрейдери могли задовольнити на чор-
ному ринку власний попит на валюту, то можна собі 
уявити, які обсяги на ньому обертаються.

Але це не все. Чорний ринок не лише перекачує 
сотні мільйонів доларів щомісяця. Виявляється, він 
є ще й вигідним видом бізнесу. Про це можна суди-
ти з того, скільки в Україні намножилося валюто-
обмінників, тіньових і не дуже. Принаймні в Києві 
на кожен старий з’явився один чи навіть два нові. Є 
випадки, коли пункт обміну зайняв приміщення, де 
раніше працювало ціле відділення одного зі збанкру-
тілих банків. Мабуть, не варто пояснювати, звідки та 
точка бере гроші на оплату бодай оренди (і це за не-
великої маржі — різниці між курсами на купівлю та 
продаж). Можна з високою імовірністю припустити, 
що бурхливий розвиток нової «галузі» економіки не 
залишив байдужими тих, хто звик і вміє «кришува-
ти» будь-які тіньові види бізнесу, і створив для них 
нездоланну спокусу «допомогти» новоявленим під-
приємцям. Звідси додаткові фактори тінізації, коруп-
ції тощо. Чи про них мріяв Нацбанк, коли змінював 
принципи і робив їх прозорими?

Нині чорний ринок перейшов у нову фазу розви-
тку. Він став настільки самодостатнім, що впритул 
наблизив рівень цін попиту й пропозиції до банків-
ських. Можливо, міняйли очікують на певне зни-
ження курсу долара, тому приблизно від середи ни 
лютого різниця між їхніми цінами та офіційними не 
перевищує кількадесяти копійок. Але сумнівно, щоб 
вони відреагували на те, що НБУ підняв для банків 
ліміт продажу валюти одній особі за один день від 3 
тис. грн до 6 тис. грн. Цей захід матиме дуже обмеже-
ний вплив, адже більшу частину готівкового обороту 
валюти в країні міняйли перебрали на себе. І це зо-
всім не 50% усього обігу, як оцінюють деякі експерти, 
а помітно більше. Клієнтура сформована, поки що 
вона не має економічних передумов виходити з тіні 
на світло.
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Функціонування готівкового валютного ринку 
протягом останніх півтора року показує, як добрі 
наміри, до котрих, безумовно, належить запрова-
дження інфляційного таргетування в Україні, зі-
штовхуючись із нашими реаліями, формують такий 
ланцюжок дій і подій, що врешті-решт вистеляє ци-
ми-таки намірами дорогу в пекло. У кращому разі 
шлях у нікуди, подалі від справжнього розвитку еко-
номіки й подолання проблем країни.

ФУНДАМЕНТ УКРАЇНСЬКОЇ ТІНІ
У цьому контексті для держави вкрай важливо при-
слухатися до тіньового сектору й намагатися зрозу-
міти, чому так відбувається і що можна вдія  ти, щоб 
легше й краще жилося всім. Наші органи влади збе-
рігають радянську традицію трактувати як зло-
чинця кожного, хто робить щось усупереч державі, з 
єдиною лише різницею: в часи Союзу за переступ 
садили, а тепер вимагають хабара. Такий підхід 
можна вбачити й у діях нинішнього керівництва 
ДФСУ та інших чиновників. А він геть неправиль-
ний, контрпродуктивний та антиреформаторський. 
Особливо коли врахувати причини існування ті-
ньової економіки в Україні. А їх лишень дві, принай-
мні ключових.

Перша — недовіра до влади. Протягом десятиліть, 
якщо не століть, українці вважали її (яка була в той чи 
той історичний момент) чужою, а часто ворожою. За 
часів незалежності ця обставина підсилилася фактом, 
що держава дуже неякісно виконувала свої функції, а 
гроші платників податків зникали в загальновідомих 
напрямках. Як за таких обставин українець може ви-
йти з тіні й почати добровільно сплачувати податки? 
Навіщо йому це? На жаль, таке ставлення до держави 
та влади вкорінене. І, потрібно зауважити, влада (те-
перішня також!) не робить нічого, аби його змінити.

Щоб певна, уявна, яка, можливо, колись стане ре-
альною, влада перетворилася на свою для українців 
і відновила їхню довіру до себе й до держінституцій 
загалом, потрібно побороти корупцію (щоб контакти 
громадян із держорганами не закінчувалися лише ха-
барами), почати робити щось для громадян (дороги, 
ефективні освіта й медицина тощо, дієві реформи) і на 
їхню вимогу (наприклад, карати винних у злочинах). 
Людина має заслужити довіру вчинками. Те саме сто-
сується й держави, від якої сьогодні дуже важко доче-
катися справжніх учинків у названих напрямах. Влас-
не, їх і не буде, поки приватні інтереси превалюють у 
політиці, як і довіри населення до держави.

Друга причина, можливо, вагоміша, ніж перша. 
Ідеться про низькі ефективність і структурну якість 
підприємництва в Україні. За даними Держстату, у 
2014 році із майже 1,6 млн зареєстрованих фізичних 
осіб-підприємців 56% працювало в торгівлі (ремонті). 
Люди хотіли стати інженерами, а займаються торгів-
лею на базарі від безвиході, а не від хорошого життя. І 
працюють у тіні й не платять податків не від скупості, 

а тому що інакше не виживуть: фізично, не в бізнесо-
вій площині. Займаючись підприємництвом в інших 
(окрім торгівлі) галузях, вони не мають достатньо до-
свіду, фахових знань та управлінських навичок, щоб 
забезпечити таку ефективність бізнесу, яка давала б 
змогу працювати прозоро (мається на увазі в загаль-
ному, що, однак, не виключає яскравих винятків). До 
того ж усюди треба платити хабарі…

У таких умовах багато реформаторських ініціатив 
уряду просто не діють (наприклад, навіть після зни-
ження ЄСВ ті, хто не платив заробітки прозоро, бо не 
мав із чого, їх і не платять), ба навіть сприймаються в 
середовищі підприємців як відвертий «наїзд» і спро-
ба держави залізти в їхні без того неглибокі кишені. 
Ось чому малі та середні бізнесмени стали соціально-
економічною базою обох революцій та ініціаторами 
податкового Майдану за часів Януковича. Вони про-
сто болісно реагували на утиски держави, а відступа-
ти їм нікуди, бо альтернативи немає.

Економічні переслідування не лише не усувають 
цієї проблеми, а й загострюють її, що врешті-решт 
призводить до неконтрольованих наслідків. Долати 
її потрібно зовсім по-іншому. У кращому разі в кра-
їні повинна з’явитися культивація підприємництва 
на державному рівні: від освіти, починаючи зі школи 
й закінчуючи курсами ефективного управління, до 
сприяння заснуванню та веденню бізнесу за допомо-
гою цільових державних програм (але в будь-якому 
разі без видачі грошей, інакше матимемо нове дже-
рело корупції) та створення підприємницьких плат-
форм, на яких відкрити власну справу значно легше. 
У гіршому разі держава просто повинна сприяти 
створенню робочих місць. Бо тоді українці отримають 
альтернативу — робоче місце з нормальною оплатою 
і не чіплятимуться зубами за підприємницьку ді-
яльність, яка є низькопродуктивною. Люди повинні 
мати вибір, бо, коли його немає, вони орієнтовані на 
виживання, а не на розвиток. У таких умовах держа-
ва перетворюється на опонента, а її трансформаційні 
ініціативи сприймаються вороже.

Поки влада не знайде інструментів, які усунуть 
обидві названі причини, доти підприємці, в більшос-
ті маючи низьку продуктивність праці й нульовий 
рівень довіри до держави, фізично та психологічно 
не зможуть працювати прозоро. Масштаб тіньового 
сектору буде величезний. У такому разі реформуван-
ня економіки скидатиметься на спроби перевернути 
верхівку айсберга: тільки-но за неї вхопишся й по-
чнеш нахиляти у воду, як відразу з глибини виринуть 
приховані 90% об’єму й, роблячи завдання непосиль-
ним, власною вагою відновлять початкову позицію.

Наслідки цього насправді плачевні. Реформи хоч 
і тривають, але неврахування внутрішньої специфіки 
під час їх проведення робить результат значно гір-
шим, ніж очікувалось, а ефективність ужитих заходів 
досягається далеко за межами запланованих графі-
ків. При цьому всьому явна більшість проведених 
перетворень має спільний побічний наслідок — різке 
зростання соціального невдоволення, на якому вмі-
ло спекулюють політики-популісти. Щоб такого не 
було, істинні реформатори повинні глибше вивчати 
внутрішню специфіку і, здійснюючи перетворення, 
враховувати її. Тоді популісти не матимуть жодного 
шансу, а населення загалом підтримає зміни, адже 
побачить реальний результат, а не тільки власне тер-
піння. 

БІЛЬШУ ЧАСТИНУ ГОТІВКОВОГО ОБОРОТУ  
ВАЛЮТИ В КРАЇНІ МІНЯЙЛИ ПЕРЕБРАЛИ НА СЕБЕ.  
І ЦЕ ЗОВСІМ НЕ 50% УСЬОГО ОБІГУ, ЯК ОЦІНЮЮТЬ 
ДЕЯКІ ЕКСПЕРТИ, А ПОМІТНО БІЛЬШЕ



Київ (вул. Лисенка, 3):
18 квітня, 18:30 — презентація книжки Маркіяна Камиша «Київ-

86». Спільно з видавництвом «Нора-Друк».
19 квітня, 18:30 — презентація книжки Богдана Логвиненка 

«Saint Porno». Модерує Катерина Аврамчук. Спільно з 
видавництвом «Клуб Сімейного Дозвілля».

22 квітня 18:30 — лекція гуру стартаперів Джона Вон Ейкена 
(США) «Криза — час можливостей». У межах презентації 

світового бестселера «Можливо все». Спільно з видавництвом 
«Клуб Сімейного Дозвілля».

Київ (вул. Спаська, 5):
22 квітня, 18:30 — презентація роману Дари Корній «Зворотний 

бік сутіні». Спільно з видавництвом «Клуб Сімейного Дозвілля».

Львів (просп. Свободи, 7):
18 квітня, 18:30 — розмова з філософом Філіппом де Лара 

(Франція) «Європа, нації та націоналізм: без недомовок і 
упереджень». Спільно з Французьким альянсом у Львові.

20 квітня, 17:00 — КОЛО КНИЖКИ з підлітками. Погляд молоді 
на зміну цінностей в українській літературі. Спільно із Центром 

дослідження літератури для дітей та юнацтва й організацією «Пласт».
21 квітня, 18:30 — проект «Війна». «Що означає бути волонтером на 
війні?». Розмова з волонтерами Іриною Цибух та Орестом Римиком.

22 квітня, 18:00 — презентація книжки Олени Герасименко 
«Купи мені любов». Спільно з видавництвом «Крок».

23 квітня, 12:00, 13:30 — дитяча субота. Польська мова для 
дітей 5–6 та 7–11 років. Спільно із Центром розвитку дитини і 

сім’ї Family School.

Дніпропетровськ (вул. Глінки, 15):
18 квітня, 18:30 — проект «Палімпсести». Театральний 

перформанс від майстерні українського театру «ҐЕРЦЬ».
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер. Перегляд фільму Ладислава 

Смоляка «Біжи, офіціанте!». Мовою оригіналу з українськими 
субтитрами. Спільно з Чеським центром у Дніпропетровську.

23 квітня, 13.00 — дитяча субота. Майстер-клас «Фантазуємо 
разом». Конструювання для дітей віком 4+. Спільно з магазином 

іграшок для розвитку Happy Parents.

Вінниця (вул. Соборна, 89):
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер. Перегляд фільму Вєри Хітілової 

«З плодів дерева раю ми можемо їсти». Мовою оригіналу з 
українськими субтитрами. Спільно з Чеським центром у Києві.

23 квітня, 18:00 — презентація книжки Олени Герасименко 
«Купи мені любов». Спільно з видавництвом «Крок».

Харків (вул. Сумська, 3):
20 квітня, 18:30 — презентація архітектурного путівника 
«Славутич» німецького видавництва DOM Publishers.  
За участю Євгенії Губкіної, авторки видання,  
та Філіппа Мойзера, доктора архітектури,  
видавця й автора DOM Publishers.
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер.  
Перегляд фільму Вєри Хітілової  
«З плодів дерева раю ми можемо їсти».  
Мовою оригіналу з українськими субтитрами.  
Спільно з Чеським центром у Києві.
22 квітня, 18:00 — розмова на тему «Sustainable development 
goals» («Цілі сталого розвитку»).  
Модерують Ніна Кожина та Ірина Онуфрієнко,  
спікери проекту World Around Us  
(British Council Ukraine).  
Англійською мовою без перекладу.

Тернопіль (вул. Валова, 5–9):
19 квітня, 18:00 — презентація роману Дари Корній  
«Зворотний бік сутіні». Спільно з видавництвом  
«Клуб Сімейного Дозвілля».
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер. Перегляд фільму  
Вєри Хітілової «З плодів дерева раю ми можемо їсти».  
Мовою оригіналу з українськими субтитрами.  
Спільно з Чеським центром у Києві.

Луцьк (вул. Лесі Українки, 30):
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер. Перегляд фільму  
Вєри Хітілової «З плодів дерева раю ми можемо їсти».  
Мовою оригіналу з українськими субтитрами.  
Спільно з Чеським центром у Києві.
22 квітня, 18:30 — презентація журналу  
«Український тиждень» за участю головного редактора  
Дмитра Крапивенка та журналіста Станіслава Козлюка.
24 квітня, 16:00 — майстер-клас Сержа Столярука з розпису 
писанок.

Івано-Франківськ (вул. Незалежності, 31):
19 квітня, 18:00 — презентація книжки Олени Герасименко 
«Купи мені любов».  
Спільно з видавництвом «Крок».
21 квітня, 18:30 — Чеський четвер.  
Перегляд фільму Вєри Хітілової «З плодів дерева раю ми 
можемо їсти». Мовою оригіналу з українськими субтитрами. 
Спільно з Чеським центром у Києві.

Із повним переліком заходів та його можливими змінами  ви можете ознайомитися  
в Книгарні «Є» у вашому місті та на сайті book-ye.com.ua

Інформаційний партнер

18–24 квітня   
чекаємо Вас на таких заходах  

у Книгарнях «Є»
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Поділля

П
оки що Вінницька та Хмельницька області, які, 
власне, й утворюють Поділля (інколи ще й 
Тернопільську область називають «галицьким 
Поділлям», але то вже географічно, а не куль-

турно-історично), не становлять великих політичних 
проблем для центру, на відміну від Донбасу, Одеси та 
«бурштинових народних республік» на Волині. До 
речі, влада в Києві недооцінює можливі наслідки по-
дій, що там відбуваються, особливо роль у них органі-
зованого криміналітету, що має свої силові форму-
вання, броньовану техніку тощо. Те, що сталося в 
Криму й на Донбасі, показало, як швидко кримі-
нальні банди під чуйним керівництвом Кремля пере-
творюються на озброєних заколотників. У цьому кон-
тексті побоювання викликає кампанія децентраліза-
ції, що набуває особливих проявів у специфічних в 
Україні умовах тотальної корупції. І ось уже недавно 
Закарпатська обласна рада зажадала особливих прав, 
спираючись на місцевий референдум 1991 року, коли 
в краю відбувалися процеси за кримським сценарієм. 
Поділля щодо цього наразі не тривожить, що, втім, 
не означає, ніби про згаданий регіон треба забути. На 
жаль, в Україні склалася хибна практика приділяти 
увагу лише тим областям і містам, котрі створюють 
проблеми центру, з чого випливає, що не можна ви-
рішити свої регіональні проблеми, не поставивши у 
скрутне становище найвищу владу. 

Протягом століть Поділля було регіоном із 
доволі складною політичною долею, зокрема 
в XVI–XVII століттях — своєрідним історичним 
перехрестям польської та турецької експансії на 
українських землях.

На початку XVIII століття Поділля стало об’єктом 
інтенсивної польської колонізації магнатами-лати-
фундистами: Потоцькими, Чарторийськими, Любо-
мирськими, Вишневецькими, Синявськими, Замой-
ськими, Ржевуськими, Сангушками та ін. Потужний 
польський етнічний слід залишається помітним на 
українському Поділлі аж дотепер. Однак тут відбува-
лася не тільки полонізація українців, а й протилежні 
процеси українізації поляків. Не в останню чергу за-
вдяки цьому подільському феномену серед польської 
людності України спостерігається (поміж усіх націо-
нальних меншин нашої держави) найвищий відсоток 
осіб, які визнають своєю рідною мовою українську. 
Та й чимало українських патріотів — уродженців По-
ділля мають питомо польські прізвища. На початку 
XIX століття у зв’язку з приєднанням більшої части-
ни Поділля до Російської імперії польський вплив 
суттєво зменшився, а польська аристократія була по-
літично упосліджена російською владою та позбав-
лена своїх латифундій, що стало помстою за повстан-

ня 1830–1831 років, а згодом і за повстання 1863-го. 
Росіяни не спромоглися тоді заповнити ними ж ство-
рений вакуум присутності панівного етносу, станов-
лячи на 1897 рік лише 3,3% населення краю.

В економічному аспекті Поділля тривалий час 
залишалося майже всуціль сільськогосподарським 
регіоном, та й нині там порівняно дуже високий 
відсоток сільського населення. У Першу світову ві-
йну воно перебувало в зоні активних бойових дій, а 
в 1919–1920-му там змагалися українська, польська, 
більшовицька та білогвардійська армії.  

У той період осідком українських урядів був 
спочатку Кам’янець-Подільський, а потім Вінниця. 
Поділля тоді (разом із Волинськими землями) ви-
ступало стратегічним тилом Української держави, 
де соціально-політична та національно-культурна 
ситуація була для неї найсприятливішою. Саме в 
Кам’янці-Подільському, важливому центрі Поділля, 
видатний діяч української культури Іван Огієнко за-
снував державний український університет, що мав 
стати зразком для всієї системи національної освіти 
УНР (адже поміж проросійської професури Київсько-
го університету існувала сильна опозиція щодо укра-
їнської культури та української мови викладання і 
наукової діяльності).

Незважаючи на кланово-регіональні риси сучас-
ної української політики (згадаймо потужний дні-
пропетровський клан, який уособлюється багатьма 
вельми впливовими діячами, чи не менш потужний 
донецький), Поділля ніякого свого клану не сфор-
мувало, і навряд чи Порошенкові та Гройсманові 
вдасться найближчим часом це зробити. 

Тут існують об’єктивні кореляції, що визначають-
ся реальною соціально-економічною та політичною 
потугою регіону. У загальному рейтингу українських 
територій Поділля не має такої ваги, якою могли б 
скористатися ці два діячі. Водночас обмежений по-
тенціал Поділля позбавляє їх можливості викорис-
товувати його як свою «вотчину» та геополітичний 
центр сили, здатний впливати на загальноукраїн-
ську ситуацію визначальним чином. Себто Поділля 
не зможе допомогти Порошенкові та Гройсманові 
так, як допомагав Донбас Януковичу чи Дніпропе-
тровщина Кучмі. Так, Поділля, його цукрові заводи 
виконали функцію стартового бізнесового та по-
літичного майданчика для президента, але це мак-
симум можливостей згаданого регіону. Він здатен 
стати для своїх висуванців хіба що притулком у разі 
всеукраїнського провалу, не більше… Але безвіднос-
но до політичних амбіцій та інтриг Поділля залиша-
ється красою України, відносно спокійною і поки що  
стабільною територією. Чи надовго? 

Стратегічний тил       
Ігор Лосєв
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Розбагатілий провінціал
Денис Казанський

Стихійна економіка самозайнятості — чим живе Хмельницький

В 
автобусі Хмельницький — Київ із перших 
хвилин розумієш, чим живе обласний 
центр, названий на честь знаменитого геть-
мана. 

– Прикинь, я тут купила пальто за 700, те, що на 
Святошині бачила за 1400! А шарф, який у нас на 
Шулявці 300, тут усього 150! 

У столицю бус відправляється заповнений 
людьми з великими сумками. На вихідні до Хмель-
ницького приїжджають жителі столиці та сусідніх 
обласних центрів, щоб купити тут дешевий одяг на 
одному з місцевих речових ринків.

Ринки справді стали справжньою пам’яткою 
міста і, по суті, сформували його нинішній вигляд.

Хмельницький належить до тих міст, де в ра-
дянський період була повністю стерта стара іден-
тичність, а натомість виникла зовсім інша. В Укра-
їні можна знайти чимало подібних прикладів. 
Радянська влада дуже добре вміла руйнувати до 
«основанія» і на цьому місці будувати «новий світ». 
Щоправда, найчастіше цей світ виявлявся не таким 
привабливим, як знищена архаїка.

Менш як 100 років тому на місці Хмельниць-
кого був Проскурів. У 1954-му його було перейме-
новано в Хмельницький з нагоди 300-річчя Пе-
реяславської ради. Але по факту від Проскурова 
в сучасному місті залишилося не так багато. Рад-
ше правильно буде сказати, що сучасний Хмель-
ницький виник замість старого міста, яке існува-
ло на цьому місці до нього й назавжди відійшло 
в минуле.

Хмельницький вважається одним із найменш 
цікавих міст України. На запитання, що тут мож-
на подивитися, місцеві найчастіше відповідають: 
«Нічого». Інколи радять побувати на ринку. Стара 
забудова, гідна уваги, збереглася в Хмельницько-
му лише місцями. З першого погляду стає оче-
видним, що місто забудовується без будь-якого 
осмисленого плану. І якщо в радянський період 
його спотворювали примітивними коробками 
із силікатної цегли, які нагромаджували просто 
поміж симпатичних повітових будиночків Про-
скурова, то тепер тут розгорнулася справжня міс-
тобудівна вакханалія. Сучасний вигляд міста — це 

Товарні нетрі. У торгівлі в Хмельницькому зайняте чи не все працездатне населення міста, а головний базар міста займає 18 гектарів
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НАЯВНІСТЬ ГРОШЕЙ І ПОПИТУ НА НЕРУХОМІСТЬ 
ПОРОДИЛИ В ХМЕЛЬНИЦЬКОМУ ТІ САМІ 
ПРОБЛЕМИ, З ЯКИМИ СТИКАЮТЬСЯ ВЕЛИКІ ТА 
ВІДНОСНО БАГАТІ УКРАЇНСЬКІ МІСТА. ЦЕ РЕГУЛЯРНІ 
СКАНДАЛИ НАВКОЛО НЕЗАКОННИХ БУДІВНИЦТВ

суміш безглуздих торговельних центрів, обвіша-
них рекламою, та обшарпаних радянських висо-
ток.

Після розпаду СРСР ринкова економіка тут ви-
никла в буквальному сенсі. Базари стали головним 
локомотивом економіки Хмельницького в 1990-ті й 
фактично досі лишаються тут містоутворюючими 
підприємствами. З 260 тис. жителів Хмельницько-
го в торгівлі зайняте майже все працездатне насе-
лення. Головний базар міста — так звана «Товкуч-
ка» — займає площу близько 18 га. Утім, насправді 
це не один ринок, а сукупність кількох, що плавно 
перетікають з одного в інший. Щось на зразок фе-
дерації або конфедерації базарів.

Базари Хмельницького мають сайти й групи в 
соціальних мережах, де для відвідувачів навіть ви-
кладена карта цього грандіозного полігону торгів-
лі. Без неї розібратися в хаосі наметів і контейнерів 
украй непросто. Найперша асоціація, яка спадає на 
думку, — нетрі. Картонні коробки, піддони, ящики, 
штовханина, завали дешевого одягу... Однак склад-
на економічна ситуація жене до Хмельницького ти-
сячі людей, які, щоб заощадити 200–300 грн, гото-
ві занурюватися в ці нетрі.

Наявність такого великого потоку покупців і 
високий попит на одяг породили в Хмельницько-
му свою індустрію легкої промисловості — такий 
собі маленький Китай. Поступово навколо ринку 
в гаражах, на квартирах та в орендованих при-
міщеннях мертвих радянських заводів виникли 
невеликі цехи з пошиття взуття, одягу, сумок та 
іншого ширвжитку. Більшість із них працюють 
нелегально, без оформлення. Шиють, зокрема, й 
одяг відомих брендів. Найчастіше такі підпільні 
виробництва тримають власники торгових місць, 
які збувають продукцію через свої точки приїж-
джим покупцям.

За словами місцевих мешканців, колись ринків 
тут було набагато більше, але з часом на місці де-
яких із них у центрі Хмельницького з’явилися ци-
вілізованіші торговельні центри. Здебільшого це 
потворні споруди, проектуючи які архітектори ке-
рувалися принципом створити якомога більше тор-
говельних площ за якомога менші гроші. За кіль-
кістю ТРЦ невеликий Хмельницький цілком може 
змагатися з обласними містами-мільйонниками.

Як вийшло так, що саме Хмельницький свого 
часу став гігантським містом-ринком, ніхто з міс-
цевих нам пояснити не зміг. Найімовірніше, певну 
роль тут відіграла підприємливість місцевих біз-
несменів на зорі зародження приватного бізнесу, а 
також наявність великого майданчика, де розміс-
тилися численні базари. Згодом торгівля та пошит-
тя одягу на дому допомогли десяткам тисяч хмель-
ничан заробити відносно легкі гроші. 

Хмельницький видається багатшим за сусід-
ні обласні центри. Впадає в око нетипово велика 
для такого дрібного міста кількість новобудов. На 
околицях височіють підйомні крани, які зводять у 
полях цілі мікрорайони. Багатоповерхівки, харак-
терні для міст-мільйонників, виростають і в центрі. 
Ціни на нерухомість у Хмельницькому одні з най-
нижчих в Україні. Однокімнатна квартира в ново-
будові коштує лише близько $10 тис. Мабуть, вкла-
дення в нерухомість — найпопулярніша інвестиція 
серед власників контейнерів на тутешньому ринку. 

І зважаючи на те, що забудова активно триває, по-
пит на квартири ще є.

Масштаби будівельного бізнесу в Хмельниць-
кому особливо вражають на тлі майже цілковитої 
його відсутності в подібних за розмірами містах 
Східної України. І до війни, у відносно благополуч-
них 2012–2013 роках, там не спостерігалося нічого 
схожого. Наприклад, у Макіївці Донецької області, 
де до 2014-го проживало на 100 тис. більше людей, 
ніж зараз у Хмельницькому, за всі 2000-ні була 
введена в експлуатацію лише одна житлова висот-
ка, яку почали зводити ще в 1980-х! У Горлівці, що 
за розмірами відповідає Хмельницькому, взагалі не 
вдалося згадати подібних прикладів. А в Луганську 
та Маріуполі, які перевершують Хмельницький 
удвічі, лише епізодично зводилися великі новобу-
дови.

Наявність грошей і попиту на нерухомість по-
родили в Хмельницькому ті самі проблеми, з яки-
ми стикаються великі та відносно багаті українські 
міста. Це регулярні скандали навколо незаконних 
будівництв. Висотки тут намагаються встромити в 
будь-який вільний простір. Кілька багатоповерхі-
вок виросло навіть посеред приватного сектору, що 
має зовсім вже гротескний вигляд.

Утім, статус міста-ринку дає не тільки мінуси, 
а й плюси. Населення Хмельницького переважно 
самозайняте й не чекає подачок від держави. Тут 
немає характерної для більшості провінційних 
українських міст атмосфери депресії. В оточенні 
торговельних центрів і новобудов язик не поверта-
ється вимовити слово «криза».

Мабуть, саме в цьому місті стає зрозуміло, на-
скільки комфортно економіка почувається без за-
йвого втручання з боку держави, коли ховається 
від корупції та бюрократії в рятівній тіні. Жодна 
офіційна статистика, зрозуміло, не відображає ре-
альних доходів місцевого населення. За даними 
Мінфіну, середня зарплата тут на 20% нижча від 
загальноукраїнського рівня й на початок 2016 року 
становила близько 3,4 тис. грн. Але в реальності 
Хмельницький видається значно заможнішим за 
міста Донеччини, де середня зарплата на 2000 грн 
вища. І масова забудова міста є підтвердженням 
цього.

Хмельницький власним прикладом доводить, 
що український народ може сам будувати свій до-
бробут, якщо йому не заважати. Лишається тільки 
сподіватися, що в майбутньому тут виникне справді 
повноцінна вітчизняна легка промисловість, яка 
дасть змогу замістити більшість імпортних товарів 
на місцевих ринках товарами власного виробни-
цтва. А місцева влада знайде в собі сили ухвалити 
осмислений Генплан міста й спрямовувати енергію 
інвесторів у потрібне русло, а не просто пускати її 
на самоплив. 
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Тихою сапою
Любомир Шавалюк

Урок економіки від Вінниччини та Хмельниччини

У 
свідомості більшості тих, хто ніколи не бу-
вав у цих регіонах, вони, мабуть, не посіда-
ють якогось особливого місця. У кращому 
разі основна маса українців зі школи 

пам’ятає якісь видатні історичні події багатовіко-
вої давності, пов’язані з територіальним ядром 
Поділля. У гіршому ці землі просто є білою пля-
мою для багатьох із нас. В економічному сенсі 
точно мало хто назве щось видатне, пов’язане з 
Вінниччиною чи Хмельниччиною. І даремно. Де-
тальний аналіз народного господарства краю 
вказує на те, що йому є чим похвалитися. А за де-
якими досягненнями цих областей можна ви-
вчати економіку розвитку.

АНТИУРБАНІЗАЦІЯ
Вінниччина та Хмельниччина разом охоплюють 
7,8% території України, а при цьому населення регі-
ону становить лише 6,8% загальноукраїнської чи-
сельності, або близько 2,9 млн осіб (див. «Земля і 
люди»). Це менше, ніж у середньому по країні, й 
пояснюється існуванням на території Поділля 
лише трьох міст, котрі мають понад 50 тис. жителів: 
обласних центрів Вінниці  (327 тис., за даними на по-
чаток минулого року) та Хмельницького (268 тис.), а 
також осередку туризму — древнього Кам’янця-
Подільського (102 тис.). Рівень урбанізації в регіоні 
низький. Про це свідчать як статистичні дані (на 
2015-й частка міського населення на Вінниччині 
становила 50,8%, а на Хмельниччині — 56,4%, тоді 
як у середньому по Україні — 69,2%), так і той факт, 
що центрами 19 із 47 адміністративних районів двох 
областей є селища міського типу.

Низький рівень урбанізації Поділля частково 
визначає його економічний розвиток. По-перше, 
головний ресурс регіону — земля. По-друге, коли 
в густонаселених районах України у складних 
1990-х одні люди бідували, нерідко й голодували, 
а інші займалися рекетом, дерибаном державної 
власності й великих підприємств або іншою зло-
чинною діяльністю, подоляни жили інакше і їм 
легше було прогодуватися завдяки зв’язку із зем-
лею. Це визначило разючі ментальні відміннос-
ті між мешканцями Поділля та багатьох інших 
українських регіонів (до речі, статистика зареє-
строваних злочинів свідчить, що в цьому регіоні 
їх завжди було непропорційно менше, ніж деінде 
в Україні).

По-третє, відсутність урбанізації дорівнює де-
фіциту можливостей для русифікації. Майже 95% 
людності Вінницької області вважає себе укра-
їнцями, Хмельницької — близько 94%. Як цей 
 фактор впливає на економіку? Монолітність на-
ціонального складу місцевості забезпечує близь-
кість світогляду її мешканців. Це дає змогу легше 

досягати консенсусу із приводу розвитку регіону 
й відповідно пришвидшувати цей процес.

Якщо існує якась українська душа в економіч-
ному контексті, для якої характерна орієнтація на 
індивідуальне чи сімейне ведення господарства, 
то, безумовно, на Поділлі вона виходить на по-
верхню. Це добре ілюструє кількість зареєстрова-
них у краї фізичних осіб-підприємців. 2014 року 
їх на дві області налічувалося понад 125 тис., або 
7,9% загальної чисельності по Україні. Концен-
трація підприємців становить 4,34%, або понад 
43 особи на 1 тис. мешканців регіону, що на 17% 
більше, ніж у середньому по країні. Для порів-
няння: у Євросоюзі частка бізнесменів та підпри-
ємств, які наймають від нуля до чотирьох пра-
цівників, на 2012 рік дорівнювала 4,45% усього 
населення; у Росії індивідуальну підприємницьку 
діяльність із наймом чи без найму працівників 
ведуть 2,19% громадян (якщо врахувати мікропід-
приємства, котрі відповідно до законодавства РФ 
наймають до 15 працівників, то показник набли-
зиться до 3%, але все одно суттєво відставатиме 
від українського та європейського).

Тут може виникати аргумент, що низький рі-
вень урбанізації є причиною слабкої ділової ак-
тивності в регіоні. У цьому частина правди, адже 
валовий регіональний продукт двох областей у 

Частка окремих показників регіону відносно національних

Найбільший ресурс регіону — земля. Частка населення свідчить про низьку його густоту 
порівняно із середньою по Україні. Частка валового регіонального продукту вказує на 
відносно нижчу продуктивність праці
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СТАНОМ НА 2014 РІК І ВІННИЧЧИНА, І ХМЕЛЬНИЧЧИНА 
ПЕРЕВИЩИЛИ РІВЕНЬ ВИРОБНИЦТВА 
СІЛЬГОСППРОДУКЦІЇ 1990-ГО, ЧОГО НЕ ВДАЛОСЯ 
ЗРОБИТИ ЗАГАЛОМ ПО УКРАЇНІ АНІ В ЦІЙ ГАЛУЗІ,  
АНІ В БІЛЬШОСТІ ІНШИХ

2014 році дорівнював 4,8% загального по Україні, 
тобто його частка була нижча й від частки насе-
лення, й від частки території. Але концентрація 
підприємців указує на зворотне. Просто питома 
додана вартість у сільському господарстві, яке є 
ключовою галуззю економіки регіону, вже багато 
століть об’єктивно менша, ніж у промисловості 
чи виробництві послуг. Тож звинувачувати подо-
лян в економічній пасивності немає жодних під-
став. Як Поділля розвивається за такої стартової 
позиції і чи має шанси обійти за темпами роз-
витку більшість українських регіонів у тривалій 
перспективі? Тут Вінниччина та Хмельниччина 
демонструють чимало позитиву (див. «Підста-
ва для гордості»).

ПОДІЛЬСЬКИЙ ЛОКОМОТИВ
Основною галуззю економіки Поділля є аграрна. 
Частка сільського, лісового та рибного господар-
ства (перше, звісно ж, домінує) в обсязі продук-
ції, реалізованої підприємствами, 2014 року на 
Вінниччині та Хмельниччині сягнула відпо-
відно 26% та 28%, частка у структурі зайня-
тості — 30% та 24%. При цьому подоляни не про-
сто займаються виробництвом сільгосппродук-
ції від безвиході й відсутності альтернативи. 
Вони розвивають аграрну сферу за всіма зако-
нами бізнесу. І в цьому сенсі можуть слугувати 
прикладом у багатьох напрямах.

Станом на 2014 рік і Вінниччина, і Хмельнич-
чина перевищили рівень виробництва сільгос-
ппродукції 1990-го (відповідно на 12% і 4%), чого 
не вдалося зробити загалом по Україні ані в цій 
галузі, ані в більшості інших. Це свідчить, що на 
Поділлі агробізнес не просто відновлює втрачені 
після здобуття Україною незалежності позиції, а 
розбудовується й розвивається. Для таких про-
цесів потрібні зовсім інші умови ведення спра-
ви, ментальність, підходи, ніж при відновленні 
втрат.

Іще один важливий факт: після кризи 2008–
2009 років індекси обсягу сільськогосподарсько-

го виробництва Вінниччини та Хмельниччини 
зросли відповідно на 43% та 39% (без урахування 
кризового 2015-го — на 57% і 58%). Тобто, доки 
протягом багатьох років українська економіка 
борсалася під завалами кризи 2008–2009-го, по-
дільський агробізнес розвивався і досяг неймо-
вірних результатів.

На цьому шляху було кілька хрестоматійних 
кроків, вартих особливої уваги. У рослинництві 
Поділля йде шляхом, характерним для всієї Укра-
їни: підвищує врожайність, запроваджуючи нові 
технології агровиробництва (техніка, якісне насін-
ня, методи обробки ґрунту й догляду за рослина-
ми тощо). Урожайність зернових та зернобобових 
зросла практично від 20–25 ц/га на зламі століть 
до 50–60 ц/га протягом останніх кількох років. 
Урожайність цукрового буряку піднялася ще ви-
щим темпом: від 170–190 ц/га на початку століття 
до 450–550 ц/га нині. Покращення врожайності 
цукрового буряку допомогло зберегти спеціаліза-
цію Поділля на цукровій галузі: на території двох 
областей розміщено 50 цукроварень, більшість із 
яких пройшли технічну модернізацію і подолали 
проблему високих затратних норм природного 
газу, через яку виробництво цукру свого часу дуже 

подорожчало. Хоча посівні площі за цей період 
зменшились утричі-вчетверо. Те саме стосується й 
картоплі: підвищивши ефективність вирощуван-
ня, край зберіг спеціалізацію на її культивуванні в 
умовах певного зменшення площ.

Окремо варто сказати про вирощування со-
няшнику. Україна сьогодні є найбільшим екс-
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портером соняшникової олії у світі. Кількадесят 
років тому ця агрокультура в нас була прерогати-
вою південних регіонів. У 1995-му на території Ві-
нниччини та Хмельниччини під соняшник було 
відведено лише 54 тис. га, із яких зібрали трішки 
більше ніж 70 тис. т. За останні 20 років подоля-
ни навчилися вирощувати цю технічну культуру 
й торік відвели під неї близько 210 тис. га, з яких 
зібрали майже 610 тис. т. Збір соняшнику за два 
десятиліття збільшився майже вдев’ятеро! Зро-
зуміло, що в 1990-х регіон не мав ані технологій, 
ані інфраструктури для його виробництва. Тобто 
галузь вибудували майже з нуля.

У тваринництві подоляни пішли ще далі. Ві-
нниччина та Хмельниччина мають дуже вигід-
не географічне положення: найбільший центр 
споживання — Київ — на відстані 250–350 км. 
Не вельми далеко й до інших великих ринків 
збуту: Одеси, Дніпропетровська, Львова. Тому 
цілком виправдано, що в розвитку АПК подоля-
ни зробили акцент на тваринництві. Від кризи 
2008–2009-го до минулого року обсяг виробни-
цтва м’яса на Вінниччині зріс усемеро з лишком, 
на Хмельниччині — більш ніж подвоївся й торік 
перевищив сумарно у двох областях 520 тис. т. В 
основі такого зростання — примноження за вка-
заний період поголів’я птиці у 2,7 (паралельно у 
2,1 раза виросло виготовлення яєць). Інший при-
клад: від епіцентру кризи до минулого року про-
дукування молока зменшилося на 3%. Розвиток 
галузі консервують закупівельні ціни на цей про-
дукт, і це стосується не тільки Поділля. Але при 
цьому поголів’я корів скоротилося на 17%. Тобто 
регіон шукає виходу із ситуації і поступово в рам-
ках депресивного ринку переходить на ефективне 
молочарство, обновлюючи стада завдяки молоч-
ним породам, що забезпечують високі надої (така 
трансформація свідома й системна: дані про неї 

можна знайти у програмах розвитку двох облас-
тей). Не сумніваймося, що з таким підходом на-
стане час і ця галузь «вистрелить».

(НЕ)ОЧІКУВАНИЙ УСПІХ
Сільське господарство — не єдина історія успіху в ре-
гіоні. Важливим фактором розвитку слугує також 
промисловість: обсяг реалізації продукції у двох об-
ластях торік становив 71,5 млрд грн, або 4,8% всього 
по Україні. Як видно з графіка (див. «Підстава 
для гордості»), за темпами розвитку промисло-
вості Поділля помітно випередило країну загалом, 
показавши зростання в такий непростий для галузі 
час. Чим зумовлений цей результат?

Головний його фактор — харчопром як логічне 
доповнення до розвиненого сільськогосподарсько-
го виробництва. Продукування харчових продук-
тів, напоїв і тютюнових виробів становить майже 
66% промвиробництва на Вінниччині й майже 
30% — на Хмельниччині. Така вагома частка зу-
мовлена темпами розвитку, які галузь демонструє 
протягом останніх років на тлі інших секторів ін-
дустрії. За період після кризи 2008–2009-го він-
ницький харчопром зріс на 40%. Хмельницький 
до 2014-го також мав непогану динаміку (плюс 
18% за період), але торік через кризу втратив май-
же третину обсягів, що відкинуло його більш як на 
п’ять років назад. На Хмельниччині галузь, швид-
ше за все, відновить досягнуті показники, але цей 
приклад демонструє, наскільки легко економічна 
криза руйнує будоване роками.

Окрім переробної промисловості слід згадати 
хімічну та фармацевтичну на Вінниччині (відпо-
відно 42% та 149% приросту), деревообробку та 
машинобудування на Хмельниччині (плюс 85% 
та 24%), а також добувну галузь, яка на Поділлі 
здебільшого зосереджена на сировині для вироб-
ництва будматеріалів (плюс 62% у Вінницькій об-
ласті та плюс 32% у Хмельницькій).

Ні Вінниччина, ні Хмельниччина не можуть 
похвалитися різноманіттям великих підприємств 
(відповідно 13 та 9), яких аж забагато в інших регі-
онах України (загалом 497). Але це не заважає роз-
вивати наявні промислові об’єкти й будувати нові. 
Крім того, незначний відсоток великого бізнесу 
має низку переваг. По-перше, більшість бізнесме-
нів залишається працювати на Поділлі, а не шукає 
можливості здобути владу в країні, прекрасно знає 
про місцеві проблеми й допомагає владі їх вирішу-
вати. Це підтверджує рівень розвитку інфраструк-
тури Вінниці чи, скажімо, Кам’янця-Подільського. 
По-друге, розпорошеність малого й середнього біз-
несу усуває можливості для монополізації місцевої 
влади будь-якою обмеженою групою людей, котрі 
відтак створювали б перешкоди для решти. Цей 
фактор розвитку регіону також чимало  важить. 

Приріст ключових галузевих індексів за 2009–2015 роки

Попри свою, на перший погляд, непримітність, Поділля показує вражаючі темпи розвитку. 
Навіть будівництво, яке після кризи 2008–2009-го загалом по Україні скорочувалося 
протягом п'яти із шести минулих років, у регіоні продемонструвало цілком помірний спад, 
а торік знову почало зростати.

Підстава для гордості

-40

-30

-20

-10

0

10

20

30

40

50

Промисловість Сільське господарство Будівництво

За даними Держстату

Вінниччина

Хмельниччина

Україна

38,0%

5,9%

-12,1%

42,5%
38,5%

24,3%

-13,9% -12,9%

-33,4%

РОЗПОРОШЕНІСТЬ МАЛОГО Й СЕРЕДНЬОГО БІЗНЕСУ 
УСУВАЄ МОЖЛИВОСТІ ДЛЯ МОНОПОЛІЗАЦІЇ 
МІСЦЕВОЇ ВЛАДИ БУДЬ-ЯКОЮ ОБМЕЖЕНОЮ 
ГРУПОЮ ЛЮДЕЙ, КОТРІ ВІДТАК  
СТВОРЮВАЛИ Б ПЕРЕШКОДИ ДЛЯ РЕШТИ



 | 25

№ 15 (439) 15 – 21.04.2016 | УКРАЇНСЬКИЙ ТИЖДЕНЬ

ПОДІЛЛЯ | ТЕМА НОМЕРА 

На східному краю Європи
Віталій Михайловський

Як жила подільська шляхта в XIV–XVIII століттях

П
оділля як історичний регіон з’являється на 
сторінках давніх творів у середині XIV сто-
ліття. Послаблення панування татарських 
зверхників цієї розлогої території, знаних 

нами зі звитяжного повідомлення про перемогу 
литовських князів у битві під Синіми Водами 
1362 року, призвело до зміни влади від Теребовлі 
на Заході й аж по Дніпро на Сході. 

Брати Коріатовичі, а було їх в історії краю 
шестеро (Юрій, Олександр, Костянтин, Борис, 
Федір та Василь), володіли цієї територією аж до 
кінця століття. Саме вони поклали початок відно-
синам із Польським та Угорським королівствами, 
що привело до принесення на Поділля західних 
суспільних практик. Поділ краю в середині 30-х 
років XV століття на дві частини — східну, або 
Брацлавщину з центром у Брацлаві в складі Ве-
ликого князівства Литовського, та західну, влас-
не Подільське воєводство зі столицею в Кам’янці, 
найсхіднішу провінцію Польського королівства 
до унії в Любліні 1569 року, — змушує вести мову 
про два Поділля. Ці дві частини колишнього По-
дільського князівства братів Коріатовичів зустрі-
нуться вже в Речі Посполитій і ще тривалий час 
пізнаватимуть одна одну.

Криваві події XVII століття — численні війни та 
турецька окупація краю — призвели до цілковито-
го зубожіння всього Поділля, яке в нове сторіччя 
увійшло знелюдненим і зруйнованим. На відро-
дження краю знадобилося добрих кілька десяти-
літь, щоб у буремні 1760-ті знову поринути у вир 
жахливих подій суспільного протистояння (Бар-
ська конфедерація та Коліївщина), за якими ви-
днілася рука північно-східного сусіда. Ініційовані 
Російською та Австрійською імперіями, до яких 
пристала Пруссія, поділи Речі Посполитої спричи-
нили черговий поділ Поділля. У 1772 році австрій-
ські війська, «захопившись» пошуком неіснуючої 
річки на Сході, яку вони вважали своєю новою 
східною межею, дійшли аж до Збруча, перетворив-
ши його на новий кордон, що ментально живий і 
сьогодні. Обрубане Подільське воєводство разом 
із Брацлавським через два десятиліття внаслідок 
другого поділу Речі Посполитої увійшли до складу 
Російської імперії, де незабаром об’єдналися в По-
дільську губернію. 

В ієрархічному суспільстві Середньовіччя ви-
щий щабель належав шляхті, яка не була одно-
рідною за своїм майновим статусом. У випадку з 
подільською шляхтою слід пам’ятати про поділ 
краю на дві частини, який безпосередньо позна-
чився на ній. Якщо за панування братів Коріато-
вичів ми можемо говорити про якусь подібність 
цієї  соціальної групи, то після 1430-х колись єдина 
спільнота  житиме своїм окремим життям. Навіть 

називатимуться вони по-різному: ті, хто зали-
шиться на сході краю, — брацлав’янами (від назви 
головного міста Східного Поділля), а їхні західні 
брати — подолянами.

Ще з останньої чверті XIV століття на Поділлі 
починають з’являтися прийшлі шляхтичі з різних 
куточків Центрально-Східної Європи, які в пошу-
ках кращої долі або пригод прибували на нову для 
себе територію, яка не так давно була частиною 
могутньої Золотої Орди. Ці прибульці з Моравії, 
Чехії, Силезії, Мазовії, Малопольщі стали одними 
з перших провідників західної шляхетської куль-
тури на Поділлі. Для них той край був насправді 
кінцем тогочасного європейського світу. Адже далі 
за Поділлям була Азія або Татарія/Тартарія, яка на 
перших європейських картах містилася, зокрема,  
й на сході того, що ми вважаємо Поділлям.

Остаточне включення Західного Поділля до 
складу Королівства Польського та зрівняння міс-
цевої шляхти в правах зі шляхтою коронною в 1434 
році на кілька століть визначили долю місцевої 
шляхетської спільноти, основним завданням якої 
стала служба з охорони південно-східного кордону 
Королівства. 

Запровадження наприкінці XV століття по-
точної оборони кордону перетворило Подільське 
воєводство на постійний військовий табір, де зу-

Фрагмент зображення коронного сейму в Статуті Лоського 1506 р.  
На гербі Поділля – золотий лик сонця в білому полі
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стрічалися шляхтичі з усієї Корони Польської. 
Дуже часто вони одружувалися зі шляхтянками 
і в такий спосіб поповнювали місцеву шляхетську 
спільноту. Ці нові подоляни вже в наступному 
поколінні були цілком «своїми». Їхні діти могли 
посідати впливові уряди в місцевій урядницькій 
ієрархії та бути послами Сейму від Подільського 
воєводства.

Якщо читати джерела з історії Західного По-
ділля, може виникнути враження, що подільська 
шляхта — це прибульці, які прийшли на ці терени 
з-поза Поділля і з-поза українських етнічних те-
риторій. Таке уявлення пов’язане з тим, що в біль-
шості урядів були представники власне коронної 
шляхти. Вони ж володіли розлогими, як на по-
дільські реалії, маєтками. Але це не так. Вели-
чезна кількість місцевої шляхти, яка була не так 
помітна до середини XVI століття, несла службу 
з охорони кордону, виконувала різноманітні по-
винності на користь короля, старост та й просто 
заможних шляхтичів. Маємо парадоксальні при-
клади. Так, у багатьох шляхетських селах, припи-
саних до королівських замків у Барі, Хмільнику, 
Летичеві та ін., проживала сила-силенна шлях-
тичів, яких було в рази більше від селян, які мали 
виконувати повинності. Так, у Попівцях, що біля 
Бару, шляхтичів, готових сісти на коня, було по-
над 70, а селян, які виконували роботу, лише троє 
і ще п’ятеро  городників.

На відміну від західної частини краю в східній 
було ще спекотніше. Якщо шляхта Подільського 
воєводства постійно скаржилася на татарські на-
пади й просила про допомогу у своїх братів-шлях-
тичів з інших воєводств, то брацлав’яни, можна 
сказати, жили в справжнісінькому пеклі. Але 
й у пеклі є життя. Політичне вирішення кризи 
1430–1440-х років міцно зв’язало долю Східного 
Поділля з Волинською землею. Навіть символіка 
Брацлавщини та Волині є подібною: той-таки бі-
лий хрест на червоному тлі, але з невеличкою від-
мінністю Брацлавщини — маленьким щитом усе-
редині хреста, де на червону тлі зображено білий 
півмісяць. Та й волинські князі почувалися тут як 
удома. Не даремно князі Сангушки та Збаразь-
кі стали першими сенаторами створеного в 1566 
році Брацлавського воєводства. А князі Чарто-
рийські ще в XV столітті були великокнязівськи-
ми намісниками у Брацлаві.

Парадоксальними є свідчення середини XVI 
століття, коли під час узгодження кордону між 
Короною Польською та Великим князівством 
Литовським подоляни з Подільського воєводства 
були для їхніх сусідів брацлав’ян ляхами, а ті, 
своєю чергою, литвинами, забуваючи або не зна-
ючи, що вони всі подоляни.

Люблінська унія, яка з’єднала історичне Поді-
лля в межах Корони Польської, відкрила шлях на 
Схід коронній шляхті. Упродовж кількох десяти-
літь Струсі, Потоцькі, Калиновські, Замойські та 
багато менш впливових шляхтичів почали осво-
ювати новий життєвий простір у Брацлавському 
воєводстві. Сформовані в цей час розлогі лати-
фундії стали основою казкових багатств цих ро-
дин, особливо Потоцьких. Їхній досвід освоєння 
нових теренів було використано під час утворен-
ня у 1630-ті роки Чернігівського воєводства, де 

саме брацлав’яни становили одну з найчисленні-
ших груп впливу.

Вловити безперервну нитку історії чи зв’язку 
якоїсь шляхетської родини з Поділля від XIV хоча 
б до XVII століття неймовірно складно. Традицій-
ний брак джерел із цієї території не йде в жодне 
порівняння з тим фактом, що багато людей ги-
нули в постійних збройних сутичках із татарами. 
Адже не забуваймо, що через Поділля проходило 
два шляхи, які ми називаємо татарськими: Чор-
ний і Кучманський, одні з традиційних шляхів 
нападів у глиб краю.

Місцева шляхетська спільнота упродовж XV–
XVI століть випрацювала певне почуття солідар-
ності та відповідальності одне за одного. Вона 
дбала про родини загиблих у сутичках із тата-
рами та на війні. У збережених інструкціях для 
депутатів від Подільського воєводства бачимо 
постійні звертання до короля та Сейму про допо-
могу  нужденним.

Одним із важливих елементів, що вирізняв 
подільську шляхту у всій Речі Посполитій, була 
акція зі збору коштів на відкриття в Кам’янці 
єзуїтської колегії, яка розпочала свою роботу на 
початку 1620-х. І це в той час, як місцева шляхта 
була спільнотою військовою, котра щодня мала 
справу з ворогом, але водночас не забувала й про 

Фрагмент мапи Південної Сарматії Бернарда Ваповського, 1526 рік
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матеріальний зиск для себе. Славетний бар-
ський староста Бернард Претвич, що походив 
із Силезії і, ймовірно, краще володів німець-
кою, більше турбувався про поголів’я волів 
та коней, ніж про своїх підлеглих. Недарма 
Поділля вважалося одним із найбільших ре-
гіонів вирощування волів, які продавалися в 
Центрально-Східній Європі. А якщо вірити 
Марцінові Кромеру, то місцева шляхта ще в се-
редині XVI століття мала розвагу, яка за описами 
була дуже подібна до іспанської кориди.

Буремні події середини XVII століття вко-
тре поділили історичне Поділля. Якщо час-
тина середньої та дрібної шляхти Брацлав-
ського воєводства, ймовірно, поповнила лави 
козацької старшини, то їхні брати з Поділь-
ського воєводства здебільшого залишилися 
вірними королю та Речі Посполитій.

Війна з Османською імперією у 1672 році 
змусила багатьох полишити свої домівки. Подо-
ляни знайшли притулок у сусідньому Руському 
воєводстві, де спочатку в Галичі, а згодом у Львові 
діяв сеймик Подільського воєводства у вигнанні. 
Брацлав’яни за доброю традицією організували 
свій сеймик у Володимирі на Волині. Турець-
ка окупація яскраво проявила ще один цікавий 
феномен шляхетської спільноти — солідарність. 
Утративши все на окупованій території, подоля-
ни отримали певну компенсацію за свої маєтки. 
Гроші на неї збирали в усій Речі Посполитій.

Під час оборони Кам’янця від османських 
військ поліг один із подільських шляхти-
чів — Юрій або Єжи Міхал Володийовський герба 
Корчак, нащадок православної родини, що про-
живала на Поділлі ще з першої половини XVI сто-
ліття. І якщо вірити відомим дослідникам, заги-
нув він від пострілу гармати, ядро якої відірвало 
йому частину голови. Але більшої слави зажив лі-
тературний образ, який оспівав Генрик Сенкевич 
у романі «Пан Володийовський», перетворивши 
подолянина на символ справжніх шляхетських 
чеснот. Певна іронія полягає в тому, що родинна 
легенда виводила предків Володийовських із... 
Московії.

Повернення після Карловицької угоди в 1699 
році Поділля під владу Речі Посполитої не при-
вело до потрапляння значної частини шляхти в 
рідні домівки. Чверть століття — це доволі трива-
лий термін, і багато хто залишився на нових для 
себе теренах. Натомість на їхнє місце прийшли ті, 
хто ще кілька десятиліть освоював зруйнований 
після тривалих воєн і турецької окупації край. 

Слабкість влади у XVIII столітті була своєрід-
ною візитною карткою Речі Посполитої. Слабкі 
королі із Саксонської династії, тривала Північна 
війна й домінація Московії, а згодом Російської 
імперії призвели до того, що колись велика кра-
їна стала цілковито залежною від волі великих 
держав. Що меншою була влада короля, то біль-
шою ставала влада магнатів, які, маючи величез-
ні статки, мобілізували для своїх потреб тлуми 
убогої та службової шляхти, формуючи в такий 
спосіб коло своїх прихильників. Однією з най-
впливовіших була князівська родина Чарторий-
ських, яка завдяки спадку Сенявських отримала 
неосяжні маєтки на Поділлі. Власне їхній поділь-

ський маєток забезпечив Чарторийським ту 
фінансову могутність у середині та другій 
половині XVIII століття, що дала їм змогу не 
тільки впливати на внутрішню та зовнішню 
політику Речі Посполитої, а й мати неабия-
кий вплив на останнього короля Станісла-
ва-Авґуста Понятовського.

Брутальна домінація Російської імпе-
рії над владою Речі Посполитої призвела 

до конфедерації — давньої шляхетської тради-
ції, яка своїм корінням сягала ще в Середньо-

віччя. Незгода шляхти з політикою короля 
давала їй право на спротив. Ініційована 
братами Красінськими, один із яких був 
кам’янецьким єпископом, конфедерація 
з’явилася в подільському місті Бар. Вона 
стала останньою великою конфедерацією 
Речі Посполитої напередодні поділів. При-

кметно, що один із її героїв Казімеж Пулась-
кий, який прославився обороною Бердичева 

та Ченстохови, став національним героєм Спо-
лучених Штатів Америки, «батьком американ-
ської кавалерії». Маєтки його родини містилися 
на Поділлі, а його правнук, теж Казімеж, напри-
кінці XIX — на початку XX століття став одним 
із перших академічних істориків, що зверну-
ли свою увагу на вивчення історії подільської 
шляхти.

Перший поділ Речі Посполитої в 1772-му від-
різав від Поділля його західну частину. Колишні 
брати-шляхтичі стали підданими австрійського 
імператора, зберігаючи впродовж усього XIX сто-
ліття свою подільську ідентичність, яку маніфес-
тували у вигляді окремої «подільської» фракції 
на засіданні Галицького крайового сейму. 

Їхні брати ще майже 20 років прожили в Речі 
Посполитій, щоб після бурхливих спроб рефор-
мувати вмираючу державу, після другого поділу в 
1793-му стати підданими російського імператора 

в межах створеної Подільської губернії зі столи-
цею в Кам’янці. Утворення цієї губернії бачилося 
б як відродження колишнього Подільського кня-
зівства з другої половини XIV століття. Бракува-
ло лише теренів за Збручем і кордону по Дніпру.

Подільська шляхта пройшла довгий шлях від 
другої половини XIV століття аж до поділів Речі 
Посполитої наприкінці XVIII століття. Її нащад-
ки, переживши російські імперські реформи з 
де шляхтизації, живуть і понині на Поділлі. Важ-
ко знайти хоч одне містечко чи село в південній 
частині сучасної Тернопільської, Хмельницької 
та в усій Вінницькій області, де не було б когось 
із прізвищем на -ський/ська чи -цький/цька. Їхні 
прізвища, що здебільшого збігаються з назвами 
місцевостей на Поділлі, є свідченням того, що по-
дільська шляхта ще жива. 

ПОДІЛЬСЬКА ШЛЯХТА ПРОЙШЛА ДОВГИЙ ШЛЯХ 
ВІД ДРУГОЇ ПОЛОВИНИ XIV СТОЛІТТЯ АЖ  
ДО ПОДІЛІВ РЕЧІ ПОСПОЛИТОЇ. ЇЇ НАЩАДКИ, 
ПЕРЕЖИВШИ РОСІЙСЬКІ ІМПЕРСЬКІ РЕФОРМИ  
З ДЕ ШЛЯХТИЗАЦІЇ, ЖИВУТЬ НА ПОДІЛЛІ І ПОНИНІ 

Подільський 
півгріш 
Костянтина 
Коріатовича
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НАЙБІЛЬШИМ ВОРОГОМ І НЕБЕЗПЕКОЮ ДЛЯ 
КРАЇНИ НАРАЗІ Є НЕ «ІДІЛ», А СПЕЦСЛУЖБИ 
КРЕМЛЯ, КОТРІ НАВЧИЛИСЯ ВИКОРИСТОВУВАТИ ЇХ 
ЯК ФАКТОР У БОРОТЬБІ ЗІ СВОЇМИ ВОРОГАМИ

Транзитний коридор  
до джихадистів
Богдан Буткевич

Тиждень вивчав, із якою метою навідуються до України поборники «Ісламської держави»

О
станнім часом завдяки зусиллям проросій-
ського лобі в Європі, кремлівської пропа-
ганди та просто невігласів тема «Україна є 
важливою базою підготовки бойовиків «Іс-

ламської держави» набула чималого розголосу. Не-
абиякий резонанс мали заяви, зокрема, французь-
кої сенаторки Наталі Ґуле (див. с. 30). Ми вирі-
шили з’ясувати, чи є в нашій країні представники 
цієї терористичної мережі й чи борються з ними 
спецоргани.

Відповідь Служби безпеки на запит Тижня із 
цього приводу починається з безапеляційної фра-
зи: «На території України не зафіксовано діючих 
підрозділів «Ісламської держави». Однак далі спец-
службісти констатують, що все ж таки іділівці в кра-
їні є. А ще недавно голова СБУ Василь Грицак заяв-
ляв, що на наших землях активізувалася діяльність 
терористів з «Ісламської держави».

Так, працівники спецслужби затримали торік 
25 прихильників «ІДІЛ» (19 із них громадяни Росії), 
які намагалися транзитом через Україну потрапити 
до Сирії або поверталися звідти. 22 із них примусо-
во повернуто до країн походження, стосовно трьох 
відкриті кримінальні провадження за підробку 
 документів.

Окрім того, в період від лютого 2015 року ор-
гани СБУ зареєстрували шість кримінальних про-
ваджень проти осіб, підозрюваних у причетності 
до «ІДІЛ». У межах досудового розслідування у 
зв’язку з ними заарештовано сім громадян інших 
держав та одного — України. Понад те, до суду 
вже спрямовано матеріали за двома епізодами. У 
першому фігурують два уродженці однієї з країн 
Закавказзя, які організували грошову підтримку 
членам «ІДІЛ», що перебували на нашій тери-
торії. Вони забезпечували терористів також під-
робними документами. Зловмисникам, зокрема, 
оголошено про підозру в створенні терористич-
ної групи чи терористичної організації та фінан-
суванні тероризму.

У фунціонерів «ІДІЛ» в Україні вилучено 10 
одиниць вогнепальної зброї з глушниками та па-
тронами, гранати, оптичні приціли. А ще вони збе-
рігали пластид, компоненти саморобних вибухових 
пристроїв, схеми та відео їх виготовлення, символі-
ку й документи терористичних організацій, велику 
кількість оригінальних та підробних бланків пас-
портів і банківських карток різних країн світу. Суд 
вирішить також долю інших п’ятьох громадян Ро-
сії, які за ініціативою члена «ІДІЛ», розшукувано-
го Інтерполом, сформували в Україні організовану 

групу для підтримки ісламістів. Їм інкриміновано 
створення злочинної організації.

За інформацією СБУ, ще одним напрямом її 
роботи є запобігання в’їздові до України членів 
«ІДІЛ». У взаємодії з Державною прикордонною 
службою було не допущено на нашу територію 29 
іноземних громадян, які, за наявною інформацію, 
брали участь у бойових діях на території Сирії у 
складі міжнародних терористичних організацій.

Чотирьох іноземців — членів «ІДІЛ» та «Джабхат 
ан-Нусра», які перебували в розшуку по лінії Інтер-
полу, затримали працівники СБУ. В’їзд іще трьом 
терористам, оголошеним у міжнародний розшук за 
участь у бойових діях у Сирії на боці терористичних 
організацій, заблоковано разом із прикордонника-
ми. Усім «гостям» згідно з рішенням суду обрано за-
побіжний захід «екстрадиційний арешт». Слідчі СБУ 
продовжують розслідування ще трьох кримінальних 
проваджень стосовно осіб, які підозрюються в при-
четності до діяльності «Ісламської держави» та ско-
єнні в її інтересах на українській території злочинів. 
Загалом від початку 2015 року заборонено в’їзд в 
Україну 614 прихильникам «Ісламської держави»: у 
2015-му таких було 468, у 2016-му — 146.

Отже, як бачимо, «ІДІЛ» у нашій країні є. Згідно 
з офіційною статистикою, більшість її представни-
ків — громадяни РФ. І це аж ніяк не дивно. Не та-
ємниця, що в структурі цієї терористичної органі-
зації із громадян Російської Федерації сформовано 
окремий підрозділ (джамаат). До нього належать 
переважно вихідці з Північного Кавказу. Серед ра-
дикальних ісламістів воюють і представники серед-
ньоазійських країн, що мають свої етнічні підрозді-
ли, зокрема узбеки й таджики.

А як не згадати, що, за офіційною інформацією 
тієї-таки СБУ, в бойових діях на території Сирії бе-
руть участь близько півсотні жителів Криму, які до 
моменту анексії півострова мали українське грома-
дянство? Повідомлялося, що це теж переважно уро-
дженці Північного Кавказу та Середньої Азії, однак 
на момент анексії Криму вони були власниками 
саме українських паспортів.
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Уже давно з відкритих джерел інформації (зо-
крема, російська «Новая газета») відомо, що спец-
служби РФ використовують конфлікт у Сирії як на-
году перекидати туди представників ісламістських 
партизанських антиросійських рухів на Кавказі. Ті, 
всупереч бравурним заявам Москви, продовжують 
війну проти російських окупантів. Тож ФСБ не за-
важає ісламістам, зокрема й «ІДІЛ», вести активну 
пропаганду на території Кавказу, даючи змогу тим, 
хто бажає, поїхати на «джихад». Так само активно 
вербувальники «Ісламської держави» діють і в кра-
їнах Середньої Азії.

Для потрапляння на території Сирії та Іраку 
найпопулярнішим є азербайджансько-турецький 
маршрут. Однак нині спецслужби почали фіксу-
вати поодинокі факти, що охочі пролити кров за 

пророка намагаються використати як транзитну 
й територію України. Останні хочуть таким чи-
ном збити з пантелику турецькі спецслужби, які 
не сильно протидіють тим, хто їде воювати до лав 
так званої поміркованої опозиції на території Си-
рії, але виловлюють поповнення для радикалів з 
«ІДІЛ» чи «Джабхат ан-Нусра».

Представники СБУ підтвердили в комента-
рях Тижню, що до українського напрямку зараз 
прикута особлива увага: «Головна мета спільних 
заходів СБУ та спецслужб Туреччини і США — це 
запобігання переміщенню членів «ІДІЛ» із кра-
їн Кавказу та Центральної Азії транзитом через 
територію України й Туреччини, до сирійсько-
іракської зони конфлікту». Підтверджував це не-
щодавно й голова СБУ Грицак. За його словами, 
з території Росії та інших країн пострадянського 
простору представники та прихильники «ІДІЛ» 
їдуть на війну в Сирію через Туреччину, викорис-
товуючи Україну як перевалочний пункт.

Іще однією дуже серйозною проблемою є по-
стійні спроби ісламістів потрапити до країн Євросо-
юзу. Коли врахувати величезну увагу європейських 
служб до будь-якого араба, котрий намагається 
нині в’їхати до ЄС, не дивно, що вони вже викорис-
товують територію України як проміжний пункт, 
аби відбити будь-які підозри стосовно себе та своїх 
цілей.

Однак чи є на території України не перева-
лочні бази, а саме тренувальні табори ісламістів? 
 Тижню вдалося поспілкуватися з оперативним 
працівником Департаменту захисту національ-
ної державності. За його словами, французька 
сенаторка Наталі Ґуле просто, м’яко кажучи, не-
правильно інтерпретувала отриману в приватній 
бесіді інформацію про те, що працівники СБУ 
справді «накрили» на Дніпропетровщині кілька 
конспіративних перевалочних квартир, які вико-
ристовували симпатики «ІДІЛ». Але, зрозуміло, 
не як тренувальний табір, а як місце, де можна 
відпочити, підлікуватися, отримати нові доку-
менти.

За словами нашого джерела, судячи зі свідчень, 
які надавали затримані реальні члени «Ісламської 
держави», вони не розглядають нашу країну в ролі 
своєї бази принаймні тому, що будуть тут надто по-
мітні. Адже в Україні занадто мала соціальна база 
для розгортання таких таборів: прибічників ра-
дикального ісламу в нас зовсім небагато. Навіть у 
сенсі закупівлі зброї ми не надто цікаві «Ісламській 
державі», адже переправляти той вантаж довелось 
би або морем, або повітрям, що досить проблема-
тично.

Натомість оперативний працівник СБУ вбачає 
найбільшу небезпеку в сприянні російських спец-
служб проникненню ісламських радикалів із тери-
торії РФ на сирійську війну з відловом та вербуван-
ням відтак тих, хто повертається. Саме ці подвійні 
агенти здатні становити загрозу безпеці України, 
адже можуть бути використані для влаштування те-
рористичних актів чи провокацій, що мали б удари-
ти по нашому міжнародному іміджу на нашій-таки 
території. Тож як не крути, а найбільшим ворогом і 
небезпекою для країни наразі є не «ІДІЛ», а спец-
служби Кремля, котрі навчилися використовувати 
їх як фактор у боротьбі зі своїми ворогами. 

У гостинності відмовлено. Загалом від початку 2015 року 
заборонено в’їзд в Україну 614 прихильникам «Ісламської держави»: 
у 2015-му таких було 468, у 2016-му — 146
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Табір «ІД»: інформація 
чи технологія?
Алла Лазарева, Париж

Таємнича історія з табором бойовиків «ІДІЛ» в Україні, про який не раз 
повідомляла французька сенаторка Наталі Ґуле, обростає новими подробицями

І
нформація про табір джихадистів, на яку  
Тиждень натрапив, слухаючи радіо France Inter 
два тижні тому, знайшла несподіване продо-
вження в коментарі одного з працівників Голов-

ного управління розвідки Міністерства оборони 
України. «Стосовно останніх заяв Наталі Ґуле, то, 
ймовірно, вона стала об’єктом уваги прокремлів-
ських сил у Європі, які, намагаючись використати у 
своїх інтересах її статус і вплив, схиляють фран-
цузького парламентарія на свій бік»,  — цитує 
Укрінформ фахівця з ГУР. — У розвідці вважають, 
що заява Наталі Ґуле може бути «одноразовою ак-
цією в межах антиукраїнської інформаційної кам-
панії, яка триває фактично від початку агресії РФ 
проти України й здійснюється з використанням 
усіх можливих інформаційних каналів». 

Подібне припущення одразу ж виникло в ба-
гатьох слухачів радіо France Inter, хто чув інтерв’ю 
сенаторки. «Через півроку згадаєте, що я про це 
говорила, — заявила вона в ефірі. — Посеред Укра-
їни діє табір підготовки джихадистів. Адже все 
ж таки друга мова, якою говорять в «Ісламській 
державі»,  — російська. Уявіть собі, табір підготов-
ки просто біля нас! Він фінансується всією цією 
протизаконною торгівлею людьми, предметами 
мистецтва...»  

У відповідь Посольство України у Франції по-
ширило коментар: «Ми глибоко стурбовані «сен-
саційною» заявою сенаторки Наталі Ґуле, яку вона 
озвучила в ефірі програми «Agora» на радіостанції 
France Inter у неділю 27 березня. Твердження про 
тренувальний табір терористів «ІДІЛ» посеред 
України не мають нічого спільного з дійсністю». 

Зрозуміло, що Тиждень, як і інші медіа та 
блогери, спробував дізнатися в Наталі Ґуле, звідки 
в неї інформація про таємничий табір, про який 
ніколи не писала українська преса. «Інформацію 
було передано нашим спецслужбам, вона надій-
шла від ваших на найвищому рівні, без жодних 
маніпуляцій, — письмово відповіла Ґуле одному 
з активістів української громади. — Я передала 
інформацію одному з моїх колег по групі друж-
би. Щодо решти це вже компетенція влади, яка, 
сподіваюся, усвідомлює проблему, про яку я по-
відомляю, зокрема й із трибуни Сенату, впродовж 
кількох місяців, у атмосфері певної байдужості».

Наталі Ґуле справді не раз повідомляла про 
табір джихадистів, що нібито існує в Україні. Це, 
зокрема, підтверджують твіти, які вона сама 

Докази онлайн. У твіттах Ґуле йшлося про чеченців, 
які тренуються в Україні, нашу країну як джерело 
незаконної зброї для «ІД»
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У СЕНАТІ НАТАЛІ ҐУЛЕ Є ДОПОВІДАЧЕМ КОМІСІЇ  
З ФІНАНСУВАННЯ ТЕРОРИЗМУ. САМЕ ЦЯ ДІЯЛЬНІСТЬ, 
ЗА СЛОВАМИ СЕНАТОРКИ, СТАЛА ПРИЧИНОЮ ЇЇ 
ЗУСТРІЧІ З ГОЛОВОЮ СБУ, ЯКУ ОБОЄ ПІДТВЕРДЖУЮТЬ

власноруч розміщувала в соціальній мережі. 
«Чудово дізнатися, скільки чеченців долучило-
ся до «Ісламської держави» й тренується навіть 
в Україні», — написала вона 2 жовтня 2015 року. 
«Тренувальний табір в Україні, я говорю про ньо-
го кілька тижнів, цього разу інформація підтвер-
джується», — пише пані Ґуле 21 листопада 2015-го, 
супроводжуючи свій допис посиланням на публі-
кацію із сайта limportant.fr під назвою «Україна: 
джерело незаконної торгівлі зброєю, що піджив-
лює «Ісламську державу». Пізніше, коментуючи 
свій виступ на France Inter, пані Ґуле надає уточ-
нення про табір: «Українські спецслужби поін-
формовані. Дніпропетровська область. Є вихідці 
з Центральної Азії». 

Відкриті джерела не залишають сумнівів, що 
заступниця голови Комісії з питань закордонних 
справ, оборони та збройних сил Сенату Франції 
не раз і не два публічно заявляла про присутність 
джихадистів в Україні та навіть більше: скар-
жилася, що її не чують. У листуванні не лише з  
Тижнем вона назвала джерелом своєї інформа-
ції керівника СБУ Василя Грицака. 

Пізніше в листі до голови СБУ сенаторка 
зреклася своїх слів: «Під час розмови (на ра-
діо. — Авт.) я згадала про кілька елементів роз-
слідування, що здійснює ваша служба, — напи-
сала вона. — Ці прості та недвозначні слова були 
інтерпретовані як звинувачення України в співп-
раці з «ІДІЛ», що є неподобством, брехнею та 
абсолютно неприпустимою маніпуляцією... Мої 
слова ніколи не мали на меті представити вашу 
країну як «надійну схованку» для «ІДІЛ». Ось та-
кий поворот на 180 градусів із намаганням пере-
кинути відповідальність за свої дії чи то на пресу, 
чи то на якість перекладу.

Спробуємо розібратися. У листі, який сенатор-
ка публікує в Twitter, Василь Грицак дякує їй «за 
відстоювання доброго іміджу відносин між Укра-
їною та Францією у сфері безпеки». Слід розуміти, 
що заяви про табір «ІДІЛ» і є тією боротьбою, за 
яку високопосадовець вдячний? А «кілька еле-
ментів розслідування, що здійснює ваша служба», 
про які пише Ґуле, — це, мабуть, якась секретна 
операція СБУ зі знешкодження табору «ІД»? Якщо 
все так, то чому СБУ приховує успіхи, а її речник 
спростовує інформацію про існування табору? 
Чим пояснити непослідовність позиції Ґуле? При-
мхливістю вдачі, політичною заангажованістю чи 
необачністю, через яку вона, можливо, дозволила 
себе використати третім силам?

«Аналіз політичних заяв Наталі Ґуле свідчить 
про її нейтральну оцінку воєнно-політичної об-
становки в Європі та світі, зокрема подій в Україні. 
Вона, переважно уникаючи українофобських ви-
словлювань, називала Україну «своєю країною» з 
огляду на українське походження дідуся», — наво-
дить Укрінформ слова працівника ГРУ МО. 

Варто погодитися. Ґуле не зарекомендувала 
себе ані проукраїнським, ані проросійським по-
літиком. Сенаторка засудила анексію Криму, ви-
словилася проти «російської операції» в Україні 
та свого часу підтримала санкції проти РФ. Але 
переоцінювати її прихильність до України також 
не варто. Ґуле критикувала відсутність Олланда 
на параді 9 травня в Москві, а також організувала 

контраверсійну конференцію про майбутнє демо-
кратії в Україні, знехтувавши принципом плюра-
лізму й запросивши до участі лише депутатів від 
Опоблоку Вадима Рабіновича та Юрія Бойка. 

У Сенаті Наталі Ґуле є доповідачем Комісії з 
фінансування тероризму. Саме ця діяльність, за 
словами сенаторки, стала причиною її зустрічі 
з головою СБУ, яку обоє підтверджують. Але зу-
стріч хтось організував. Посольство не було в кур-
сі. Тоді хто? Посадовець рівня голови спецслужби 
сам не стане домовлятися про відвідини Сенату 
й не може телепатично здогадатися про існуван-
ня Наталі Ґуле. Навіть якщо організатором був не 
Омар Арфуш, а хтось інший, ця прекрасна людина 
привела до Сенату Грицака й, схоже, потурбувала-
ся, щоб у сенаторки залишилося «досьє про табір 
джихадистів в Україні». 

Про існування «досьє» вона письмово повідо-
мила кільком особам. Чи отримала Ґуле документ 
із рук керівника СБУ? Чи, може, пізніше його до 
кабінету заніс організатор зустрічі? Залишається 
тільки здогадуватися. Учасники зустрічі мовчать. 
Проте саме ім’я посередника дало б змогу визна-
чити, хто здійснив, як каже речник СБУ, «вброс», 
рупором якого виступила Наталі Ґуле.

Репутація сенаторки в політичних колах Фран-
ції нагадує окрас далматинця. У Сенаті вона запи-
сується до купи місій, часто бере слово в дебатах. А 
два роки тому, нехай і безуспішно, висунула себе 
кандидатом на посаду голови Сенату.

Не менш атиповим є шлях Наталі Ґуле в полі-
тику. У 1999-му її виключили з реєстру адвокатів 
«за надзвичайно серйозні порушення адвокатської 
етики», написала 30 травня 2007 року газета Le 
Monde. Того самого 1999-го вона стає асистентом, 
потім заступницею, а 2004-го дружиною сенатора 
Даніеля Ґуле, старшого за неї на 30 років. У 2007-
му він помер від інсульту, і його доньки від першо-
го шлюбу спробували засудити вдову за причет-
ність до раптової смерті батька. За французьким 
законом, у випадку смерті або тяжкої хвороби за-
ступник сенатора, не чекаючи виборів, одразу ж 
посідає його місце. Так Ґуле стала сенатором. Піз-
ніше суд зробив висновок про відсутність злочину 
та природну смерть 78-річного політика. Хтось би 
й не оговтався від випробувань, але не пані Ґуле.

Амбітність і прагнення визнання, імпульсив-
ність та необачність, імовірно, стали причиною 
того, що саме Ґуле потрапила до поля зору авто-
рів «досьє про табір «ІД». Добре чи зле, але вона 
забезпечувала трибуну цій гіпотезі впродовж 
кількох місяців. Навіть якщо кілька днів тому Ґуле 
спробувала відхреститися від власних слів, це не 
знімає проблеми достовірності або брехливості ін-
формації про табір. Як і питання, у чиїх інтересах 
замовчується ім’я організатора зустрічі сенаторки 
та голови Служби безпеки України. 
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П
артія D66 активно вела кампанію за Угоду, і 
цим мобілізувала своїх виборців більше, ніж 
інші політсили, як-от Партія свободи, «Хрис-
тиянсько-демократичний заклик», Народна 

партія за свободу і демократію та Партія праці. Усі 
волонтери D66 заслужили похвали! Нам не вдалося 
переконати більшість виборців висловитися «за», 
бо до кампанії долучилися тільки фундація Stem 
voor Nederland («Голосуй за Нідерланди»), кілька 
міністрів та депутат Ган тен Бруке від лібералів. А 
сама Народна партія за свободу і демократію, 
християнські демократи, Партія праці, «Зелені 
ліві», Християнський союз, Державна реформа-
торська партія, а також Конфедерація промис-
ловості й працедавців Нідерландів та Федера-
ція профспілок були в ній майже не задіяні. 
Хоча такі міста, як Амстердам, Утрехт, Лейден, 
Неймеген, Гронінген і Вагенінген, а ще 15 інших  
муніципалітетів, де більшість виборців підтримала 
Угоду, показали, що кампанію «за» можна 
було виграти.

Кампанія «проти» (її вела переважно 
ініціативна група GeenPeil: рух NoPoll через 
сайт GeenStijl, «Форум за демократію» і Соціалістич-
на партія Нідерландів) була дуже активною, і її пере-
мога заслужена. Вітаю їх із досягненням. Хоча те, що 
вони ініціювали референдум із надуманих причин, 
залишається фактом. Адже ініціатори Комітету гро-
мадян ЄС визнали, що хочуть виходу Нідерландів із 
Євросоюзу і про Україну тут не йдеться. До того ж у 
кампанії «проти» використано багато неправдивої 
інформації про Угоду, щоб залякати людей. Крім 
міфу про вступ до ЄС у результаті асоціації розповіда-
ли про масову імміграцію, мільярди євро допомоги, 
гнів Путіна через Угоду й імпорт вирощених на гор-
монах бройлерів. Не дуже гарно, адже асоціація нічо-
го такого не передбачає. Де в чому референдум був 
організований неправильно (дивне фінансування, 
недостатня кількість кабінок для голосування тощо), 
та все ж таки він викликав дискусію і дебати по всій 
країні. У ЗМІ, церквах, пабах, громадських центрах 
і на кухнях люди говорили про нашого сусіда Укра-
їну, про ЄС, про торговельні домовленості й про гео-
політику. Це сприяє більшій політичній активності 
громадян, а в цьому разі — їхній помітнішій участі у 
творенні європейської політики. І нам це потрібно на 
тлі зростання частки роздратованого й наляканого 
населення. Депутати мають частіше виходити до ви-
борців і пояснювати, за що голосують у парламенті.

Тут варто сказати, що самі українці провели вели-
чезну роботу. Парламентарії, студенти, представни-
ки громадянського суспільства — усі вони з’їхалися 
до Нідерландів поговорити з нами, переконати нас, 
що Угода буде корисна й Україні, і Європі, а отже, Ні-
дерландам. Я пам’ятатиму коротку поїздку до Львова 
й Києва у лютому разом із лідером парламентської 
фракції D66 Александером Пехтольдом: під час неї 

ми зустріли багато людей, які надихають. І тоді, й 
тепер, незважаючи на результати референдуму, наш 
меседж такий: ми підтримуємо вас і ніколи не під-
ведемо. Кампанію «за» вбило питання 30-відсотко-

вої явки, за якої згідно із законом про консуль-
тативний референдум плебісцит вважається 

дійсним. Опоненти мали єдиний вибір: го-
лосувати «проти». У прихильників було два 
варіанти: підтримати Угоду або зі стратегіч-
ного розрахунку не брати участі у волеви-
явленні. Для мене дилеми не існувало (не 
вагатись, а йти й голосувати!). Але, на моє 
розчарування (особливо у великих містах 
та провінції Брабант), багато хто піддався 

впливу колумністів і публічних інтелектуалів. Не 
голосувати, бо тобі не подобаються референдуми за-
галом, цей конкретно, організація або тема, не тіль-
ки зверхньо, а, виявляється, ще й не дуже розумно. 
Адже положення про поріг явки робить вибір кон-
сультативного референдуму фактично обов’язковим. 

Результат 6 квітня був чіткий. Реакція всієї ниж-
ньої палати парламенту теж: його треба враховувати. 
Тож Нідерланди не можуть ратифікувати Угоду про 
асоціацію. Що конкретно робити, зараз вирішува-
тиме правлячий кабінет. Він має запропонувати дії 
у відповідь на висновки плебісциту, а відтак пропо-
зицію обговорять у парламенті. Потім прем’єр Рют-
те має поспілкуватися з іншими 27 державами ЄС. 
Пошук адекватного наступного кроку ускладнює 
розділена група опонентів: хтось хоче скасувати Уго-
ду цілком; хтось — певні частини. Є і ті, хто вимагає 
уточнення деяких її місць або винятків для Нідер-
ландів. І в цьому важливий недолік референдумів 
про міжнародні угоди: вони стосуються не тільки од-
нієї країни. Пам’ятаючи про реальний ризик прово-
кування ще більшого невдоволення і скепсису щодо 
Європи (так сталося після того, як Нідерланди про-
голосували проти загальноєвропейської конституції 
у 2005-му), діяти треба обережно.

Цей референдум перший у королівстві, ініційова-
ний громадськістю, і буде не останнім. Ініціативи на-
ступних уже оголошені. Надалі темою цілком може 
стати Угода про ЗВТ між Європою та США. До того 
треба, щоб закінчилися переговори про неї. А ще 
вона має спочатку пройти нижню палату і Сенат пар-
ламенту Нідерландів (тут певності теж немає). Однак 
ми вже знаємо, що нові референдуми країна прово-
дитиме. І я на них чекаю! 

Про референдум
Кеес Вергувен, депутат парламенту Нідерландів від партії D66

РЕЗУЛЬТАТ 6 КВІТНЯ БУВ ЧІТКИЙ. ТОЖ 
НІДЕРЛАНДИ НЕ МОЖУТЬ РАТИФІКУВАТИ 
УГОДУ. ЩО РОБИТИ, ЗАРАЗ 
ВИРІШУВАТИМЕ ПРАВЛЯЧИЙ КАБІНЕТ
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Я
кщо в червні британські виборці проголосу-
ють за вихід країни з ЄС, то ударні хвилі 
від цього референдуму можуть невдовзі 
призвести до його розпаду. І тоді амбітна 

спроба об’єднати держави Західної Європи в 
стійкий мирний союз, здійснена понад 50 ро-
ків тому на хвилі післявоєнного оптимізму, 
може завершитися хаосом і невизначеністю. 

23 червня у Великій Британії від-
будеться загальнодержавний ре-
ферендум щодо продовження 
членства в ЄС. Консервативний 
уряд Девіда Кемерона пообіцяв 
провести плебісцит, сподіваючись 
покласти край тривалим супер-
ечкам, які розколюють лави кон-
серваторів, підігрівають негативне 
сприйняття Євросоюзу серед британців та ізолю-
ють Сполучене Королівство від Європи. Спершу 
загрозу Brexit мало хто сприймав серйозно. Кеме-
рон пообіцяв переконати європейських партнерів 
провести деякі фундаментальні зміни в структурі 
ЄС, зокрема в питаннях імміграції, вільного пере-
сування, тіснішої політичної інтеграції та повнова-
жень Європейської комісії в Брюсселі. Вони мали 
вплинути на спосіб управління ЄС та усунути певні 
моменти, якими невдоволені британці.  

Шанси на те, що Кемерон таки переконає парт-
нерів по ЄС змінити правила, видавалися примарни-
ми. Однак, на подив багатьох, на початку цього року 
Кемеронові таки вдалося домовитися про виконання 
більшості найважливіших вимог. Тож він повернувся 
додому з пакетом реформ від ЄС, які, на його думку, 
виборці мають підтримати на згаданому референду-
мі. Відтак і його уряд мав би стати на бік табору «за».  

Але не так сталося, як гадалося. По-перше, чи-
мало урядовців і членів Консервативної партії все 
одно прагнуть виходу з ЄС, стверджуючи, що жодні 
реформи не зроблять Євросоюз підходящим для Ве-
ликої Британії. Харизматичний і дивакуватий мер 
Лондона Боріс Джонсон, головний суперник Кемеро-
на й претендент на лідерство в Консервативній партії, 
заявив, що проголосує проти членства. За ним й інші. 
Уряд тепер видається слабким і розгубленим.

По-друге, уже розгорнулася гучна кампанія за 
вихід із ЄС, що ґрунтується на таких суперечливих 
питаннях, як імміграція і тероризм, які насправді не 
мають безпосереднього стосунку до Євросоюзу. Де-
бати стали емоційними, активізувалися праві сили, 
зокрема Партія незалежності Сполученого Коро-
лівства — протестний рух робітничого класу, що на 
останніх парламентських виборах здобув мільйони 
голосів.

Наслідки та економічні аспекти виходу з ЄС усві-
домлює мало хто з виборців. Не зрозуміло, як Вели-
ка Британія може домовитися про нові відносини з 
європейськими партнерами. Крім того, позиція Спо-
лученого Королівства «наодинці» за межами ЄС не-
покоїть його союзників, зокрема США, хоча в самій 

країні про це майже не говорять. Натомість тут ідеть-
ся здебільшого про суверенітет, ідентичність, мож-
ливість приймати власні рішення та невдоволення 
брюссельською бюрократією.

Тим часом активістам кампанії на ко-
ристь членства в ЄС ніяк не вдається зна-

йти позитивні аргументи. Вони більше 
використовують фактор страху. Їх по-
слаблюють розколи серед консерва-
торів і лейбористів. Вони не можуть 
пояснити економічні моменти так, 
щоб виборці їх зрозуміли. Як наслі-
док — прихильників виходу з ЄС, як 
свідчать опитування, стає дедалі біль-

ше. На думку багатьох людей, надто британських біз-
несменів, Велика Британія, мов сомнамбула, прямує 
до катастрофи.

Для Європи Brexit — це справжнє лихо. Якщо воно 
станеться, то в ЄС утвердиться політичне домінуван-
ня Німеччини (і частково Франції). Союз загрузне у 
внутрішніх суперечках щодо подальших відносин із 
Британією. Європейське співробітництво у сфері обо-
рони та безпеки послабиться. Вирішувати проблеми 
імміграції та тероризму стане складніше. Крім того, 
з’явиться небезпечний прецедент, адже досі ЄС не 
полишала жодна країна, крім Гренландії (терито-
рія Королівства Данія). А якщо можна буде Великій  
Британії, то й іншим теж. 

В уряді Великої Британії не уточнюють, чи озна-
чатиме голосування на референдумі за вихід із ЄС 
автоматичне завершення її членства, адже країна не 
має записаної конституції і референдуми в ній прово-
дяться рідко. Однак негативний результат плебісци-
ту, поза сумнівом, потягне за собою ще один, у Шот-
ландії, яка забажає проголосувати за незалежність 
від Сполученого Королівства (адже шотландці пере-
важно хочуть лишитися в Євросоюзі), а це політична 
катастрофа для Англії.

Уряд сподівається, що коли виборці приймати-
муть рішення, то ключовим стане аргумент про те, 
що поза ЄС Велика Британія буде значно біднішою. 
Торік, схоже, саме економічний аспект спонукав 
шотландців відмовитися від ідеї незалежності. Та хто 
знає! За нинішнього непевного політичного клімату 
у Великій Британії, а також з огляду на удар по репу-
тації Кемерона у зв’язку з оприлюдненням інформа-
ції про зберігання його родичами грошей в офшор-
них податкових гаванях статися може будь-що. Уся 
Європа чекає на розв’язку з острахом.  

Пастки прямої демократії
Майкл Бініон

РОЗГОРНУЛАСЯ КАМПАНІЯ ЗА ВИХІД ІЗ ЄС, 
ЩО ҐРУНТУЄТЬСЯ НА ТАКИХ СУПЕРЕЧЛИВИХ 
ПИТАННЯХ, ЯК ІММІГРАЦІЯ І ТЕРОРИЗМ,  
ЯКІ НЕ МАЮТЬ БЕЗПОСЕРЕДНЬОГО 
СТОСУНКУ ДО ЄВРОСОЮЗУ
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Неквапливий протест. Ісландці борються не радикально,  
але на виснаження

Бананова Ісландія
Ярослава Куцай 

Про нову політичну кризу як рентген національного менталітету однієї  
з наймиролюбніших та найщасливіших країн

В
икриття «панамських документів» зробило 
очільника уряду Сіґмюндюра Давіда Ґюнн-
лейґссона знаменитістю глобального 
масштабу. Під час інтерв’ю шведському те-

леканалові, ошелешений запитанням про влас-
ність, зареєстровану на Британських Віргінських 
Островах, існування якої не розголошував, полі-
тик зам’явся:

— Ну… Е-е-е… Що ж…
— Це ваша компанія? — поцікавився журналіст. 
— Моя дружина продала частку сімейної компанії. 

Надалі цим опікувався банк. Банк дещо організу-
вав — і результатом стала компанія. Я не знаю, як ці 
речі працюють.

Далі було ще кілька запитань, після яких Сіґмюн-
дюр Давід устав і вийшов.

ЦІНА ДОВІРИ
Офшорний скандал, через який Ісландія опини-
лась у заголовках провідних світових видань, ви-
кликав наймасштабніший за всю її історію протест. 
4 квітня у вікна Альтингу — місцевого парла-
менту — летіли яйця та рулони туалетного паперу. 
На центральній площі Рейк’явіка зібрався 20-ти-
сячний натовп (близько 7% усього населення), що 
вимагав звільнення прем’єра. Чимало людей при-

йшли з бананами. «Він зробив із нашої країни ба-
нанову республіку, — висловлював мені своє обу-
рення молодик з ісландським собакою (це по-
рода). — Ми вимагаємо, щоб він пішов геть!»

І річ не в тім, що в Сіґмюндюра Давіда були за-
ощадження за кордоном, в ухилянні від податків 
його ніхто звинуватити не може. Причина народ-
ного гніву — подвійні стандарти високопосадовця. 
Адже це була та людина, котра закликала співвіт-
чизників зберігати заощадження в національній 
валюті — ісландській кроні. А ще саме цей політик 
заповзявся звільнити країну від ярма, в яке її впря-
гли розлючені кредитори після колапсу банківської 
системи у 2008 році.

Коли у 2009 році Сіґмюндюр Давід Ґюннлей-
ґссон став головою Прогресивної партії і отримав 
крісло в Альтингу, він був зобов’язаний прозвітува-
ти про свій бізнес згідно із законом, що передбачає 
відповідну процедуру для парламентаріїв, котрі во-
лодіють понад 25% акцій. На той момент високопо-
садовець мав у своєму розпорядженні півкомпанії 
Wintris, яку він та його дружина заснували 2007 
року. Ця контора давала позики ісландським банкам 
Kaupthing, Landsbanki та Glitnir, які згодом збанкру-
тували. Цього ані Сіґмюндюр Давід, чиї рішення як 
прем’єра безпосередньо позначалися на становищі 
кредиторів, ані його дружина, якій він потім про-
дав свою частку за один долар, не доводили до відо-
ма співгромадян. За його ініціативою, зокрема, було 
скасовано торік 39-відсотковий «податок на стабіль-
ність» для кредиторів, що вивели свої гроші за межі 
Ісландії, і замінено його «внеском у стабільність», 
через який державна скарбниця недорахувалася 
близько €2 млрд. І що тепер?

Ісландці швидко пробачають одне одному по-
милки (саме тому, мабуть, і переобрали ту саму ко-
манду, що привела їх до попередньої кризи), але 
якщо хтось із чиновників гальмує процеси, котрі є 
важливими для суспільства, або зловживає служ-
бовим становищем, то з таким намагаються попро-
щатися якнайшвидше, щойно виявлять порушення, 
і знайти йому заміну.

Ісландія — країна неієрархічна. Ротація посадов-
ців тут відбувається часто. Шанс опинитись у вищих 
правлячих ешелонах мають навіть ті, кого в багатьох 
інших країнах вважали б за соціальних аутсайдерів. 
Коли і є щось, чого мешканці «землі вогню та льоду» 
не толерують, то це пиха. Той, хто вважає себе кра-
щим за інших, стає мішенню карикатур і насмішок. 
Набундюченість — ознака поганого тону. За неї в Іс-
ландії традиційно можна отримати скіром — чимось 
подібним до нашої сметани — в обличчя. Одного з 
активістів акції, який планував здійснити цей акт 
помсти, затримали. Тож Сіґмюндюр Давід залишив-
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ІСЛАНДЦІ ШВИДКО ПРОБАЧАЮТЬ ОДНЕ ОДНОМУ 
ПОМИЛКИ, АЛЕ ЯКЩО ХТОСЬ ІЗ ЧИНОВНИКІВ 
ГАЛЬМУЄ ПРОЦЕСИ, ВАЖЛИВІ ДЛЯ СУСПІЛЬСТВА, ТО 
З ТАКИМ НАМАГАЮТЬСЯ ПОПРОЩАТИСЬ ОДРАЗУ

ся сухим, того дня він махнув рукою на голос наро-
ду і заявив, що не збирається йти у відставку, а на-
ступного ранку подавсь у резиденцію до президента 
Оулавюра Раґнара Ґрімссона — просити про розпуск 
парламенту, в якому не зумів знайти достатньої для 
себе підтримки. Утім, піймав облизня.

ХАЙ ПІДУТЬ УСІ!
Після засідання членів коаліції — Прогресивної та 
Незалежної партій — міністр агропромисловості та 
рибництва Сіґюрдюр Інґі Йоуганнессон — соратник 
прем’єра, який лаконічно виправдав однопартійця 
(«Складно тримати гроші в Ісландії»), зробив для 
преси оголошення про компроміс, якого їм вдалося 
досягти: він очолить уряд, а Сіґмюндюр Давід, 
своєю чергою, залишиться лідером прогресистів. І 
доки Міжнародний консорціум журналістів-роз-
слідувачів відзначав відставку ісландського 
прем’єра як одну зі своїх основних перемог, той ви-
пустив прес-реліз із уточненням, мовляв, він посту-
пився місцем «на невизначений термін», але по-
вноважень не складав.

Інший ісландський високопосадовець — Б’ярні 
Бенедіктссон, міністр фінансів і за сумісництвом 
лідер Незалежної партії, відомий своїми патетич-
ними заявами («Я всі ноги позбиваю в гонитві за 
тими, хто намагається уникнути закону й порушує 
правила, щоб задарма їздити на спинах наших 
співвітчизників!»), — фігурує в «панамських папе-
рах» як власник частки компанії Falson&Co, що на 
Сейшелах. Однак він із подивом зазначив, нібито 
вважав, що його компанія зареєстрована в Люксем-
бурзі. Аналогічні проблеми і в його заступниці по 
партійній лінії Оулов Нордал, міністра внутрішніх 
справ, чоловік якої має довіреність на офшорну 
фірму Dooley Securities.

Дослідження місцевої газети Frettabladid демон-
струє, що після «відставки» прем’єр-міністра понад 
60% ісландців воліють звільнення ще й цих двох уря-
довців. Письменниця Крістін Гельґа Ґуннарсдоттір 
запевнила мене, що єдиний сценарій який задоволь-
нив би громадськість, — повна зміна влади: «Троє 
дискредитують усю команду. До чого ці торги? Вони 
всі мають звільнити цю будівлю негайно».

Соціолог Відар Гальдоурссон додає: «Люди втра-
тили віру в уряд. Уряд — свою цілісність. Це кабінет, 
який захистив прем’єр-міністра, намагаючись приду-
шити всі критичні зауваги до нього чи будь-які дис-
кусії щодо проблеми». За словами аналітика, єдиний 
вихід для народу — дострокові вибори. Причому опи-
тування, проведені ще навіть до оприлюднення «па-
намських документів», показали: в обох коаліційних 
партій у сумі прихильників менше, ніж у опозиційної 
Піратської.

НЕ ТА СЛАВА 
«Репутація — це все, що ти маєш», — резюмує громад-
ський діяч Сіґурстейнн Мауссон. Він очолює місцеву 
кампанію з боротьби проти китобійного промислу, 
який засуджують західні партнери Ісландії, переду-
сім США. Оскільки кількість охочих відвідати острів 
торік уже більш ніж утричі перевищила його насе-
лення, а туризм поступово стає однією із ключових 
індустрій цієї країни, економіка якої ще 10 років тому 
майже цілком залежала від риби, для ісландців важ-
ливо подобатися світові.

Острів’яни із трепетом ставляться до того, що, як 
вони кажуть, ставить їхню батьківщину на мапу, й 
навіть мають список друзів Ісландії, яких називають 
Íslandsvinur (щоб потрапити туди, достатньо бути 
відомим і сказати про країну щось хороше). Гостро-
язикі автори місцевої незалежної газети Reykjavík 
Grapewine охрестили за це своїх співвітчизників 
«селфі-нацією».

В ісландців дуже загострене почуття власної гід-
ності. Це тут, між собою, вони (як і ми, до речі) пояс-
нюють свої колективні поразки узагальненням: «Бо 
дурні». Щоправда, з усмішкою, поблажливо («Адже 
хто ж хоч раз у житті не ідіот?»). А для закордоння 
про батьківщину — тільки те, за що не соромно. Тут 
уже змирилися з надокучливими запитаннями, що 
натякають на дивакуватість місцевих жителів («А 
правда, що ви вірите в ельфів?», «А коли наступна 
демонстрація руху #звільнисоски?») і терпляче, з 
теплотою, як старі малим, на них відповідають. Але 
пояснити чужинцям, чому керівник їхнього уряду 
опинився в одному списку з такими левіафанами, як 
Путін, Асад чи Каддафі, вони можуть хіба здушуючи 
біль: «Нас обманули». Це не та слава, якої прагнуть 
ісландці. Їм болить — одному за всіх і всім за одного.

І мені болить: на своїй Facebook-сторінці жур-
наліст Ґуннар Смаурі Еґільссон, опублікував карту 
світу, де наніс контур своє країни на контур нашої, 
підписавши: «Глобальний моральний статус Ісландії 
сьогодні». Чи проводять ісландці паралелі з остан-
нім українським Майданом? Мене запевняють, що 
шини не палитимуть. «Це такий, може, міні-Май-
дан, — міркує Кетідль Сіґурйонссон, який у позапро-
тестній реальності моніторить вплив енергетики на 
довкілля. — Ми не хочемо псувати повітря — нам же 
ним дихати». Система зміниться — воно залишиться. 
Воно в Ісландії настільки чисте, що стало предметом 
гордості, яку монетизують: у тамтешніх сувенірних 
крамничках навіть продають «Ісландське повітря».

Протести тривають уже тиждень. Працівники 
поліції попросили не зривати свій гнів на правоохо-
ронцях. Протести мирні. Люди виражають незгоду 
з режимом своєю присутністю й подібним до карна-
вального гамором.

Ведучий на сцені, що неподалік, у якийсь момент 
переходить на англійську: «Ми хочемо сказати світо-
ві, що стоятимемо за демократію!» У натовпі я знову 
зіштовхнулася з тим, що мав ісландського собаку на 
повідку. Сьогодні цей чоловік має в руках, як і тися-
чі інших, хто прийшов, червону картку. «Нагадуємо, 
хто в країні рефері», — пояснює мій новий знайомий, 
а затим дістає з кишені свисток і починає свистіти.

Окрім цілковитої відставки уряду, якому в 
п’ятницю вдалось уникнути вотуму недовіри, іс-
ландці обстоюють нову політичну культуру, ґрунто-
вану на прозорості й підзвітності керівництва. Вони 
настроєні боротися з упертими топ-чиновниками не 
радикальністю дій, а виснаженням. Із музикою. 
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ЧЕРЕЗ СУВОРІ ВИМОГИ МІНІСТЕРСТВ ОБОРОНИ США 
ТА ВЕЛИКОЇ БРИТАНІЇ ВИРОБНИКИ, ЯКІ ЗАЛЕЖАТЬ 
ВІД ЇХНІХ ЗАМОВЛЕНЬ, ЗМУШЕНІ ВИПУСКАТИ 
ОБЛАДНАННЯ ТІЛЬКИ ТОП-КЛАСУ.  
А ВОНО НЕ ПО КИШЕНІ ІНШИМ КРАЇНАМ

Гайда за партнерами
Компанії ВПК створюють спільні підприємства заради експортних 
можливостей і прибутків 

П
лямисто-чорний кіль останньої британ-
ської моделі атомного підводного човна 
визирає з-під будівельної платформи в 
комплексі Devonshire Dock Hall, що в місті 

Барроу-ін-Фернес у Північно-Західній Англії. 
HMS Audacious — четвертий торпедний підвод-
ний човен класу Astute заввишки із семиповерхо-
вий будинок і завдовжки 100 м. Його планують 
відправити на випробування на початку наступ-
ного року.

Ці системи (одна субмарина коштує близько 
$1,4 млрд) серед найпрогресивніших у світі. Вони 
стріляють крилатими ракетами й торпедами із 
чотирьох пускових установок. За словами ви-
робників, субмарини такі безшумні, що можуть 
пройти непоміченими за п’ять метрів від дай-
вера. Секрет у гвинтомоторній установці. Поки 
що це єдина частина човна, яку розробники ре-
тельно прикривають брезентом, щоб сховати від 
 допитливих очей.  

Будівництво сьомого й останнього човна тако-
го типу мають завершити близько 2020 року. BAE 
Systems, найбільше у Великій Британії й третє у 
світі оборонне підприємство, планує згодом побу-
дувати чотири нові субмарини, оснащені британ-
ською ракетно-ядерною системою «Трайдент». 
На їх створення уряд заклав £41 млрд. Це стане 
найдорожчим оборонним проектом країни й  
однією з наймасштабніших програм у своєму роді. 
Інженери BAE Systems уже починають розгляда-
ти проекти на заміну човнам Astute.

BAE традиційно насолоджується стабільністю 
в Барроу-ін-Фернес, маючи обіцянку уряду про 
утримання видатків на оборону на рівні 2% ВВП. 
Щоправда, так щастить не всім підприємствам 
британського ВПК. 

Rolls-Royce, що виробляє, зокрема, реакто-
ри для атомних підводних човнів, за останні 20 
місяців оголосила п’ять попереджень про змен-
шення прибутку. У часи холодної війни на обо-
ронний сегмент припадала половина виробни-
цтва Rolls-Royce, нині — одна шоста. Частково 
компанія пояснює свої проблеми зменшенням 
попиту на двигуни для реактивних літаків та 
іншу техніку. Несолодко зараз і QinetiQ, що за-
ймається випробуванням оборонної авіації. Піс-
ля того як 2010-го оборонні видатки почали 
зменшувати, компанія опинилася практично 
на мілині. Нині на цю галузь знову виділяють 
більше коштів. Однак підприємства британської 
авіакосмічної та оборонної промисловості (що-
річний оборот — близько £56 млрд, що робить 
її другою за масштабами у світі) і далі шукають 
стійкі моделі виживання на майбутнє, а отже,  
галузі зазнають серйозних змін.  

На одному кінці спектра британського 
ВПК — BAE Systems, яка майже повністю живе з 
великих контрактів з клієнтами на кшталт Мініс-
терства оборони США (наразі з найбільшим у світі 
оборонним бюджетом: на цей рік закладено $585 
млрд), Міністерства оборони Великої Британії 
(п’яте у світі за обсягом видатків) та деяких інших, 
насамперед Саудівської Аравії (третій у світі обо-
ронний бюджет). 2015-го понад третина стабільно 
високих продажів BAE забезпечила її американська 
дочірня компанія, яка працює в США за Спеціаль-
ною безпековою угодою і має привілейований до-
ступ до ринку. Угода на постачання до Саудівської 
Аравії винищувачів Typhoon і Hawk гарантувала 
компанії майже таку саму частку продажів, як 
контракт із британським Міністерством оборони.

На іншому — компанії на кшталт MBDA. Це суто 
європейське підприємство, що виробляє ракети. 
MBDA з’явилася 1996 року в результаті злиття од-
ного з підрозділів BAE та французької компанії, до 
яких пізніше додалися німецька й італійська струк-
тури. Маючи штаб-квартиру в британському Стіве-
нейджі, компанія будує ракети в чотирьох країнах, 
до яких належить. У MBDA стверджують, що еко-
номії досягають завдяки реалізації різних функцій 
(скажімо, розробки або випробування) на одному 
зі своїх об’єктів. Не маючи, на відміну від BAE, осо-
бливого статусу в США, компанія не може проби-
тися до цього закритого ринку, що спонукало її до 
активнішої роботи на інших. В асортименті MBDA 
ракети Brimstone, які використовують британські 
війська проти «Ісламської держави». Досить висо-
кі продажі компанії в Європі. 2015-го вона вперше 
отримала більше контрактів за її межами.

У всіх, хто між BAE Systems та MBDA, ситуація 
сумніша. Rolls-Royce не є ані нішевим виробни-
ком ракет, ані достатньо великим підприємством, 
щоб конкурувати в сегменті випуску двигунів з 
американськими GE та Pratt & Whitney. Компанія 
планує збільшити виробництво двигунів на 50% 
протягом наступних п’яти років, але розширення 
діяльності буде обтяжливим для її балансу й по-
требуватиме великих грошових вливань. З огля-
ду на те що контрольний пакет акцій BAE, Rolls 
та QinetiQ належить державі, їм складно розви-
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Дороге задоволення. Створення компанією BAE Systems чотирьох ядерних субмарин Astute стало найдорожчим оборонним 
проектом Британії

ватися за рахунок прямих злиттів або залучати 
капітал від інвесторів. 2012 року державний ак-
ціонер BAE ухвалив заплановане злиття з EADS 
(європейським конгломератом, що нині має на-
зву Airbus), однак транзакція не відбулася через 
спротив німецького уряду.

КРАЩЕ ЄДНАТИСЯ, НІЖ ЗМАГАТИСЯ
У зв’язку зі зростанням вартості озброєнь (роз-

робка кожного нового реактивного двигуна для 
військових потреб обходиться в понад $1 млрд) на-
віть найбільші оборонні підприємства схиляються 
до створення альянсів. У майбутньому чимало по-
дібних угод укладатиметься індивідуально для ви-
робництва конкретних систем озброєнь. Це дасть 
змогу компаніям зміцнити позиції за рахунок ре-
сурсів інших підприємств і при цьому не обтяжу-
вати себе додатковими витратами або залежністю 
від одного продукту.

Цивільні підрозділи Rolls шукають партнерів 
для розробки двигуна для вузькофюзеляжних літа-
ків у 2020-х. Таке партнерство може закласти під-
валини для майбутніх військових проектів. BAE по-
відомляє, що її винищувач Typhoon  — це літак для 
всієї Європи, випущений Airbus та Finmeccanica в 
Італії. На березневому британсько-французькому 
саміті держави домовилися додатково витратити 
£750 млн кожна на проект із розробки безпілотно-

го літака, над яким працюватимуть BAE Systems і 
французька Dassault Aviation. Тим часом MBDA 
своїм успіхом завдячує насамперед британсько-
американській співпраці від 2010 року.

Таке партнерство може сприяти збільшенню 
експорту, а Британія в цьому питанні має дедалі 
більше проблем. Експерт з оборони Френсіс Туса 
стверджує, що, попри високу конкурентоспромож-
ність порівняно з американськими компаніями 
завдяки нижчій вартості продуктів, британські 
оборонні підприємства все ж не дуже успішні за 
межами ринку Сполучених Штатів. Через суворі 
вимоги міністерств оборони США та Великої Бри-
танії виробники, які залежать від їхніх замовлень, 
змушені випускати обладнання тільки топ-класу. 
А воно не по кишені іншим країнам. 

Наприклад, фрегат Type 26 компанії BAE наразі 
не викликав зацікавлення у світі й зрештою може 
лишитися дуже дорогим та унікальним судном 
на озброєнні Королівського військово-морського 
флоту. «Країнам, що розвиваються, пропонують 
удвічі дешевші кораблі, але аж ніяк не вдвічі ниж-
чого рівня», — каже Туса. Оборонні підприємства 
Німеччини та Франції нині експортують більше, 
ніж британські, й мають ширше коло клієнтів. Си-
туація може змінитися, якщо британські компанії 
почнуть сприймати європейських колег радше як 
партнерів, а не як конкурентів. 
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ЧЕРЕЗ СПОВІЛЬНЕННЯ ЕКОНОМІКИ КРАЇН,  
ЩО РОЗВИВАЮТЬСЯ, А ТАКОЖ ЧЕРЕЗ НИЗЬКІ ЦІНИ 
НА НАФТУ, ПОПИТ НА РИНКУ СТАЛІ НАБАГАТО 
ВІДСТАЄ ВІД ПРОПОЗИЦІЇ

Під катком
У багатьох виробників сталі навряд чи є майбутнє. Британія не виняток

М
істечко Порт-Толбот у Південному 
Уельсі знамените кінозірками, які в 
ньому народилися, і сталлю. Тут ви-
росло не одне покоління велетнів 

екрана, серед яких Річард Бертон, сер Ентоні Гоп-
кінс і Майкл Шин. Те саме стосується і династій 
сталеварів. Керівник проектів Крістіан Рід пра-
цює на найбільшому в Британії заводі Tata Steel 
ось уже 11 років. Його батько пропрацював у міс-
цевій сталеплавильній галузі 40 років, а дід був 
робітником ливарного заводу. «Важко думати 
про те, що можемо втратити завод, — каже 
він. — Це як втратити когось у родині».

Доля його робочого місця, як і майже 4,3 тис. 
інших сталеварів із Порт-Толбота, а також усієї 
збиткової сталеплавильної галузі Британії загалом, 
стала найпроблемнішим елементом політичного 
скандалу, що вибухнув після того, як компанія Tata 
Steel, найбільший британський виробник, заяви-
ла в березні про плани продати або закрити свої 
підприємства в країні. Опозиційні політики вима-
гають, щоб уряд вигадав щось для порятунку Tata 
Steel: відгородив країну від дешевої імпортної сталі 
високими тарифами, як це зробила Америка, або 
провів щось на кшталт націоналізації, як спробува-
ла це зробити Італія зі злощасним заводом Ilva на 
півдні країни. 5 квітня потенційний рятівник під-
приємства, голова британської промислової групи 
Liberty House Санджив Ґупта заявив про бажання 
придбати підприємство в Порт-Толботі, хоча пе-
ред цим хоче отримати чимало пільг від держави.  

Британську сталеплавильну галузь він назвав «чи 
не найгіршою у світі».

Проте в заможному світі знайдеться небагато 
країн, де сталь лишається прибутковим бізнесом. 
Біди Порт-Толбота свідчать про глобальну пробле-
му, особливо там, де виробникам звичайної сталі 
доводиться змагатися з конкурентами, яким процес 
обходиться значно дешевше.

Багато хто вважає (зокрема, і валлійські стале-
вари), що головна причина всіх нещасть — Китай, 
де виробництво сталі останнім часом різко збіль-
шилося (див. «Сталеві перегони»). За даними 
Всесвітньої асоціації виробників сталі (WSA), за 
два роки ця країна виробила більше сталі, ніж Бри-
танія починаючи з 1900-го. Там і справді чимало 
надлишкових виробничих потужностей. Але це 
частина масштабнішого феномену, поширеного в 
країнах, що розвиваються. За даними ОЕСР, до якої 
входять переважно заможні країни, за чотири роки 
(до 2017-го) сталеплавильних потужностей побіль-
шає: на Близькому Сході — на 50%, в Африці — на 
20%, у Латинській Америці — на 10%.

Водночас через сповільнення економіки країн, 
що розвиваються, з китайською на чолі, а також че-
рез низькі ціни на нафту (внаслідок цього менше ку-
пують сталі для бурових установок і  трубопроводів) 
попит набагато відстає від пропозиції. Навіть в Індії, 
яка мала би бути променем світла для глобального 
ринку сталі, зростання попиту навряд чи сягне рів-
нів, що передували 2010-му: тоді там починалося 
гарячкове кредитування масштабного будівництва 
інфраструктури. 

Усі країни, що розвиваються, намагаються ви-
кинути зайві тонни своєї сталі на глобальний ри-
нок. В абсолютному вираженні на Китай припадає 
левова частка. Але його експорт становив лише 12% 
виробленої сталі. Бразилія і Росія, за даними кон-
салтингової компанії CRU, експортували відповідно 
24% і 29% власної продукції за минулий рік.

Тож, за словами генерального директора ав-
стрійського сталеплавильного заводу Voestalpine 
Вольфґанґа Едера, проблеми, подібні до британ-
ських, чекають на багато інших сегментів цієї галузі. 
Він вважає, що виробництву конкурентної сталі в 
Європі перешкоджає надто висока витратність про-
цесу. Податки, витрати на енергію, заробітну плату, 
платежі за викиди двоокису вуглецю — усе це ста-
вить виробників сталі в програшну позицію порів-
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няно з конкурентами із Росії, України та Туреччини, 
не кажучи вже про Піднебесну. Гіркий досвід під-
казує Едеру, що галузь потрібно реструктурувати. 
У 1980 році попередник Voestalpine збанкрутував і 
перед загрозою конкуренції зі Східної Європи пере-
орієнтувався на випуск спеціалізованої продукції, 
як-от рейки для швидкісних потягів і деталі до літа-
ків. У результаті з’явився такий рідкісний феномен, 
як прибуткова сталева компанія.

За останні тижні акції американських ви-
робників сталі піднялися завдяки зростанню цін 
на неї та протекціоністським митним тарифам у 
США. Однак проблеми є і в них. Галузь розколота: 
з одного боку, є проблемні інтегровані підприєм-
ства (на зразок збиткової US Steel), які виплавляли 
сталь із залізної руди в доменних печах на вугіллі 
та газі; з другого — спритніші компанії, що пра-
цюють з електродуговими печами (як-от Nucor). 
Сировина для них — брухт і відходи плавильного 
виробництва, а печі працюють на електриці. У та-
ких міні-заводів менші витрати на оплату праці; їх 
легко можна зупиняти й знову запускати, присто-
совуючись до динаміки попиту. Майбутнє амери-
канської сталеплавильної індустрії, найімовірні-
ше, саме за ними, вважає консультант із CRU Сара 
Макнотон. 

Санджив Ґупта в разі придбання заводу Tata 
Steel у Порт-Толботі хоче замінити недавно вста-
новлену там доменну піч, що працює на вугіллі, 
на електродугову. Він сподівається на допомо-
гу держави, завдяки якій можна буде зменшити 
витрати на оплату праці, енергію та збереження 
довкілля. Проте така бізнес-модель поки що не 
обкатана. Інсайдери з галузі стверджують, що 
в Британії захмарно високі ціни на електрику. 
Ґупта визнає, що це основна проблема. Але спо-
дівається домовитися з урядом про субсидію для 
своїх проектів виробництва відновлюваної енер-
гії. «Наша модель покриватиме всі стадії вироб-
ництва — від забезпечення енергією до готового 
продукту», — каже він.

У будь-якому разі багатьом європейським ви-
робникам сталі, щоб вижити, знадобиться повно-
масштабна реконструкція, вважає Вольфґанґ Едер. 
І зауважує, що від 1993 року їхня кількість змен-
шилася з 26 до 7. Але це, на його думку, було юри-
дичною, а не структурною консолідацією. Процес 
не дав достатнього зменшення виробничих потуж-
ностей. На його думку, проблеми в галузі нароста-
тимуть, оскільки частка сталі в різних продуктах, 
як-от кузови автомобілів, падатиме.

Едера непокоїть і те, що в майбутню перебу-
дову втручатиметься держава. Адже в очах полі-
тиків закриття доменної печі — це ледь не ознака 
смерті цілого регіону. Утім, замість того щоб «за-
тягувати процес вимирання», потрібно пропону-
вати економічну підтримку, перекваліфікацію та 
інші послуги для тих, хто залишається без роботи, 
каже він.

Хоч як дивно, сталевари з Порт-Толбота, схоже, 
згодні з цим: вони недовірливо ставляться навіть до 
тимчасової націоналізації таких підприємств. І за-
уважують, що на піку виробництва в 1967 році, коли 
сталеплавильний завод перейшов до рук держави, 
там працювало 18 тис. осіб. Відтоді ситуація на під-
приємстві весь час лише погіршується. 
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Листи з окупованого Криму. 
1854–1856 роки
Георгій Папакін

Кримська й cирійська авантюри Путіна до болю нагадують війну середини 
ХІХ століття, коли Росія також намагалася встановити свій контроль 
у Чорномор’ї та Середземномор’ї

К
римську (Східну) війну 1853–1856 років 
розв’язав російський імператор Ніколай І 
під приводом захисту православ’я на Бал-
канах. За мету вона мала територіальні 

анексії, розгром Османської імперії, включення 
Балкан до російської сфери впливу та привлас-
нення в такий спосіб «Візантійської спадщини». 
Це мало остаточного закріпити за Російською ім-
перією роль «жандарма Європи», засвоєну в 
1830–1848 роках. Проте війна закінчилася ни-
щівною поразкою Росії. 

Роздмухування імперських амбіцій, помножене 
на недолугу російську дипломатію та хибне уяв-
лення про власну потугу, зумовило формування 
антиросійської коаліції у складі Османської імперії, 
Французької імперії, Королівства Великої Британії, 
Королівства Сардинії. Коаліція мала дипломатич-
ну підтримку Австрійської імперії та Королівства 
Пруссії, які теж не були зацікавлені в надмірному 

зміцненні Росії на Півдні Європи. Як наслідок — Ро-
сія отримала не коротку переможну війну з Ту-
реччиною на Балканах, а бойові дії на суходолі 
від Молдови до Криму, загрозу портам на Білому, 
Балтійському, Чорному морях і навіть у Владивос-
току. Замість російського десанту на Босфорі — ви-
садку англо-франко-сардинсько-турецьких військ 
у Криму, а замість російського прапора над Стам-
булом — здачу Севастополя. Застарілі вітрильний 
флот, артилерія, гладкоствольні рушниці, брак ко-
мунікацій призвели до закономірного результату. 
У 1854-му Росію примусили звільнити окуповані 
території Молдови та Валахії. 18 лютого 1855-го 
за загадкових обставин пішов із життя імператор 
Ніколай І (ходили чутки про його самогубство). 27 
серпня того самого року після тривалої облоги зда-
ний був Севастополь, затоплений увесь Чорномор-
ський російський флот. 

Новий імператор Алєксандр ІІ ужив заходів для 
припинення воєнних дій. 30 березня 1856 року під 

час Берлінського конгресу керівник російської де-
легації граф Орлов підписав воєнну капітуляцію, а 
згодом Паризьку мирну угоду, що зафіксувала від-
мову Російської імперії від активної політики на 
Балканах, Чорноморського флоту та приморських 
фортець. 

ВІЙНА В КРИМУ: НЕПАРАДНИЙ ВИГЛЯД 
Канва тих подій загальновідома, проте сьогодні 
нам цікаво зазирнути в повсякденну історію 
Криму під час війни: як вона відбилася у свідо-
мості пересічних мешканців півострова. Багатий 
матеріал для цього дають листи-звіти Якова Дах-
нова, управителя маєтку Сабли поблизу Сімферо-
поля, написані ним восени 1854-го — навесні 1856-
го до власника Петра Давидова. Опубліковані ці 15 
листів та фрагментів із них були в «Известиях Тав-
рической ученой архивной комиссии» за 1895 рік 

Яків Дахнов не дуже знався на військовій справі, 
хід бойових дій викладав за чутками, здебільшого 
неточно. Натомість його спостережливе око помі-
тило багато побутових фактів і подій, які можна на-
звати знаковими для тієї війни. 

Насамперед слід зазначити, що автор листів (су-
дячи з прізвища та певних особливостей мови, ет-
нічний українець Дахно) почувався російським па-
тріотом, був охоплений казенним патріотизмом. У 
своєму першому листі до Давидова (9 вересня 1854 
року) він, звісно, не висловлював жодних сумнівів у 
перемозі «русского оружия»: «Другой уже день гре-
мят пушки и дым покрывает полуостров, но об успе-
хах нельзя иметь верных сведений; говорят, что в 
позавчерашнем сражении убито неприятелей до 1,5 
тысячи, а наших потеряли с лишком четыреста, а 
о вчерашнем ничего еще не известно...» Насправді 
ж 8 вересня 1854 року сталася справжня катастро-
фа, що відобразилася в сатиричних віршах учасни-
ка бойових подій артилерійського поручника Льва 
Толстого, стилізованих під солдатську пісню: 

«Как восьмого сентября 
Мы за веру и царя 
от француз ушли. 
И так храбро отступали, 
что всех раненых бросали 
Умирать в степи». 
(Принагідно зазначимо, що ці вірші призвели 

до відставки Льва Толстого з військової служби, а 
разом із тим і до завершення його кар’єри в армії.) 
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Не знаючи справжніх обставин першого бою з 
десантом антиросійської коаліції, Дахнов із гордіс-
тю писав про російське військо: «Полки каждый 
день переходят чрез Симферополь; умилительно 
смотреть, что они идут с такими веселыми физиог-
номиями, как-будто не на брань, а на пир!». 

Проте такий настрій панував недовго. За тиж-
день тон листів різко змінився. 16 вересня 1854 року 
йшлося вже не про «пир» чи перемоги, а про біди: 
«Они с каждым днем умножаются, ежедневный 
пушечный гром потрясает душу и сердце, а поза-
вчера был неизвестно какой-то ужасный взрыв, 
который потряс и землю; неприятель как навод-
нение разливается вокруг Севастополя...» У на-
ступному листі згадується висадка ворога в Ялті, 
що «возобновило общее смятение...» 12 вересня 
Дахнов уже описує ганебну втечу губернатора Во-
лодимира Пестеля (молодшого брата відомого де-
кабриста Павла Пестеля) із Сімферополя. Загалом 
паніка, що охопила місто 10 вересня 1854 року вна-
слідок чуток про висадку в Євпаторії десанту анти-
російської коаліції, змальована вельми яскраво: 
«Тут было зрелище ужасное; народ в замешатель-
стве бегал, искал подвод, состоятельные выезжали, 
бедные поднимали руки к небу и горько плакали. 
В 6 часов губернатор с отрядом солдат выехал по 
дороге на Чонгарский мост (Перекопская в опас-
ности). Не доезжая Чуюнчи, я выходил на курган 

и смотрел: на 18-верстном продолжении вся дорога 
была покрыта в две и три линии экипажами, подво-
дами конными, воловыми, и пешими. Губернатор 
тащился вместе с обозом и его окружала прекрас-
ная полиция». Щоправда, згодом, коли з’ясувалося, 
що приводу для такої поспішної евакуації не було, 
всі потягнулися назад до Сімферополя. 

А причини паніки були такі: «...все сражения 
нас не радовали, губернатор приказал дела сго-
товлять к отправке в четверг, посылал чиновни-
ков к князю (Меншикову) узнать, отправлять ли 
дела — ему не дано ответа; он послал другого и тому 
так же; наконец, послал третьего и, не дождавшись 
разрешения, приказал решительно всем выезжать, 
оставив город и жителей на произвол судьбы». Такі 
дії вищого адміністратора, який замість того, щоб 
готуватися до збройного опору й організовувати 
захист цивільного населення, заходився рятувати 
власне життя і діловодні справи губернського прав-
ління, за свідченням Дахнова, викликали негатив-
ну реакцію населення: втеча Володимира Пестеля 
із Сімферополя була «ознаменована с некоторых 
домов ругательствами и в насмешку криком ура!». 
Не зайве нагадати, що вже через місяць (у листо-
паді) губернатор-утікач був відставлений із цієї 
 посади. 

Спостережливе око Дахнова запримітило і 
кількісну та якісну перевагу неприятеля (пові-

Карикатура у лондонському сатиричному журналі Punch, 29 вересня 1855. Два солдати союзників спостерігають втечу 
двоголового російського орла
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домляв про це з чуток), і зростання соціального 
напруження, і антиросійські настрої серед корін-
ного кримськотатарського населення. Так, уже в 
першому листі йшлося про те, що «...татар на сто-
рону неприятелей перешло до двух тысяч; один 
мурзак, два с волостей головы и один чиновник 
из греков». А 12 вересня повідомляє: «Теперь мы 
в крайней опасности; татары волнуются и смеют-
ся над русскими». Ще за кілька днів: «...татары 
более и более волнуются, весь Евпаторийский и 
часть Перекопского уезда отложились на сторону 
неприятелей; помещиков грабят, скот отгоняют 
в Евпаторию (которую занял паша со своим вой-
ском) для продовольствия неприятелей, с Тархан-
кутской экономии князя Воронцова татары отби-
ли более 10 тыс. овец, множество рогатого скота, 
и все отогнали непрятелям; везде находят разное 
самодельное холодное оружие...» Як бачимо, ро-
сійські жителі тогочасного Криму гостро відчу-
вали окупаційний, загарбницький характер своєї 
влади на півострові, а коріння російських звину-
вачень кримських татар у «зраді» тягнеться ще в 
ХІХ  століття.

Ситуація на півострові була нестабільною і під 
впливом десанту антиросійської коаліції могла 
спричинити вибух — не тільки національний, а й 
соціальний. Із сумом пише управитель маєтку, що 
йому довелося скоротити панщину до одного дня 
на тиждень з огляду на ймовірність заворушень се-
ред кріпаків: «Я уже доложил Вашей милости, что 
должен был покориться обстоятельствам и угово-
рить крестьян работать хотя бы по одному дню в 
неделю барщины; пока они это исполняют, и сим 
днем могу только исполнять самые необходимые 
работы...» Наш автор мимохіть натякає на завору-
шення у війську (зокрема, у Лейб-гвардії Гренадер-
ському полку), коли згадує полкового командира 
князя Ерістова, який «прекратил всякие своеволь-
ства и беспорядки, существовавшие при предмест-
нике...» в полку. 

Яків Дахнов зафіксував чимало інших непарад-
них та негероїчних картин тилу Кримської війни, 
насамперед значну кількість і тяжкий стан пора-
нених, нелюдське ставлення до них. Згадує він і 
про надзвичайно високу смертність у лавах росій-
ської армії: «В Симферополе каждый день, и по-
чти с утра до вечера, слышится музыка и нередко 
троекратный ружейный залп — это отдание в по-
следний раз почестей храбрым вождям, скончав-
шимся мученическою смертью от ран, а сколько 
тех, которых по ночам кладут в одну могилу от 30 
и более человек. Сердце замирает, смотря на все 
ужасы». Скупчення поранених призвело до поши-
рення хвороб: «Страшно нуждаются несчастные 
страдальцы в белье, которому перемены нет; за-
велись насекомые — белье от крови и материи 
зашкорубло; многие раны не перевязаны, по не-
достатку фельдшеров». Брак приміщень для по-
ранених спонукав Дахнова до громадської ініці-
ативи, тож він, «надеясь на великодушие Вашего 
высокоблагородия, именем Вашим предложил 
главному доктору Симферопольского госпиталя 
для помещения раненых занять несколько ком-
нат в господском доме; он был очень доволен и 
сказал, если уже не будет там помещения, то при-
шлет в Саблы. Это я дерзнул сделать без разреше-

ния Вашего высокоблагородия по двум причинам: 
во-первых, чтобы в настоящее время оказать хоть 
малую услугу, а во-вторых, что присутствие сих 
людей будет служить для нас некоторым успоко-
ением». 

Частину поранених перевозили до Херсона та 
інших міст на материку, бо «Симферополь сде-
лался огромным госпиталем, дома, которые толь-
ко несколько вместительны, заняты под больных 
и раненых, а теперь уже помещают в палатках, 
расположенных возле госпиталя». У Саблах роз-
містили близько 300 поранених і хворих (у пан-
ському будинку та селянських хатах). У берез-
ні 1855 року на території маєтку було поховано 
померлого від тифу князя Ерістова, командира 
Лейб-гренадерського полку, який лише в лютому 
очолив цю гвардійську частину. Тоді ж, навесні 
1855-го, Дахнов констатує зростання дорожне-
чі, а також мобілізацію селян: «Крестьяне еще с 1 
октября отбывают барщины по три дня в неделю, 
но все нам остается рабочих мало; большая часть 
паровых посменно высылаются под перевозку 
войск и тягостей, а также употребляются для кон-
воев с земскими чиновниками». 

Усі ці випробування, як і потужну бурю 2 лис-
топада 1854 року, що завдала Криму великої шко-
ди, Дахнов уважав покаранням Божим за гріхи. 
Його тішила думка, що від стихії постраждав і су-
противник: «... может, многомилостивый Господь 
услышал нас грешных и послал такую бурю для 
гибели наших врагов. Говорят, что возле Севасто-
поля на Северной стороне выбросило на мель два 
корабля, неприятеля хлопочутся их снять, и, к со-
жалению, наши орудия не хватают, чтобы их унич-
тожить. А возле Евпатории выбросило 11 суден, и 
туда послана наша артиллерия для истребления 
их». Цікавий висновок: якщо росіяни не можуть пе-
ремогти, то на допомогу має прийти Бог і покарати 
«бусурман». За майже рік воєнних дій на півострові 
у Дахнова повністю випарувалася віра в силу «рус-
ского оружия», тепер перемога бачиться лише Бо-
жим промислом. 

«ЄВРОПЕЙСЬКА ВЕСНА» В КРИМУ 1856 РОКУ 
Абсолютно новий тон листам задають інші кар-
тини, цікаві своєю наївно-фотографічною точ-
ністю. Зокрема, спостереження під час поїздки «за 
границу» — на зайняту військами альянтів тери-
торію під Севастополем, що відбулася вже після 
капітуляції Росії в березні 1856-го. Очевидно, ав-
тор листів керувався насамперед цікавістю: а як 
там життя «за границей»? Побачене вразило його, 
і він виклав свої спостереження в листі до свого 
господаря.

Дахнов просто не міг збагнути, як у такий ко-
роткий термін і з такими обмеженими силами 
вдалося налагодити нормальне людське життя на 

РОСІЙСЬКА ВЛАДА  ДОКЛАЛА ВСІХ ЗУСИЛЬ  
ДЛЯ СТВОРЕННЯ ТУПИКОВОЇ СИТУАЦІЇ, І НАВІТЬ 
ГЕРОЇЗМ НЕ ЗМІГ УРЯТУВАТИ КРИМ ВІД ІНОЗЕМНОЇ 
ОКУПАЦІЇ, А ІМПЕРІЮ — ВІД ГАНЕБНОЇ ПОРАЗКИ
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території без «русского міра»: «Проехавши мост, 
мы ехали по прекрасному шоссе, по обе стороны 
коего лагери, украшенные посаженными соснами, 
и палисадник с клумбами, насеянными уже цве-
тами. Приехавши в Кады-Кой, в первый раз уви-
дел я сухопутные пароходы и удивился мудрости 
человеческой! Железные дороги от Балаклавы 
устроены: в Камышевую бухту, Байдарскую до-
лину, по которым летают ряды вагонов; с Кады-
Коя к вечеру доехали в Георгиевский монастырь, 
там с душевной радостию увидел все в полном 
порядке (только буря, бывшая 2 ноября, остави-
ла разрушительные следы на некоторых строе-
ниях). Богослужению не делалось ни малейшего 
препятствия, молились так же, как у нас о победе 
врагов России, поставлен охранный караул, мона-
хам выдается достаточное содержание, и все они 
здоровы». Так само глибоко, як і відсутністю пере-
слідувань та навіть утриманням монахів чи техніч-
ними здобутками Європи, автор був заскочений 
великою кількістю трактирів, магазинів і яток, 
які торгували дешевою рибою, овочами, зеленню. 
Його, як сільського господаря, просто в серце вра-
зила побачена цвітна капуста, «которая величиной 
с тарелку, как будто вся отлита из сахара, и прода-
ется по 2 франка за штуку» (нагадаємо, все це від-
бувалося у квітні). Проте найбільшим шоком стало 
вороже військо, навіть зовнішній вигляд якого різ-
ко контрастував із «православним воїнством»: «...
солдаты всех наций чисты, здоровы; на лицах изо-
бражается довольство и свобода (одни турки пред-
ставляются в жалком положении). Наши солдаты 
по сравнению их мученики». 

Цей останній лист в опублікованій добірці 
яскраво відображає той цивілізаційний шок, який 
пережив Яків Дахнов, лише на два дні відвідавши 
«острівець Європи» навколо табору військ антиро-
сійської коаліції. Ефект від порівняння переборов 
навіть гіркоту від ганебної поразки росіян, про яку 
в останньому листі вже не було ані слова — лише ра-
дість із нагоди припинення воєнних дій. 

ПІДСУМОК ОКУПАЦІЇ ДЛЯ КРИМУ 
Добірка листів Якова Дахнова про Кримську ві-
йну видається таким собі епістолярним серіалом, 
який починався із захоплення і закінчився та-
ким самим почуттям. Проте, якщо в першому 
листі захват був викликаний враженням від ро-
сійських військ та очікуванням їхніх перемог, то в 
останньому ситуація діаметрально протилежна. 
Очевидно, навіть не усвідомлюючи того, автор 
листів від казенного патріотизму перейшов до 
захоплення всім тим, що за 11 місяців облоги Се-
вастополя принесла в Крим європейська цивілі-
зація. Залізниця (яка в царській Росії була лише 
розвагою для вищих прошарків, а не засобом ко-
мунікації), заохочення торгівлі, налагодження 
зручного побуту, турбота про здоров’я солдат, то-
лерантність до іншої віри — усе це була та «загра-
ница», яка неочікувано близько підступила до 
Якова Дахнова у вигляді ворожого десанту в 
Криму і яка так вразила його. Особливо поряд із 
російською дійсністю: загостренням національ-
ного та соціального напруження, бездарністю та 
боягузтвом адміністрації, неспроможністю нала-
годити життя в умовах війни, забезпечити найе-
лементарніші умови для лікування поранених і 
хворих тощо. 

Сам Дахнов, очевидно, був далеким від усві-
домлення побаченого і, звісно, не перетворився 
за цей короткий час на «єврооптиміста» середи ни 
ХІХ століття. Проте його щирі й простодушні листи 
мимохіть віддзеркалюють шок, який пережила вся 
Російська імперія внаслідок поразки в Кримській 
(Східній) війні 1853–1856 років. Безпосереднім 
результатом війни стало ініціювання глибинних 
суспільно-політичних реформ на початку 1860-х, 
зокрема скасування кріпосництва та модернізація 
армії, проте агресивна зовнішня політика не зміни-
лася. Отримавши відкоша в Європі, Російська імпе-
рія спрямувала військову потугу на Схід і впродовж 
1860-х років швидкими темпами підкорила фео-
дальні держави Середньої Азії (Коканд, Самарканд, 
Хіва та ін.). Там вона виставляла себе представни-
ком передової цивілізації, культуртрегером, який 
несе світло прогресу відсталим азійським націям. 

Як відомо, історія має тенденцію до повторення. 
У середині ХІХ століття Крим уже пережив ци-

вілізаційний шок, побачивши на власні очі й на 
своїй території «заграницу», яка так контрасту-
вала з тим, до чого звикли. Сподіватимемося, що 
й сучасні кримчани зрештою усвідомлять, чого 
вартий «русскій мір» порівняно з європейськими 
цінностями. 

Ще один, більш узагальнений висновок. Ідео-
логи Російської імперії, як і СРСР, набили руку в 
створенні історичних міфів, одним із яких якраз 
стала «героїчна оборона Севастополя» 1854–1855 
років. Немає підстав піддавати сумніву справжній 
героїзм оборонців російської військово-морської 
бази, серед яких, на жаль, був дуже високий від-
соток етнічних українців. Але варто констатувати: 
російська влада в Петербурзі й Криму, військова та 
цивільна, доклала всіх зусиль для створення тупи-
кової ситуації, і навіть такий героїзм не зміг уряту-
вати Крим від іноземної окупації, а імперію — від 
ганебної поразки. Неспростовні історичні джере-
ла розвіюють легенди навіть  сторічної  давнини.

Кримські фотохроніки. Кримські татари відбудовують дорогу 
в Балаклаві. На тлі – склад британських сил, які там дислокувалися
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« Ми звикли, що на війні всі стріляють. 
Виявилося, є ще така війна, на якій страждають»

Світлана Алексієвич:

Спілкувалася 
Ганна Трегуб Л

ауреатка Нобелівської премії з літера-
тури 2015 року Світлана Алексієвич роз-
повіла Тижню про жанр документаль-
ного роману й зміну усталеного письмен-

ницького канону, про війну та Чорнобильську 
трагедію очима жінки, а також про те, чому 
 запізнюються східноєвропейські нації, і про 
 живучість зла.

У довгому списку нобелівських лауреатів ви чи не 
перша закріпили в літературному каноні місце так 
званого документального роману, хоча як такий він 
не є вашим особистим винаходом. Ідеться про склад-
ний синтетичний поліфонічний жанр на межі журна-
лістики й літератури. Наскільки важко на письмі за-
лишити факт фактом, не позбавивши його психоло-
гізму?

— Документальний роман аж ніяк не чистої води 
журналістика. Це література. Я думала, як по-
вернутись і зафіксувати з дитинства чуті го-
лоси? Дещо є у книжці Софьї Фєдорчєнко «На-
род на війні», але там це зроблено інакше. Ба-
гато що мені довелося зробити і спробувати. 
Зрозуміла: якщо я плачу, то й читач плакатиме і 
йому написане мною буде цікаве й важливе для 
того, щоб зрозуміти.

Життя змінюється, пришвидшується. Музика, 
образотворче мистецтво шукають нових форм. А 
чому література не повинна їх шукати? Я від цього 

відштовхувалася. Красне письменство прагне зали-
шатися в нормах канону. Але чом би не змінити ка-
нон? Ось я його і змінила. Пригадую, серед листів до 
композитора Ґлінки є один, у якому хтось із друзів 
описує його твір як надзвичайно чудову річ і запи-
тує із захватом, звідкіля він бере ці неймовірні звуки. 
Ґлінка відповів, що джерелом, звідки походять його 
мелодії, є саме життя, бо щось узято із сільського тан-
цю, щось — із весілля, а щось — із глибин закоханої 
душі. Я подумала: щось подібне можна зробити й у 
літературі.

Були речі, які я зробила і сформулювала раніше, 
ніж їх усвідомила. Насамперед це стосується першої 
жіночої книжки. Думаю, що йдеться про інтуїтивне. 
Знаєте, те, що туди потрапило, склалося з розпо-
відей, коли мені щось розказували й додавали: «Це 
щоб ти зрозуміла». А писати, мовляв, про це не треба, 
бо написано має бути інше. Писати треба чоловічий 
канон, про те, як рота зайняла висоту. Спершу вони 
не сприймали, коли я їм давала прочитати дещо з на-
писаного, обурювалися навіть. Їм здавалося, що вони 
не будуть героями. А так же їм того кортіло! Нині все 
інакше. Я узаконила цей жанр завдяки книжці «Цин-
кові хлопчики». Надрукували її вже в час перебудови 
мільйонними тиражами. Спочатку ветеранські ради 
виступили проти, бо як же так, жінка показана фі-
зіологічно достовірно, з менструацією? Є там епізод, 
коли йдуть дорогою жінки, а солдати бояться їм на 
ноги глянути. А далі суспільство почало переконува-
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ти, що так, це є правдою і за це ми їх любимо, бо вони 
здійснили неможливе. Чи протестували спочатку 
жінки супроти написаного й показаного мною? Звіс-
но. Вони на війні корилися чоловікам, вдома було те 
саме. Суспільство ж бо патріархальне й потребувало 
часу, щоб вони прийняли написане мною.

Пуста інформація та сухі факти не потрібні. Ма-
ють бути задіяні серце й розум людини. Що з того, що 
хтось дістає інформацію, мовляв, загинуло стільки-то 
осіб? Нічого така інформація не дає. А от як дати від-
чуття глибини болю і трагедії? Я довго думала, як це 
відтворити. Зрозуміла, що тільки через історію любо-
ві. Тільки тоді люди здригнуться. Справді, у десятках 
країн світу саме за оповіданням «Вона все сказала» 
ставили театральні вистави. Тут усе разом: смерть, 
краса, Чорнобиль. Усе поряд.

У «Цинкових хлопчиках» і першій вашій книжці «У війни 
не жіноче обличчя» про війну багато розповідають жінки. 
Коли і як до вас прийшло рішення показати війну їхніми 
очима? Яка вона, ця до кінця не висловлена війна?

— Ідеться передусім про враження з мого дитинства. 
Село по війні було переважно жіночим. Коли я при-
їжджала до бабусі в Україну, то лишень зрідка в її 
селі бачила чоловіків. У Білорусі чоловіче населення 
в ту війну винищили. Іще стійкий спогад того часу: 
інваліди без рук та ніг, що пересуваються на 
дерев’яних колясочках при самій землі. Постійно 
були жіночі розмови. Пригадую жінок у білих сороч-
ках, побілені хати й вечірні бесіди їхні про війну, зо-
всім не схожі на те, що писали в книжках. Мої батьки 
були вчителями, і дім наш наповнювала різна літе-
ратура. Але всі ці книжки були якимись іншими, від 
них не ставало так пронизливо страшно й незрозу-
міло, як від отих розмов.

У жінок зовсім інакша війна. Вони не є заручни-
ками чоловічої культури війни — такими, як самі чо-
ловіки. Змалку запам’ятала, що жіноцтво, яке бачило 
й пережило війну, про неї говорило не як про геро-
їзм, а як про вбивство: ідеш після бою, і лежать убиті 
німці, а поруч убиті червоноармійці. І ті, й ті молоді, 
красиві, усіх шкода. Шкодували за втраченими жит-
тями, зникненням часу. Лише жінки розповідали, як 
страждали птахи або коні. Для мене це були неспо-
дівані повороти. Я була радянською дівчинкою, ви-
хованою в радянській школі, і от одного разу зіткну-
лася з величезним, зовсім не знаним для мене світом. 
Мене як представницю іншого покоління саме це й 
цікавило, а не те, як одні героїчно вбивали інших.

Афганська війна була страшна. Безпосередню 
участь у бойових діях тоді брало надзвичайно мало 
жінок, бо їх до тієї справи не допускали. Вони були 
лікарями, медсестрами тощо. Матері й дружини тих, 
хто там воював, розповідали, що там та як, і от із їхніх 
слів відкрилась інша війна. Ми звикли, що на війні 
всі стріляють. Виявилося, є ще така війна, на якій 
страждають. Як жити тим, хто втратив дітей? При-
гадую розповідь Тамари Догнар про загиблого сина, 
коли вона розповідала, який він був красивий і як їй 
шкода цієї знищеної краси. Задум був написати таку 
книжку про війну, щоб навіть генералів нудило від 
того, наскільки все те було безглуздо. Не знаю, чи так 
гостро вони відчули це послання, якщо читали напи-
сане мною. Фактом залишається інше: два роки, при-
близно до початку правління Ґорбачова, цю книжку 
не хотіли друкувати.

Патріархальна культура зосталася дуже сильною 
навіть попри радянську владу, котра, хоч як це дивно, 
зробила доволі багато для жіночої емансипації. Люд-
ська культура відводила жінкам отаке місце. Якісь 
речі залишилися й досі. Дуже багато що відбувалося 
з огляду на культурну звичку. Багато чого чоловіки 
не сприймали. У найкращому разі жінки могли при-
крашати офіцерський побут. Дуже багато чого справ-
ді залежить від культури.

Виявилося, що в українського спротиву російській агресії 
цілком жіноче обличчя — льотчиці, офіцера ЗСУ Надії 
Савченко. Чи можемо говорити про неї як про символ 
опору новому варварству?

— Коли я написала книжку «У війни не жіноче об-
личчя», мені здавалося, що таких людей, таких жі-
нок більше ніколи не буде, бо вже немає за що так 
битися. Здається, у Росії та Білорусі люди перестали 
любити свою батьківщину, бо там панують якісь зо-
всім незрозумілі, не ті, що ми хотіли, особи. Мені 
здавалося, що споживацтво й матеріальні інтереси 
захопили всіх. Але ж ні. З’явилася зовсім інша лю-
дина — і виявилося, що все на місці, що є ось такі 
сильні жінки. У Надії Савченко дуже сильні вчинки. 
Аби ж вона лишень лишилася жива й не стала калі-
кою, бо знести таке знущання, яке коїться над нею, 
важко, та й сухі голодування — це вам неабищо, бо 
уражають не лише тіло, а й психіку.

2016-го виповнюється 30 років від моменту ядерної ката-
строфи на Чорнобильській АЕС. «Ми не знаємо, як із цього 
жаху видобути сенс» — таку характеристику ви дали цій 
трагедії на початку книжки «Чорнобильська молитва: 
хроніка майбутнього», зазначивши далі, що йдеться про 
феномен, гірший за табори й війну. Наскільки він лишився 
незрозумілим і чого про нього ще не написано?

— Я завжди казала, що це явище навіть гірше за 
Голокост. Чорнобиль став абсолютно новим фено-
меном в історії. Це була війна, але зовсім в іншому 
її варіанті. Евакуювали людей — старі не хотіли 
покидати свої домівки. Вони не розуміли, від чого 
втікати, адже все навкруги залишалося зовні та-
ким самим, як доти. Коли відбувається війна в та-
кому образі, як зазвичай, то йдеться про чужих 
солдатів, вибухи тощо, тобто речі більш-менш 
зрозумілі. Ви явилося, існує інший варіант смерті, 
в інших личинах, під іншими масками. І це було 
зовсім не відомим для літератури: навіть якщо 
атом існував як уособлення смерті, то це був воєн-
ний атом — бомбардування Хіросіми й Нагасакі, 
потужний вибух, після якого щось відбувається. У 
Чорнобилі вибух стався десь далеко, і його вже на-
віть загасили, а люди не переставали вмирати, і на 
траву не можна сісти, у річці не скупаєшся. Миють 

Світлана Алексієвич — російська письменниця й публіцистка біло-
руського походження. Має низку міжнародних літературних наго-
род. Лауреат Нобелівської премії з літератури 2015 року. У 1967-му 
вступила на факультет журналістики Білоруського державного уні-
верситету. Авторка книжок «У війни не жіноче обличчя» (1983), 
«Останні свідки. Сто недитячих розповідей» (1985), «Цинкові хлоп-
чики» (1989), «Зачаровані смертю» (1993), «Чорнобильська мо-
литва: хроніка майбутнього» (1999), «Дивний олень вічного полю-
вання» (2006), «Час second-hand (кінець червоної людини)» (2013).
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дороги, дрова. В один момент усе навколо неначе 
збожеволіло. То був зовсім незрозумілий час. Чи 
не вперше з’ясувалося, що наука не є всесильною і 
покладатися на її знання годі, бо вона вже сама 
здатна творити зло супроти людини. Річ у тім, що 
людина, не здатна сповна опанувати сили при-
роди, займає непритаманне їй місце пана, хазяїна. 
Із природою треба по-іншому. Один із моїх героїв 
каже: «Прийти навшпиньки й зупинитися. Зами-
луватися світом і знайти своє певне місце в ньому».

Чому моя книжка про Чорнобиль має під-
заголовок «Хроніка майбутнього»? Ще ніякої 
Фукусіми не було, але я не мала сумніву, що світ 
не зміниться, йтиме й далі шляхом підкорення 
природи. У ХХІ столітті люди начебто зрозуміли, 
що торований таким чином шлях хибний. Адже 
людина як така не є істотою, котра швидко від-
криває для себе сенс усього довкола. Хіба багато 
книжок про Чорнобиль або Фукусіму? Ні. Ці речі 
досі незрозумілі.

Ви багато пишете про Білорусь як про націю, що запізни-
лася, як про «маленьке, хворобливе, амбіційне суспіль-
ство». Як бути з тим, що слово має вагу і зневіра соціуму 
вслід за інтелектуалами в силі й суб’єктності своєї нації та 
мови веде до сепаратизму?

— Я кажу так, як розумію. Не будучи політиком, 
формулюю питання таким чином, як це цікаво 
мені, а не на рівні політичному. Той рівень мені не 
цікавий, бо щоб працювати на ньому, потрібно зо-
всім по-іншому дивитися на речі. Чи є сенс бачити 
в росіянині чи українці втілення всіх бід? Ні, я так 
не думаю. Для мене немає сенсу формулювати на-
ціональні банальності. Хочеться писати інакше.

Річ у тім, що більшовики та їхній проект соціа-
лізму зупинили природний розвиток підкорених 
ними суспільств. Як виходити з такого стану, не 
знаю. Запитання до письменника про те, як жити 
далі, складні.

Історично з білоруською мовою трапилося безліч 
пертурбацій. Спочатку її забороняли поляки, потім 
росіяни. Вони не давали білорусам розмовляти сво-
єю мовою, принизивши її до статусу мужицької го-
вірки. Сталін винищив усю національну еліту. Ніщо 
нізвідки не береться.

Мову не завжди знищують разом із носіями. Купа 
прикладів, коли людей змушували говорити чужою 
і вони навіть звикали до такого стану речей. Можна 
спілкуватись іншою мовою, бо ж австрійці розмовля-
ють німецькою, але це не випадок Білорусі.

Нині маємо час образ. Росіяни ображені на укра-
їнців, а українці — на росіян за те, що вони чинили 
впродовж історії. На останніх є образа й в інших 
народів, бо ж Росія була імперією, — сьогодні їх не 
сприймають і не приймають. Гадаю, що колись на-
стане той час, коли Росія буде не такою величезною, 
як нині, а меншою країною з російським населенням 
і це нікого не турбуватиме.

Не думайте, що все це пов’язано лише з радян-
ським часом. Якщо зазирнути в листи Турґєнєва чи 
інших письменників, зокрема тих, котрі їздили за 
кордон, то побачимо, що всі вони говорили таке: ро-
сійські купці й росіяни загалом не почувалися там 
повноцінними. У спогадах Достоєвского це добре 
зафіксовано: він дуже не любив Європи, бо відчу-
вав у ній свою неповноправність. Білоруси, українці, 
росіяни — ми всі дуже запізнилися. Час відіграє тут 
надзвичайно велику роль. Якщо перший університет 
Італії з’явився в ХІ столітті, то що тоді було в нас? Ось 
у чому річ.

Чи знаємо ми напевне, як буде через сотню років? 
Думаю, настане абсолютно інший світ. Може, тоді 
для людей зовсім не важливим буде все те, про що 
нині бурхливо дискутують. Якою буде людина? Із 
залізним тілом, такою, що живе по 200 років? Хто 
знає, можливо, питання національної належності не 
матиме такого значення, як нині. Уперше побувавши 
в Чорнобилі, я зрозуміла, що світ таки справді може 
піти шляхом самознищення. Немає значення, хто ти, 
росіянин, білорус чи українець, бо передусім ти пред-
ставник певного біологічного виду, який може бути 
знищений. А як щодо рівності з іншими біологічни-
ми видами? Це зовсім інші питання, які не зводяться 
до образи.

Падіння СРСР 25 років тому не виявилося фінальною точ-
кою існування того абсолютно нелюдського цивілізацій-
ного проекту. Війни та конфлікти, спричинені Росією за всі 
ці роки, зокрема у Грузії та Україні, гроно сірих зон на 
пост радянському терені, які тримають у напруженні Єв-
ропу і світ, показують, що радянський проект і червона 
людина досі живі й не підуть без бою. Чому в свободи 
така неймовірно дорога ціна?

— Страшна ціна свободи, яку ми всі платимо, є такою, 
бо нині ми виходимо з мороку, видираємося звідти, 
хочемо переписати темні сторінки історії. Сьогодні 
вирішуємо ті проблеми, які в Європі були актуальні в 
ХІХ столітті. Культура в людині не є надто потужною. 
Вона швидко скресає під час страшних випробувань. 
Виживання, боротьба й культура — це різні речі. Лю-
дина хоче жити, вижити й заради цього багато на що 
здатна.

Не думайте, що нині найстрашніший час. Роки 
більшовицької революції, громадянської війни, 
 Голодомору були страшніші. Зло, на жаль, живе се-
ред людей і житиме надалі. Майбутнє сьогодні дуже 
важко прогнозувати, і його всі бояться. Нічого нор-
мального в цьому немає. Раніше люди вірили у світле 
завтра або принаймні у краще за сьогодні. Вони були 
щасливіші за нас. Ми боїмося свого майбуття: а що 
як раптом воно страшніше, ніж сьогодення? 

Чи плануєте в майбутніх книжках відійти від тематики  
війни та катастроф? Про що і як вам хотілося б написати?

— Є дві теми, що нині мені цікаві. Це смерть і любов. 
Жанр залишиться незмінним: розмови з людьми. 
Що я хочу цим показати? Ще не знаю. Збираю мате-
ріал останні років сім, але маю лишень базу, своєрід-
ний безлад. Не знаю наразі, що там має бути головне. 
Написати про любов і смерть? А скільки вже всього 
написано... Шукаю власні кут зору, точку відліку. 
 Головне в моїй роботі — це не вивалити купу хаосу й 
жаху, а знайти свій погляд. Поки що працюю над 
 філософією того, що має з’явитися. 

КУЛЬТУРА В ЛЮДИНІ НЕ Є НАДТО ПОТУЖНОЮ, 
ВОНА ШВИДКО СКРЕСАЄ ПІД ЧАС СТРАШНИХ 
ВИПРОБУВАНЬ. ЛЮДИНА ХОЧЕ ЖИТИ, ВИЖИТИ  
Й ЗАРАДИ ЦЬОГО БАГАТО НА ЩО ЗДАТНА





П
одії двох останніх років змінили життя кож-
ної луганської сім’ї, і про будь-яку з них можна 
було б написати художню книжку. Мій до-
брий приятель, як і багато хто в Луганську, за-

стряг на 10 років у тій конторі, що була його першою 
роботою. Хороша фірма, хороша посада, мінімум 
стресів. І зрозуміти, чого більше в такому житті 
було — звички чи вигоди, вже стало складно. Роками 
виконував ті самі дії. Трохи змінювались умови й 
підлеглі, але свою кар’єрну планку він давно підняв 
до максимальної позначки, і життя плинуло згідно з 
давно заведеним розкладом: робота — дім — робота. 
Раз на рік — відпустка. Нічого, власне, поганого в 
тому не було. Так жили всі. Десь в іншому місці він 
себе просто не уявляв. А тут — бах! Фірма виїжджає з 
міста на неокуповану територію. Мій друг — серед 
тих, хто з нею перебирається на нове місце. Але кон-
тора не забезпечує житлом, і зарплати залишилися 
практично такими самими, луганськими. А знаєте, 
що кумедно? Купа народу вибралася звідси з фір-
мою. Немовби для всіх це був єдиний шанс виїхати. У 
Києві, оговтавшись, дотямили, що зарплата — ко-
пійки, умови скрутні. Житла немає, грошей його зні-
мати — теж, вимоги в роботодавців куди суворіші й 
усе життя загалом ніяк не мед. Більш боляче вияви-
лося падати в чужому місті. Ані пізніх застіль удома, 
ані планів на найближчу відпустку. Цілковитий мі-
нус на кредитці. Купиш нові черевики замість геть 
поношених — економитимеш місяць на харчах. Ком-
панії, звичайно, відданість була потрібна, але більше 
вона бажала надійних робочих рук, спроможних ви-
тягнути й побудувати все в новому місті. Зрештою, 
мій друг звідтіля пішов. Серце залишив там, довго 
його збирав іще по шматочку. Звільнивсь, як і багато 
хто. 10 років у тій фірмі — і єдиний запис у трудовій 
книжці. А далі — відкрите плавання. За рік у Києві 
він осилив той шлях, який ніколи не подолав би в 
Луганську. Пошуки роботи, курс «Як себе продати», 
усвідомлення того, що нічого не вмієш із затребува-
ного на ринку праці, навички кулінарії, пошуки 
житла, пошуки себе, врешті-решт. Найдивовижніше, 
що при всіх негараздах і нестиковках повертатися до 
колишнього комфортного і прісного життя він уже 
не хоче. Каже, за цей рік відкрив у собі все те, про що 
навіть не підозрював. Почав варити борщі й пекти 
пироги, мити підлогу і прати. Ходить пішки, еко-
номить, планує. Мріє про блендер. Дрібниці 
для багатьох. Та для тих, хто завжди мав свій 
дім і комфортне життя, — аж ніяк. Звичайна 
історія з непоганим закінченням, але та-
ких навколо — кожна друга.

Дочка приятельки. Наполови-
ну афроамериканка. Ростили її ма-
ма-вчителька й бабуся. Двокімнатна 
хрущовка на п’ятому поверсі, вічне 
безгрошів’я. Мати зі шкури лізла, щоб 
вирівняти хиткі шальки терезів сімей-
ного бюджету: брала роботу додому, 
ходила до учнів. І для неї, і для дочки 

нездійсненна мрія — Америка, де живе батько ді-
вчинки. Для них це було острівцем надії серед життє-
вих труднощів. Англійська до знемоги. Потім — пер-
ші учні за копійки, але вже свій внесок у родинний 
бюджет. Якщо всі могли вчитись і відпочивати, то 
дівчинка — вчитись і працювати, а потім іще вчити-
ся. Майже не спати — у неї була її мрія про Америку, 
ту країну, де з кольору її шкіри не глузуватимуть і 
вона буде просто як усі. Після другого курсу дівчинка 
оформляє студентську візу. Цілісінькою сім’єю зала-
зять у борги, витрачають на квиток усі заощадження. 
Проходить донька подруги співбесіду, пазл її мрії 
починає складатися... Потяги з Луганська й назад 
уже ходять із запізненням, місто трясуть перші за-
ворушення. Дівчинка відлітає до Нью-Йорка, розу-
міючи, що бабусю вже ніколи не побачить: недитя-
чий погляд і жодних ілюзій. Вона добре усвідомлює, 
що квиток  в один кінець. У своїй студентській групі 
вона найкраща, червоний диплом був їй забезпече-
ний. Але це літо 2014 року, і вона не повертається, і 
вже сім’я — мама та бабця — лягає на юні плечі. Нове 
місто, нова країна, їй лишень 19. Вона така, як багато 
хто, але від цього їй не легше. Мама залишається без 
роботи, і вже дівчинка бере на себе всі клопоти про 
залишену в Луганську маленьку родину. Неймовірна 
завзятість, неймовірна наполегливість, неймовірна 
працьовитість... Знову вона трудиться цілодобово: 
прибирає квартири, підробляє аніматором, працює 
офіціанткою. І, знаєте, той гарт від сильної самотньої 
матері та старенької бабусі робить справу. Вона зби-
ває масло в своєму глечику: повертатися все одно  
немає до чого.

Кожен такий приклад — книжкова історія, сюжет 
незнятого фільму. Перелом, пошуки, важке, боліс-
не рішення. Запитання, на які ніхто ніколи не дасть 
правильної відповіді. За що триматися? За свою до-
мівку, яка волею випадку виявилася в Луганську? 

Чи будувати життя з нуля на тому березі? 
Бути із сім’єю і злидарювати без якихось 
перспектив у «республіці» чи жити від 
зустрічі до зустрічі надією на краще. 
Своє місто чи нове життя в чужому? Не-
скінченний вибір, нескінченні дилеми. У 

липні 2014-го ця проблема постала в моїй 
родині: виїхати із сином, покинувши маму 

чи бути всім разом. Зателефонували роди-
чам: «Потрібна порада, допоможіть». — «Ви-
рішуйте, вам видніше», — дипломатично 

відповіли вони. І ми опустили те питання. 
Просто перестали говорити про це й дума-
ти. Дні минали, а воно, невирішене, так і 
висіло в повітрі. Добре, думаю, що ми тоді 

виявилися надто пасивні, аби зважитися 
на щось. Життя закоротке, щоб розлучатися з 
тими, кого по-справжньому любиш, а починати 
його з чистого аркуша, піднімаючись і падаючи, 
можна й тут. І добитися чогось, стати кимось, не 
втративши себе в новому Луганську, куди склад-
ніше, ніж у новому місті нової країни. 

Ціна вибору
Яна Вікторова
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Н
а околиці Донецька, у Куйбишевському районі, 
міститься відомий місцевим жителям Завод 
хімічних виробів. Окрім регулярного притяг-
нення до себе «Точок-У» та різних ракет під-

приємство славиться тим, що поряд із ним — уже ле-
гендарний пустир, куди щотижня привозять «вантаж 
200». Ця регулярність вельми умовна: після особливо 
важких боїв вулицею Стратонавтів фактично щодня 
курсують вантажівки з трупами, які нерідко звалю-
ються в одну викопану екскаватором яму. За деякими 
даними, тільки на цьому стихійному кладовищі похо-
вано до 10 тис. бойовиків включно з цивільними й 
особами на кшталт колишніх «троянців», так би мо-
вити, жертв режиму. 

Але є в Донецьку й паралельний світ. Він будуєть-
ся із цеглинок нічних клубів і дорогих ресторанів, две-
рі яких часто відчинені і після комендантської години, 
поки в цей самий час у бездонну яму війни скидають-
ся чергові тіла. Утім, культурне життя для окупованих 
міст не рідкість. В окупації жив і Париж, і Відень, і 
Київ. Донецьк не виняток. Але винятком, напевне, 
може бути той облудний лоск, який демонструє абсо-
лютну прірву між простими смертними, що пережи-
вають про тріснуте від розриву снаряда скло, і тими, 
хто має особливий вид прописки — «бульварну». Так 
між собою донеччани називають тих, чиє життя ви-
значається невеликим клаптиком центрального міста, 
де майже не чути гармат, зате лунає музика і ллється 
дороге вино. Чемпіоном цинізму й абсурду в Доне-
цьку заслужено став нічний клуб S&S Night Club, але 
його подамо на десерт. А поки що кілька слів про зна-
кові точки «бульвару».

Ресторан «Пушкін», який міститься на одно-
йменному бульварі, до війни вирізнявся особливим 
обслуговуванням, що передалося через гени і в «рес-
публіканський» період: усіх відвідувачів тут називали 
«сударь» і «сударыня» залежно від статі. Крім того, 
це був найдорожчий ресторан міста, що зберіг за со-
бою цей титул і дотепер. Однак для більшості містян 
вхід сюди заборонений не тільки через захмарні ціни. 
Перекритий проспект Маяковського, що врізаєть-
ся в бульвар Пушкіна та з двох боків патрулюється 

озброєними до зубів бойовиками, багато в чому ви-
значає відвіду вачів закладу, за сотню метрів від якого 
міститься як штаб «глави ДНР», так і готель із ОБСЄ. 
Проїзд через сам проспект перекритий, тому, щоб 
скуштувати хорошої їжі, з вулиці Артема доведеться 
спускатися пішки. З-поміж інших ресторанів міста 
«Пушкін» вирізняється особливою прихильністю до 
керівництва «республіки», чиї генерали та бізнесме-
ни відповідають йому цілковитою взаємністю.

Ще один ресторан «закритого типу» — Barberry. 
Його часті гості — особи кавказької національності й 
панянки за тридцять у дорогих пальтах і туфлях, при-
чому, як правило, ці дві категорії тісно взаємопов’язані. 
Характерною особливістю окупаційного життя ресто-
рану є його меню: замовити можна все що завгодно. 
Так, страва з лососем вам обійдеться в трохи більш як 
800 руб., салат із тигровими креветками та пармеза-
ном (так-так, блокада креветкам не завада, а парме-
зан завозиться з України) — близько 700 руб., стейк із 
телятини — 550 руб., найдешевша кава — 60 руб. 

Приблизно таку саму картину, хоча й із меншим 
розмахом, донедавна можна було спостерігати і в про-
славленому на всю «республіку» нічному клубі S&S 
Night Club, що міститься на базі готелю Shakhtar Plaza. 
На заклад звернули увагу вже давно, оскільки клуб, 
на відміну від елітних ресторанів, працював і після ко-
мендантської години. Неабиякий скандал розгорівся 
після того, як фотографії з чергової клубної вечірки з 
оральними ласками деяких учасниць виклали в мере-
жу. Тієї ночі точилися особливо жорстокі бої на Яси-
нуватському напрямку і залпи гармат чулися букваль-
но за кілометр від клубу, тоді як уже на ранок у лікарні 
й морги почали масово привозити бойовиків. 

Але минув якийсь час, і про цей епізод стали вже 
забувати. Аж раптом нагорода знайшла своїх  «героїв». 
Однієї клубної ночі, вже ближче до ранку, у заклад 
ввалилася група озброєних бойовиків і загребла всіх 
відвідувачів в один автобус. Як розказав один із учас-
ників епопеї, все відбувалося як у фільмі. Загалом за-
брали близько 60 людей і повезли на Ясинуватський 
блокпост. Далі цитата: «Там їх висадили вночі, по-
махали ручкою і... поїхали. Всі п’яні як чіпи, навколо 
стріляють, нікого немає і... бита дорога на Донецьк. 
Власне кажучи, саме те, що були п’яні, і врятувало 
їхню психіку, бо вони не зрозуміли, де вони і що від-
бувається. Несамовито регочучи, але паралельно на-
магаючись не обгидитися під свист снарядів, любите-
лі нічних гулянок стали відступати пустою трасою до 
Донецька. Частина навіщось почала звертати до око-
лишніх дач, намагаючись перелізти через паркани. 
Решта не кинула товаришів, а з матюками стягувала 
їх униз. До Донецька вони брели чотири години, доки 
не протверезіли», — розповіла одна з донеччанок.

Чи варто казати, що ця подія викликала шквал 
віртуальних аплодисментів містян, які вже давно обу-
рювалися беззаконням і цинізмом «золотої молоді»? 
Втім, тоталітарна система тоталітарна у всьому, і тим, 
хто прожив у Донецьку останні кілька років, дивува-
тися вже не доводиться. 

За ширмою війни
Станіслав Васін
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Я 
зневажаю практично все, що пов’язано з До-
нальдом Трампом, і не в останню чергу це 
стосується його відразливих зв’язків із росій-
ськими бандитами. Не думаю, що він зре-

штою стане кандидатом у президенти від республі-
канців. Але в одному я з ним погоджуюся: у ни-
нішньому стані НАТО нежиттєздатне.

Нещодавно претензійний олігарх із пиш-
ною шевелюрою приязно відгукнувся про 
мене в соціальній мережі. А все через те, що 
я написав у The London Times: «Європа з 
населенням 500 млн осіб і ВВП $20 трлн 
не може безкінечно покладатися на США, 
де населення становить 320 млн осіб, а 
ВВП — $17 трлн, у питаннях оборони». 

Виходить, що менший і бідніший 
партнер у Північноатлантичному Альянсі 
забезпечує не тільки 70% його бюджету, а й 
передові озброєння, великовантажний тран-
спорт, розвідку та командування (а ще ризик 
ядерної атаки, якщо буде порушено безпеку 
одного з членів Альянсу й іншим доведеться 
виконувати зобов’язання,  передбачені ст. 5).

Однак геополітичні, історичні й просто між-
особистісні зв’язки, що поєднують Сполучені 
Штати та Європу, слабнуть. Китай становить сер-
йознішу загрозу американським інтересам у довго-
строковій перспективі, ніж Росія. Покоління людей, 
що виросли на історіях про Берлінський мур і висад-
ку в Нормандії (як-от 79-річний сенатор Джон Мак-
кейн), потихеньку виходить на пенсію. Молодші по-
літики співають під інші дудки.

Погіршує ситуацію відчуття невдячності та об-
ману від європейців. По завершенні холодної війни 
європейські члени НАТО пообіцяли витрачати на 
оборону 2% ВВП. Але мало хто дотримав обіцян-
ки. Ще гірше те, що оборонні бюджети здебільшого 
спрямовуються на зарплати, а не на озброєння. На 
тлі постійного вдосконалення технологій розрив між 
американським і європейським військовим потенці-
алом зростає.

2011 року в невтішній промові міністр оборони 
США Роберт Ґейтс попередив європейців про «не-
бажання і втому Конгресу (й політичного істебліш-
менту США загалом) марнувати дедалі дефіцитніші 

фінансові ресурси на країни, які, вочевидь, не 
готові виділяти необхідні кошти або проводити 
реформи, щоб бути серйозними і дієздатними 
партнерами за для власної оборони».

Відтоді проблеми безпеки Європи загостри-
лися ще більше. Сирія скотилася в громадянську 
війну, «Ісламська держава» закріпилася в Іраку, 

а Лівію охопило безвладдя… Крім того, без-
перервний потік мігрантів збурює хвилі по-
пулізму й поглиблює розколи в Європі. Росія 
успішно напала на Україну й погрожує не 
тільки прифронтовим державам НАТО, зо-
крема Естонії, Латвії та Литві, а й Швеції та 
Фінляндії, які не є його членами.

США на ці події відреагували адекват-
но: розмістили важку техніку й артилерію в 
Польщі та сусідніх із нею країнах і збільши-
ли військовий бюджет учетверо на «гаран-
тію безпеки». Тоді як Європа тільки мляво 
нарікає. Більшість країн ЄС готові радше 
співпрацювати з Росією, аніж дати відсіч 
Путіну.

Звісно, все інакше, коли йдеться про 

проблеми безпеки, що безпосередньо стосуються 
їх, наприклад тероризму.  Країни, які обурювалися 
оприлюдненою Едвардом Сновденом інформацією 
про залучення іноземної розвідки США до операцій 
на кшталт збору розвідданих за кордоном, тепер бла-
гають цю саму розвідку відстежувати, прослуховува-
ти та розшифровувати записи розмов джихадистів.

 Мудрі американці усвідомлюють, що їхня країна 
зацікавлена в сильній, заможній та об’єднаній Європі. 
Адже за підтримки союзників (зокрема, Японії) Спо-
лучені Штати все ще можуть визначати правила у сві-
ті. А от на самоті ризикують опинитися в тіні (врешті-
решт і в питанні озброєнь) Китаю та його союзників.

Американці також знають, що, коли не стрима-
ти Кремль у його сусідстві (тобто Східній Європі), у 
майбутньому Росія стане ще більшою загрозою для 
інтересів США.

Однак у всьому є межа, і промови Трампа з піною 
на устах акцентують на них увагу. Ми, європейці, по-
винні терміново виділяти більше коштів на оборону 
й мудро витрачати їх, максимально використовуючи 
власні ресурси та потенціали. Крім того, маємо під-
готуватися до того дня, коли Сполучені Штати вже не 
будуть нашою «парасолькою безпеки». Таким чином 
ми, зокрема, збільшимо власні шанси на збереження 
нашого найкращого союзника. 

У чому має рацію Трамп 
Едвард Лукас

Під час нещодавнього виступу в аналітичному центрі Atlantic Council 
генеральний секретар НАТО Єнс Столтенберґ теж акцентував увагу 
на тому, що трансатлантична безпека не лежить виключно на плечах 
американців, адже дедалі більше європейських членів НАТО набли-
жаються до мети: витрачати 2% ВВП на оборону. Крім того, євро-
пейці відповідальні за сили підвищеної готовності Альянсу, відігра-
ють провідну роль у патрулюванні повітряного та морського про-
стору країн-членів. Більша частина сил НАТО на Балканах і третя 
частина в Афганістані — європейські. Крім того, європейські країни-
члени забезпечують Альянс найновішими бойовими літаками, гелі-
коптерами та авіацією для патрулювання морських територій.

АМЕРИКАНЦІ УСВІДОМЛЮЮТЬ, ЩО ЇХНЯ 
КРАЇНА ЗАЦІКАВЛЕНА В СИЛЬНІЙ, 
ЗАМОЖНІЙ ТА ОБ’ЄДНАНІЙ ЄВРОПІ.  
БО БЕЗ НЕЇ РИЗИКУЮТЬ ОПИНИТИСЯ 
В ТІНІ КИТАЮ І ЙОГО СОЮЗНИКІВ
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